
صالحی:

 خروج آمریکا از برجام باعث شد
 کار ۱۵ سال آینده را امروز انجام دهیم

سال چهارم  شماره 782  چهار شنبه  ۵ خرداد ماه ۱400   ۱4 شوال ۱442  26  مه 202۱  8صفحه  2000 تومان

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: در برجام قول داده بودیم که بســیاری از کارها را تا ۱۵ سال آینده انجام ندهیم؛ اما با خروج آمریکا از برجام، ما 
این فعالیت ها را مجدد آغاز کردیم.

به گزارش خبرگزاری مهر، علی اکبر صالحی رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه امضای تفاهم نامه همکاری این سازمان با بنیاد حفظ آثار و نشر 
ارزش های دفاع مقدس، به تشــریح دســتاوردهای جمهوری اسلامی طی ۴۰ سال گذشته پرداخت و با اشاره به نقش شهدای هسته ای در پیشبرد 

فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشور، اظهار داشت: شهید »مجید شهریاری« یکی از افراد مؤثر در ... mamlekatonline.ir
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یادداشت 

مصطفی داننده
 امــروز اصول گرایانی که در ســال 92 و 96 با رای 
منفی مردم برای حضور در ریاســت جمهوری روبرو 

شده بودند خود را آماده حضور در پاستور می کنند.
شــرایط را می بینید آقای روحانی؟ مردمی که با هزار 
امید به شــما رای دادند الان تنها نظاره گر هستند و 
ناامید از فردایی که دوســت داشتند شما آن را بسازید 

اما نشد آنچه باید بشود.
بلــه، ترامپ از لپُ لپُ هــای آمریکایی درآمد و برجام 
را به کما بــرد. زندگی مصنوعی برجام هم به معنای 
وواقعی کلمه، اقتصاد ایران را فلج کرد. همه می دانیم 
تحریم  های این دوره آمریکا بسیار سخت و نفس گیر 
بوده اســت. تمام راه های نفس کشیدن اقتصاد کشور 
را بسته بودند  اما ترامپ بهانه خوبی برای ناکارآمدی 

دولت نیست.
آقای روحانی! آشی که پخته اید را می بینید؟

اقتصــاد تحریــم بــود اما آیــا در مســائل دیگر و 
تصمیم گیری ها هــم تحریم بودیم؟ آیا در مســائل 
فرهنگــی هــم ترامپ مقصــر اســت؟ بحران های 
اجتماعی را هم ترامپ خلق کرد؟ نابسامانی در ورزش 

کشور هم کار آمریکاست؟
مردم عملکــرد نمایندگان مجلس دهم را هم باید به 
نــام ترامپ بزنند؟ در ۴ ســال عمر مجلس دهم چه 
قدمی در راستای شــعارهایی داده شده بود برداشته 

شد؟
 مقصر شــرایط امروز، روحانی، دولت و مجلس دهم 
است. بله، کارشکنی ها را هم می دانیم. کارشکنی هایی 
که در دولت خاتمی هم بود اما انفعال حســن روحانی 

نقش بسزایی در شرایط امروز کشور دارد.
مردمــی که با هــزار امید پای صنــدوق رای دادند، 
امروز با نهایت تاسف از ناامیدی حرف می زنند. کاش 
رییس جمهور کمی به گذشته نگاه می کرد و مشاهده 
می کــرد چگونه ممکن اســت رقبــای او هم اکنون 
ریاست مجلس و احتمالا ریاست جمهوری را هم در 

اختیار خواهند گرفت.
حالا که گذشت اما وقتی دوران ریاست جمهوری به 
پایان رسید و از سد دادگاه، دادگاه نمایندگان افراطی 
مجلس دهم که خود را انقلابی می دانند گذشــتید، از 
شرایط کشور در زمان خودتان حرف بزنید. بگویید چه 
شــد که از دولت موفق یازدهم که منتهی به برجام و 
ثبات در کشور شده بود به دولت دوازدهم رسیدیم که 
قیمت ها لحظه ای بــالا می رفت و دولت صبح جمعه 

متوجه اتفاقات کشور می شد.
واقعا چقدر برای ما که به شــما رای دادیم سخت بود 

که بشنویم صد رحمت به زمان احمدی نژاد!
شــرایط امــروز مقصران زیــادی دارد امــا یکی از 
مهم ترین آنها حســن روحانی است. امروز اگر کار به 
درســتی انجام می شد، بدون دردســر تفکر اعتدال و 
عقلانیت می توانست تداوم پیدا کند و داستان مجلس 

و ریاست جمهوری این چنین نوشته نشود.
بهتر اســت در سال های پیش رو جریان اصلاحات و 
اعتدال به فکر رســیدن به هوای تازه و آدم های تازه 
با حرف های تازه باشند که اگر به دنبال تکرار گذشته 

باشند، آش همان آش است و کاسه همان کاسه.

آشی که روحانی پخت!

پیوند صنعت با زیست بوم 
نوآوری راهبرد اساسی وزارت 

صمت

مشکل کمبود کامیون حمل 
 کالای اساسی در بندر امام 

حل شد

مشارکت حداقلی در انتخابات 
به نفع هیچ فرد و جریان 

سیاسی نیست

 داستان دراماتیک 
 سالن های سینما 

در دو ماه نخست امسال
 مشــاور اجرایی معاونت آموزش و فناوری وزارت 
صمت گفت: ایــن معاونت با توجه به توســعه 
زیســت بوم نوآوری و فناوری در کشور، طرح ها 

و برنامه های تحول گرایانه ای را ...

معاون حمل و نقل سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای از فراخوان این ســازمان و پاسخ 
مثبت ۱۷۰۰ کامیوندار بــه این فراخوان برای 

حمل کالای اساسی از...

سخنگوی دولت با بیان اینکه مشارکت حداقلی به 
نفع هیچ کس نیســت و اولین زیان کننده آن مردم 
هســتند، گفت: هیچ گروه سیاسی برنده مشارکت 

حداقلی نیست.

پس از گذشت یک سال و ســه ماه از شیوع کرونا 
در ایران، هنوز وضعیت ســینماها و اکران فیلم ها 
مشخص نیســت و حتی پس از بازگشایی مجدد 

سالن ها در اردیبهشت، هنوز بیشتر مخاطبان از...
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عراقچی: چهار دوره گذشته 
پیشرفت های نسبتاً خوبی حاصل 

شده است
 پنجمیــن دور گفت و گوها برای احیای برجام 
در حالی از ســاعتی قبل در وین آغاز شده که 
به گفته عراقچی مذاکرات در چهار دور گذشته 

پیشرفت های نسبتا خوبی داشته است و ...
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رقابت ۵ به یک اصولگرایان و اصلاح طلبان در انتخابات
پس لرزه های اعلام نامزدهای نهایی برای انتخابات 28خرداد ادامه دارد

 سخنگوی دستگاه قضا به پرسش های خبرنگاران پاسخ داد

5 از پرونده آزاده نامداری و بابک خرمدین تا تخلفات انتخاباتی
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درحالی رئیس کل بانک مرکــزی بارها از تأمین ارز 
واردات دارو خبــر داده که در روزهای اخیر خبرهایی 
مبنی بر عدم اختصاص ارز دارو از سوی شرکت های 
دارویی مطرح شــده است؛ بانک مرکزی برای شفاف 
سازی در این موضوع جزئیات تأمین ارز اقلام دارویی 

را منتشر کرد.
»ارز دارو هم گم شــد« این موضوعی اســت که در 
روزهــای اخیر در محافل خبری مطرح شــده و این 
گمانه را به همراه داشــته که برخــلاف اعلام قبلی 
بانک مرکزی، در چند ماه گذشته ارزی برای واردات 

دارو به فعالان این حوزه اختصاص داده نشده است.
این درحالی اســت که همتی قبلًا اعلام کرده بود از 
ابتدای ســال ۵۰۰ میلیون دلار ارز بــه واردات دارو 
تخصیــص پیدا کرده اســت ولی رئیس ســندیکای 

صنایع داروهای انسانی ایران، گفته: بانک مرکزی از 
ابتدای ســال تا 2۰ اردیبهشت جمعا فقط ۱۱ میلیون 
دلار برای دارو تخصیص داده  است. ۱2۵ میلیون دلار 

هم برای واکسن کرونا تخصیص داده اند.
محمدرضا واعظ مهدوی، رئیس انجمن علمی اقتصاد 
سلامت نیز گفته بود:  ارز مواد اولیه دارویی نزدیک به 
یک سال است که تقریبا تخصیص داده نشده است.

بانک مرکزی در همیــن ارتباط با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد:  در سال گذشته 3 میلیارد دلار و در دو ماه 
ابتدایی ســال جاری ۷۷۰ میلیون دلار برای واردات 
اقلام اعلامی وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی تأمین ارز انجام شده است. بر اساس مصوبه 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت در سال ۱399 مبلغ 

2.۵ میلیارد دلار سهمیه ارز ...

 تقابل انجمن علمی اقتصاد سلامت و بانک مرکزی

ارز دولتی واردات دارو گم شد؟

قاضی زاده هاشمی خبر داد

 برگزاری ۶ مناظره تلویزیونی و رادیویی 
و دو مستند برای هرکدام از نامزدهای انتخابات

دبیرکل خانه کارگر:

وزارت رفاه باید بزرگترین وزارتخانه باشد

انتخابات  تبلیغــات  بر  نظارت  عضو کمیســیون 
با بیان اینکه مراســم قرعه  ریاســت جمهوری 
کشــی برنامه های تبلیغی انتخاباتی امشــب یا 
فردا شــب برگزار خواهد شــد، از برنامه ریزی 
برای برگزاری سه مناظره تلوزیونی، سه مناظره 
رادیویی و دو مســتند برای هرکدام از نامزدهای 

داد. خبر  انتخاباتی 
سید احســان قاضی زاده هاشمی در گفت و گو 
با ایسنا، با اشــاره به اعلام نظر شورای نگهبان 
در خصوص بررســی صلاحیت های کاندیداهای 
انتخابات ریاســت جمهوری و اعلام اســامی از 
سوی وزارت کشور عنوان کرد: امشب یا فرداشب 
مراســم قرعه کشــی برنامه های تبلیغی نامزدها 

برگزار خواهد شــد، این مراســم در محل مرکز 
همایش های بین المللی صدا و ســیما به صورت 
زنده از شبکه یک ســیما پخش خواهد شد.وی 
بیان کرد: در مــدت 2۰ روزه تبلیغات انتخاباتی 
به صورت روزانه از شــبکه های مختلف رســانه 
ملــی برنامه های انتخاباتی نامزدها پخش خواهد 
شــد و جدول زمانی هر روز نیــز به تفکیک هر 
روز اعلام می شــود و سه مناظره زنده تلویزیونی 
با حضور نامزدها در روزهای آینده برگزار خواهد 
شد.عضو کمیســیون نظارت بر تبلیغات انتخابات 
ریاســت جمهوری عنوان کرد: هــر یک از این 
مناظره های تلویزیونی حداقل در ســه ســاعت 
برگزار می شود اگرچه ممکن است زمان مناظره 

از ســه ســاعت هم بیشتر شــود که این امر به 
تشــخیص کمیسیون نظارت بر تبلیغات انتخابات 
ریاست جمهوری اســت، درصورتی که هر کدام 
از نامزدهــا مباحث خلاف قانون انتخابات مطرح 
کنند بــه دیگــر نامزدها فرصــت اضافی داده 
همچنین  گفت:  هاشــمی  زاده  می شــود.قاضی 
برنامه ریزی هایی انجام شــده تا حداقل ســه 
انتخابات  نامزدهــای  بــرای  رادیویی  مناظــره 
ریاســت جمهوری با محوریت مباحث اقتصادی 
برگزار شــود، پخش دو مســتند تلویزیونی 3۰ 
دقیقه ای نیــز برای هریــک از نامزدها در نظر 
گرفته شــده اســت که زمان پخش آن پس از 

مراسم قرعه کشی  اعلام خواهد شد.

دبیــرکل خانه کارگــر، گفت: تمرکــز بر نظام 
تامیــن اجتماعی به معنــای یکی کردن قوانین 
و چارچوب ها و تلاش برای ایجاد بســترهای 
لازم است و اینگونه اســت که تشکیل وزارت 
رفاه معنا پیدا می کنــد. بزرگترین وزارتخانه ما 
باید وزارت رفاه باشــد چراکه خواسته ما ایجاد 

نظام جامع رفاهی است.
به گزارش ایســنا،  علیرضا محجوب در برنامه 
افتتاحیــه همایــش »ایران ۱۴: رفــاه و تامین 
اجتماعــی« که به صورت مجــازی و به همت 
موســه عالی پژوهش تامیــن اجتماعی برگزار 
شد، اظهار کرد: خواســته ما نظام جامع رفاهی 
است. تا آغاز هزاره جدید تعریف دنیا از رفاه به 
ســیری و گرســنگی معطوف می شد اما امروزه 
»مدارهای رفاهی« تعریف کننده رفاه هســتند. 
مــا انتظار داریم کوشــش اساســی و تمرکزی 

اساســی برای »نظام چند لایه« شکل گیرد که 
در قانون برنامه وجود دارد اما تا کنون عملیاتی 

است. نشده 
دبیر کل خانــه کارگر ادامــه داد: تاریخ تامین 
اجتماعی در دوره میانی با اقدام تعاونی از سال 
۱32۷ آغاز اما تاریــخ تامین اجتماعی در دوره 
جدیــد با »مقاولــه نامه ۱۰2« آغاز می شــود. 
پیش از این اما در احکام اســلامی شاهد دستور 
مســتمری و احکامی نظیــر زکات و... بوده ایم. 
حتــی حکومت های شــیعه دســتورات خاصی 
می دانند.  مســتمری  دانشمندان  به  و  داشــتند 
نیازمندان  به  بیشــتر  رساندن  مستمری  درواقع 

بود. افتخارات  جزء 
وی ادامــه داد: رکــن رکیــن دولــت رفاه و 
دولتهایی که به هر شــکل با نظام برنامه ای کار 
می کنند روشــن بودن سیاســت های رفاهی و 

عملیات رفاهی است که در صدر آن »چگونگی 
اقدامات« در عرصــه تامین اجتماعی قرار دارد.  
بنیــاد رفاه، بنیاد دگرگونی »خط سیاســت های 
رفاهــی« و »توقعات رفاهــی« و »هزینه کرد 
رفاهــی« و »خط فقر مطلــق« اقدامات تامین 
اجتماعی اســت که نظــام عملیاتــی اقدامات 
رفاهــی هر دولتــی در عرصه سیاســت های 
رفاهی و مالــی دولت ها بایــد معطوف به این 
موضوعات باشــد.وی در پایان گفت: امیدواریم 
قالبهــای جدیــدی در نظام تامیــن اجتماعی 
داشــته  و دولتها معطوف به دولت رفاه باشند. 
در صدر موضوعات تاریخی هزاره بشــر، »رفاه 
کهن سالان« اســت. باید برای کهنسالان فکر 
موضوعی  مهم ترین  ســالمندی  کرد.  اساســی 
اســت که از سال ۱۴۱۵ به بعد در اوج آن قرار 

می گیریم.

ابوذر صالحی:

 ماینرهای غیر مجاز یارانه برق را می  بلعند
ابوذر صالحی گفت:بررسی ها نشان می دهد هشت هزار ماینر 
غیرمجاز در ایران فعالیت می کنند که اتفاقا فشــار اصلی بر 

شبکه برق را این گروه رقم زده اند.
بحران برق این روزها بیش از هر زمان دیگری توجه افکار 
عمومی را به مسالهای به نام اســتخراج ارز مجازی جلب 
کرده است. همه مقامات وزارت نیرو معتقدند بحران اصلی 
نه متوجه استخراج کنندگان مجاز که به دلیل فعالیت غیر 

قانونی استخراج کنندگان غیرمجاز در کشور است.
مدیر روابط عمومی شــرکت توانیر در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین،با تاکید بر اینکه فعالیت تمامی ماینرهای مجاز با 
هدف تامین برق خانگی، صنعتی و ... تا پایان تابستان تعطیل 
شده اســت، گفت: انچه زمینه فشار بر شبکه برق را فراهم 
کرده و ناتعادلــی ایجاد می کند فعالیت ماینرهای غیرمجاز 
اســت.صالحی در پاسخ به این سئوال که چه تعداد شرکت 
خارجی در حوزه اســتخراج رمز ارز در ایران فعالیت دارند؟ 
گفت: طبق اطلاعاتی که بنده دارم تنها کنسرسیوم فعال در 
ایران کنسرسیوم ایران- چین است که در رفسنجان فعالیت 
دارد . مجیدرضا حریری، رییس اتاق بازرگانی ایران و چین 
اعلام کرده است که سرمایه گذارانی از هند، لهستان و ترکیه 
نیز در ایران در حوزه صنعت ماینینگ فعالیت دارند.این مقام 
مسئول گفت: کل مجوز صادرشده برای سرمایه گذاری مجاز 

در حوزه اســتخراج رمز ارز 3۵۴ مگاوات است و استخراج 
کنندگان مجاز بــرق را به نرخ صادراتی از ما خریداری می 

کنند.
صالحی گفــت: بحــران کنونی مــا ارتبــاط چندانی به 
اســتخراج کنندگان قانونی رمز ارز اعم از خارجی یا ایرانی 
ندارد و این استخراج کنندگان غیرمجاز هستند که شبکه برق 

کشور را با بحران روبرو کرده اند.
 وی گفت: اســتخراج کنندگان غیر مجاز با استفاده از برق 
خانگی، کشاورزی و برق کارگاه های کوچک صنعتی در حال 
تاراج ثروت ملی هســتند و برق کشور را می بلعند. به گفته 
وی استخراج کنندگان غیرمجاز برق سبب شده اند شبکه برق 

کشور با کمبود دو هزار مگاوات روبرو شود.
 وی در پاســخ به این سئوال که دلیل قطع چندباره برق در 
برخی مناطق طی روزهای اخیر چیست؟ گفت: بررسی های 
ما نشان می دهد در این مناطق ماینرهای غیرمجاز فعالیت 
می کنند و فشار به شبکه برق سبب بروز این مشکل می شود.

وی تاکید کرد: کسانی که دارای مجوز استخراج رمز ارز در 
ایران هســتند، صرف نظر از نوع مالکیت خارجی یا ایرانی، 
تا پایان تابســتان با توقف فعالیت روبرو خواهند شد چرا که 
اولویت ما تامین برق مورد نیاز مشترکان صنعتی، داخلی و 

کشاورزی است.

تجدید مناقصه عمومی 
نوبت دوم 

شهرداری ملارد در نظر دارد پروژه ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکتهای پیمانکاری واجد شرایط طبق شرایط مشروحه واگذار 
نماید.

 ۱- برندگان اول و دوم و سوم، مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنها به ترتیب ضبط خواهد شد.
2- کلیــه متقاضیان واجد شــرایط می توانند از تاریــخ ۱400/3/۵ لغایت ۱400/3/۱7  و با ارائه کارت ملی، معرفی نامه معتبر از شــرکت و 
اصل فیش واریزی به مبلغ 000 / ۵00 ریال به حســاب شــماره  ۱007۹082۹443بانک شهر بنام شــهرداری ملارد جهت دریافت اسناد 
 مناقصه و کســب اطلاعات بیشتر از ســاعت ۹ لغایت ۱2/30 به امور قراردادهای شــهرداری ملارد مراجعه و پس از انتشار آگهی نوبت دوم 

از تاریخ ۱400/3/۵ لغایت ۱400/3/۱7 پیشنهادهای خود را تحویل دبیرخانه شهرداری ملارد نمایند.
3- هزینه آگهی ها بعهده برنده مناقصه می باشد. 

4-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
۵- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است. 

6- پرداختها بصورت پنجاه درصد غیر نقد و بر اساس آیین نامه مالی شهرداری ها میباشد، ضمناً ارائه برنامه تفصیلی و آنالیز الزامی است .

مدت اعتبارعنوان پروژه
اجرا

میزان سپردهرتبه

خرید تاسیسات سرمایشی 1
ساختمان شورای شهر ملارد

20 000 / 000 / 500 / 12 ریال
روز

تولیدی و فروشگاهها و

شركتهای معتبر

 625 / 000 / 000
ریال

تاریخ چاپ نوبت اول: ۱400/02/2۹
محمد صادق کولیوند  تاریخ چاپ نوبت دوم: ۱400/03/۵

شهردار ملارد 
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چهارشنبه 5 خرداد 1400
  سال چهارم  شماره 782 

۵ کاندیــدای اصولگرا، یــک کاندیدای 
اصلاح طلــب و یــک اعتدالگــرا در 
انتخابات ریاســت جمهوری ســیزدهم 

باهم به رقابت می پردازند.
بعــد از رد صلاحیت علــی لاریجانی و 
اســحاق جهانگیری و شــوک تصمیم 
بزرگ شــورای نگهبان بررسی ترکیب 
اعلام شــده از ســوی این شورا، جالب 
اســت. ردصلاحیت گســترده  توجــه 
از ســوی  انتخابات ۱۴۰۰  کاندیداهای 
شورای نگهبان واکنش های زیادی را از 
سوی چهره های سیاسی در پی داشت. 
بسیج دانشــجویی دانشگاه های شریف، 
امیرکبیــر و خواجه نصیــر تهــران، در 
نامه ای از دبیر و اعضای شورای نگهبان 
درخواست کردند تا در صلاحیت برخی 
از چهره ها که مغایرتی با اسلام، نظام و 

قانون اساسی ندارند تجدید نظر شود.
اســامی کاندیدهای انتخابات ریاســت 
جمهوری از ســوی وزارت کشور اعلام 
شد و بر اساس آن، سعید جلیلی، محسن 
رضایی، ســیدابراهیم رئیســی، علیرضا 
زاکانی، امیرحســین قاضی زاده هاشمی، 
عبدالناصر همتی  و  مهرعلیزاده  محسن 
به عنوان هفــت گزینه نهایی انتخابات 

ریاست جمهوری ۱۴۰۰ برای رسیدن به 
صندلی ریاســت جمهوری با هم رقابت 
می کنند. ســعید جلیلی برای دومین بار 
انتخابات ریاســت جمهوری  به صحنه 
آمده اســت تا شانس خود را بیازماید. او 
سال 92 هم عزم ریاست جمهوری کرده 
انتخاباتی  اما در طوفان مناظــرات  بود 
شانسی برای پیروزی نیافت و با کسب 
۴ میلیــون و ۱6۸ هــزار رای )36/۱۱ 

درصد( نفر سوم رقابت ها شد.
گرچه تصور می شــد با آمدن رئیســی 
او دیگر پا بــه عرصه نگذارد اما به نظر 
می رسد جلیلی در قامت یک کاندیدای 

پوششی قرار است ایفای نقش کند.
مسن ترین نامزد انتخابات با 4 

بار کاندیداتوری!
محســن رضایــی هم در حالــی برای 
چهارمین بــار ردای کاندیداتوری به تن 
کرده و ســودای پاســتور را دارد که در 
سال های ۸۴، ۸۸ و 92 نیز شانس خود 
را امتحان کرده بود. او در سال ۸۴ پیش 
از برگــزاری انتخابات انصراف داد و در 
ســال های ۸۸ و 92 بــه ترتیب با 6۸۱ 
هــزار )۷3/۱ درصد( و 3 میلیون و ۸۸۴ 
هزار رای )۵9/۱۰ درصد( سوم و چهارم 
شــد.همچنین محســن رضایــی با66 

سال ســن، عنوان مسن ترین کاندیدای 
انتخابــات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ از 
آن خود کرد. ابراهیم رئیســی که یکبار 
تجربه کاندیداتوری در انتخابات ریاست 
جمهــوری دوازهم و شکســت در برابر 
رقیب قــدر خود حســن روحانی را در 
پرونده دارد، ظهر 2۵ اردیبهشت ۱۴۰۰ 
به ســاختمان سیاســی خیابان فاطمی 
رفت تا برای دومین بار نامزد بزرگترین 

ماراتن سیاسی کسور شود. 
ابراهیم رئیســی در خرداد 96، توانست 
۱۵٬۸3۵٬۷9۴ رای کســب کرده و در 

جایگاه دوم قرار گرفت. 
محسن رضایی رکورد زد!

حضور یک اصلاح طلب و یک 
اعتدالگرا در جمع نامزدها

مرکــز  رئیــس  زاکانــی،  علیرضــا 
پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
نیز درحالی شــانس خود برای نشستن 
بر مســند ریاست جمهوری امتحان می 
کند که در ســال های 92 و 96 نیز  در 
کرد،  ثبت نام  ریاست جمهوری  انتخابات 
اما مجوز عبور از فیلتر شــورای نگهبان 

را دریافت نکرد. 
کاندیدای  تنهــا  محســن مهرعلیزاده، 

اصــلاح طلب انتخابــات ۱۴۰۰، نیز در 
هشــتمین دوره از انتخابــات ریاســت 
جمهــوری ثبت نــام کرده و توســط 
شــورای نگهبان رد شــد. مهرعلیزاده 
که بــا حکم رهبر انقلاب توانســت به 
لیســت نامزدها بازگردد. مهرعلیزاده در 
انتخابات ۸۴ توانست ۱٬2۸۸٬6۴۰ رای 
بدست بیاورد. او اینبار تنها اصلاح طلب 
حاضر در صحنه است اما از سوی جبهه 

اصلاحات معرفی نشده است.
عبدالناصر همتی و امیرحســین قاضی 
زاده هاشمی برای اولین بار شانس خود 
را برای حضور در گردنه رقابت ها برای 

فتح پاستور امتحان می کنند. 
همتی کــه رئیس کل بانــک مرکزی 
اســت کاندیدای اعتدالگرای فهرســت 
بر  انتخابات ۱۴۰۰ اســت  نامزدهــای 
این باور اســت که کشور به یک رئیس 

جمهور اقتصاددان نیاز دارد.
امیرحســین قاضی زاده هاشمی هم ۵۰ 
سال سن به عنوان جوان ترین کاندیدای 
انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ لقب 
گرفته اســت. او البته در انتخابات دیروز 
هیــات رئیســه مجلس، کرســی نائب 

رئیسی را از دست داد.

لاریجانی:

همه برای اعتلای ایران 
درانتخابات حاضر شوند

علی لاریجانی با صدور بیانیه ای با اشاره به اعلام 
اســامی کاندیداهای انتخابات ریاست جمهوری، 
نوشــت: همه برای اعتلای ایــران در انتخابات 

حاضر شوند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، علــی لاریجانی با 
صــدور بیانیــه ای پیرامون اعلام نظر شــورای 
نگهبــان مبنی بــر عدم احــراز صلاحیت او در 
انتخابات ریاســت جمهوری، نوشت: در این دوره 
از انتخابات، بر حســب وظیفه اســلامی، ملیّ و 
انقلابی و بر اســاس تأکید رهبــر معظّم انقلاب 
اسلامی مبنی بر حضور حداکثری در انتخابات و 
توصیه مراجع عظام تقلید و برخی صاحب نظران 
دانشــگاهی و اقشــار مختلف مردم، لازم دیدم 
برای خدمتگزاری به ملـّـت، به صحنه انتخابات 

وارد شوم.
وی بــا بیــان اینکه بــا حمایت شــما عزیزان 
بخصوص نخبگان جامعه، برای رفع مشــکلات 
پیش روی ملتّ، عزمی راسخ داشتم، تاکید کرد: 
اما حال که روند انتخابات اینگونه رقم زده شــد، 
بنــده وظیفه خویش را در پیشــگاه الهی و ملتّ 
عزیز انجام داده ام و راضی به رضای الهی هستم 
و از همه کســانی که در این مــدّت کوتاه، ابراز 
امیــدوارم برای  لطف فرمودند، سپاســگزارم و 
اعتلای ایران اسلامی، در انتخابات حضور یابید.

جهانگیری:

عدم احراز صلاحیت 
بسیاری از شایستگان 

تهدیدی برای مشارکت 
همگانی است

اســحاق جهانگیری در بیانیه ای نوشــت: عدم 
احــراز صلاحیــت بســیاری از شایســتگان را 
تهدیدی جدی برای مشارکت همگانی و رقابت 
عادلانه گرایش ها و جریان های سیاســی بویژه 

اصلاح گرایان می دانم.
به گزارش خبرگزاری مهر، اســحاق جهانگیری 
انتخابات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ در  داوطلب 
بیانیه ای با اشــاره به اعلام اسامی کاندیداهای 
انتخابات ریاســت جمهوری و عــدم احراز او از 
سوی شورای نگهبان،نوشت: به خدا پناه می برم 
و عدم احراز صلاحیت بســیاری از شایستگان را 
تهدیدی جدی برای مشارکت همگانی و رقابت 
عادلانه گرایش ها و جریان های سیاســی بویژه 

اصلاح گرایان می دانم.
متن بیانیه او به شرح زیر است:

به نام خدا
هموطنان عزیز

با اعلام اسامی نامزدهای نهایی انتخابات ریاست 
جمهوری از سوی شــورای نگهبان، عدم احراز 
صلاحیت اینجانب نیز مشــخص شــد. به طور 
طبیعی مسئولیت این تصمیم و مبانی و معیارهای 
حقوقی و قانونی و نیز آثار سیاســی و اجتماعی 
مترتب بر آن متوجه شــورا اســت، اما بار بزرگ 
مسئولیت در پیشگاه خداوند و تعهد در برابر شما 

هموطنان عزیز را از دوش من برداشت.
من به قصد گشــایش در زندگی مردم، توســعه 
ایران و آغــاز مرحله نوینــی از اصلاحات وارد 

عرصه انتخابات شدم.
بــه رغم میل و مصلحت شــخصی، با توکل به 
خداونــد بزرگ از قبول مســئولیت شــانه خالی 
نکردم و آبرو و تجربــه ام را که متعلق به مردم 

است، تقدیم ملت کردم.
من به درخواســت شخصیت های دلسوز اصلاح 
طلب، تشخیص، جبهه اصلاحات ایران و اصرار 
بســیاری از جوانان و فعالان سیاسی و مدنی که 
دغدغه امروز و فردای ایــران را دارند، با آگاهی 
از تنگناها و شــرایط دشــوار پیش رو برای دور 
کردن خطر مشــارکت پایین و دفاع از صندوق 
رأی و حق مردم در پیشبرد دموکراسی و عدالت 
همــه جانبه قدم در ایــن راه نهادم. رأی و حقی 
که پایه جمهوریت نظام اســت و امام بزرگوار و 
رهبر معظم انقلاب همواره بر آن تاکید داشــته 
اند.بــه خدا پناه می بــرم و عدم احراز صلاحیت 
بســیاری از شایســتگان را تهدیدی جدی برای 
مشارکت همگانی و رقابت عادلانه گرایش ها و 
جریان های سیاسی بویژه اصلاح گرایان میدانم 
و امیدوارم که جمهوریت نظام، مشــارکت موثر 
مردم در تعیین سرنوشت خود، منافع ملی و آینده 

ایران فدای مصالح آنی سیاسی نشود.
اکنــون تکلیــف از من ســاقط اســت و پایان 
فعالیت های انتخاباتی خود را اعلام می کنم و از 
اقشار مختلف مردم و نخبگان و فعالان سیاسی 
و آشــنا به مسایل کشــور به ویژه از همفکران 
و جوانان و شــخصیت های دلســوز و احزاب و 
تشکل های سیاســی و صنفی که در این روزها 
برای کاستن از رنج مردم و کمک به ترسیم آینده 
ای بهتــر و امید بخش برای ایران در همه جای 
کشور مشــتاقانه و دلسوزانه به میدان آمدند و به 
اینجانــب اعتماد و ابراز لطف داشــته اند، کمال 
تشکر و قدردانی را دارم و عموم شهروندان را به 

مشارکت در انتخابات دعوت می کنم.
اسحاق جهانگیری
چهارم خرداد ۱۴۰۰

انتقاد آملی لاریجانی از نتایج 
تائید صلاحیت های نامزدهای 

انتخابات
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 2۰ 
سال است که از شــورای نگهبان حمایت کردم 
امــا هیچ گاه تصمیمات شــورا را تا این حد غیر 
قابل دفاع نیافته ام؛ چــه در تأیید صلاحیت ها و 

چه در عدم احراز صلاحیت ها.
به گزارش خبرگزاری مهر، آیت الله صادق آملی 
لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
در رشته توئیتی نسبت به تایید صلاحیت و عدم 
احراز صلاحیت برخی از کاندیداهای سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری از سوی شورای 
نگهبان واکنش نشــان داد و اظهار داشــت:  از 
اولین حضــور این جانب در شــورای نگهبان در 
ســال ۱3۸۰، قریب به بیست سال می گذرد. در 
تمام این مدت، از شورای نگهبان دفاع کرده ام، 
حتی در ســال هایی که در قوه قضاییه بودم؛ اما 
هیچ گاه تصمیمات شــورا را تا این حد غیر قابل 
دفاع نیافته ام؛ چه در تأیید صلاحیت ها و چه در 

احراز صلاحیت ها. عدم 
وی تاکید کرد: ســبب این نابســامانی ها تا حد 
امنیتی  دستگاه های  فزاینده  دخالت های  زیادی، 
از طریق گزارش های خــلاف واقع، در تصمیم 
سازی برای شــورای نگهبان است به ویژه اگر 
عضو مســئولی که باید گزارش هــای محققانه 
به شــورا ارائه کند خــود، عامدانه چیزی بر آن 
بیفزاید. چنان که از وزارت اطلاعات با قاطعیت 
تمام مطلبی نقل می کنند؛ حال آنکه با پرســش 
از معاونــت مربوطــه در وزارت اطلاعــات به 

این مطلب تکذیب می شود. صراحت 
رئیس مجمع تشــخیص مصلحت نظام در پایان 
با بیان اینکه گلایه بنده از ســر دغدغه ای برای 
حفظ شأن و اعتبار شورای نگهبان است، گفت: 
ایــن فقیر، وقتی با چنین وضعیتی مواجه شــدم 
و اســتدلال هایم را بی تأثیــر یافتم، چنان که از 
وزارت اطلاعــات با قاطعیت تمــام مطلبی نقل 
می کنند، حال آنکه با پرسش از معاونت مربوطه 
در وزارت اطلاعــات بــه صراحــت این مطلب 

می شود. تکذیب 
براساس این گزارش، شورای نگهبان در جریان 
و روند بررســی صلاحیت داوطلبیــن انتخابات 
افراد صاحب  ۱۴۰۰ صلاحیت  ریاست جمهوری 
نامی چون علی لاریجانی، اسحاق جهانگیری و 

محمود احمدی نژاد را تایید نکرده است.

واکنش شورای نگهبان به 
انتقادات درباره رد صلاحیت ها

خبرگزاری صدا و ســیما نوشــت: ســخنگوی 
شــورای نگهبان دربــاره برخــی واکنش ها به 
لیســت نهایی نامزدهای احراز صلاحیت شــده 
ســیزدهمین دوره انتخابات ریاســت جمهوری 

کرد. ارائه  توضیحاتی 
 سخنگوی شورای نگهبان در مورد حضور همه 
سلایق در لیست منتشر شده نامزدهای انتخابات 
ریاســت جمهوری گفت: به طور طبیعی ملاک 
و معیار اعضای شــورای نگهبان قانون اساسی 
اســت، اینگونه مســائل در طول رسیدگی ها به 
طور خودکار انجام می شود، یعنی ضرورتی ندارد 
شورای نگهبان نســبت به جناح ها و گروه های 
سیاســی بخواهد تصمیم گیــری کند، چون از 
جهــت قانونی نیز معیاری ندارد و ممکن اســت 
یک دوره ای از یک جناح افراد بیشــتر باشند در 
دوره دیگر از جناح دیگری؛ این موضوع بستگی 
دارد به انطبــاق معیارهای قانونی که افراد ثبت 
نام کردند.آقای عباسعلی کدخدایی درباره دلایل 
عدم احراز صلاحیت برخی نامزدها گفت:، چون 
احراز شرایط است، فقط می توانیم بگوییم آقای 
زید یــا آقای امر این شــرایط را واجد نبودند و 
چیز بیشــتری نمی توانیم بگوییم.آقای کدخدایی 
درباره نحوه رســیدگی به صلاحیت ها و استعلام 
از مراجع رســمی خاطرنشان کرد: گاهی اوقات 
از مراکز دیگر هم گزارش هایی ارسال می شود، 
ما بــرای دریافت گزارش منعــی نداریم و باید 
از صحت گزارش هــا اطمینان حاصل کنیم؛ چه 
گزارش هایی که مراجع رســمی ارسال می کنند 
و چه گزارش هایی که از ســایر مراجع به دست 

ما می رسد.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر حق اعتراض 
کسانی که صلاحیتشان احراز نشده گفت: چون 
اصولا در ریاســت جمهوری بحث رد صلاحیت 
وجود نــدارد و احــراز صلاحیت اســت، طبق 
قانون، خود قانونگذار مرحله ای برای رســیدگی 
به اعتراض و شــکایت و اینگونه مســائل لحاظ 
نکرده، در واقع وقتی ما اســامی را اعلام کردیم 
و وزارت کشــور هم اطلاع رسانی می کند وارد 

می شویم. تبلیغات  قانونی  موعد 

اخباراخبار

رقابت ۵ به یک اصولگرایان و اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰
پس لرزه های اعلام نامزدهای نهایی برای انتخابات 28خرداد ادامه دارد

کنایه محسن هاشمی 
به شورای نگهبان بعد 
از ردصلاحیت شدن

ایران در کنار آفریقا 
علیه آپارتاید واکسن 
ایستاده است

جماران نوشت: محسن هاشــمی به رد صلاحیت خود توسط شورای نگهبان در 
انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم واکنش نشان داد.محسن هاشمی رفسنجانی 
که در انتخابات یاست جمهوری ســیزدهم رد صلاحیت شد، گفت: امروز جامعه 
ما در آســتانه انتخابات ریاســت جمهوری و شورای شــهر، در شرایط ملتهب و 
نگران کننده ای است.وی افزود: سردار سلیمانی امانتدار حق مردم بود. حق انتخاب 
مردم، بزرگ ترین حق الناس است. وی ادامه داد: به قول آیت الله هاشمی رفسنجانی 

در هر شرایطی نباید با انتخابات و صندوق های رای قهر کرد.

وزیــر امور خارجه گفــت: در حالی کــه کووید-۱9 همچنــان جهان را 
درمی نوردد، ما و آفریقا بار دیگر در نبرد علیه آپارتاید در کنار هم ایستاده ایم، 
این بار علیه آپارتاید واکسن.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدجواد ظریف 
وزیر امور خارجه کشورمان در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت: ایران، 
ملهم از پیروزی آفریقا علیه ســلطه، در کنار این قاره می ایستد.وی افزود: 
در حالی که کووید -۱9 همچنان جهان را درمی نوردد، ما بار دیگر در نبرد 

علیه آپارتاید در کنار هم ایستاده ایم، این بار علیه آپارتاید واکسن.

صالحی:

خروج آمریکا از برجام باعث شد کار ۱۵ سال آینده را امروز انجام دهیم

امید به راه حل نهایی در پنجمین دور گفت و گوهای وین

عراقچی: چهار دوره گذشته پیشرفت های نسبتاً خوبی حاصل شده است

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: در برجام قول داده 
بودیم که بســیاری از کارها را تا ۱۵ سال آینده انجام 
ندهیم؛ امــا با خروج آمریکا از برجام، ما این فعالیت ها 

را مجدد آغاز کردیم.
به گزارش خبرگزاری مهــر، علی اکبر صالحی رئیس 
ســازمان انرژی اتمی در حاشــیه امضای تفاهم نامه 
همــکاری این ســازمان با بنیــاد حفظ آثار و نشــر 
ارزش هــای دفاع مقدس، به تشــریح دســتاوردهای 
جمهوری اســلامی طی ۴۰ سال گذشته پرداخت و با 
اشاره به نقش شهدای هسته ای در پیشبرد فعالیت های 
صلح آمیز هســته ای کشــور، اظهار داشــت: شــهید 
»مجید شــهریاری« یکی از افراد مؤثر در خودکفایی 
هسته ای است که این خودکفایی با همراهی جمعی از 

دانشمندان ایجاد شد.
وی افزود: به دست آوردن محاسبات؛ از جمله محاسبه 
بحرانیت، یکی از اقداماتی بود که شهید »شهریاری« 
انجام داد تا در طول فرآیندهای هســته ای اشــخاص 
مورد خطر نباشــند. وی این کار بــزرگ را انجام داد 
و بابت این خدمت، یــک ریال هم پول دریافت نکرد 
و گفــت که من این کار را برای ملت و کشــور انجام 

می دهم.
صالحی با تأکید بر اینکه توسعه علمی، موضوعی است 
که از درون می جوشد، تصریح کرد: ما با همت جوانان 
کشور و به رغم محدودیت های جنگ تحمیلی، تحریم 
فلج کننده و فشــارهای »ترامپ« پیشرفت کرده ایم و 
هیچ کدام این اقدامات موجب تســلیم شــدن ما نشده 

است.
وی خاطرنشــان کرد: در برجام قــول داده بودیم که 
بسیاری از کارها را تا ۱۵ سال آینده انجام ندهیم؛ اما با 
خــروج آمریکا از برجام، ما این فعالیت ها را مجدد آغاز 
کردیم.رئیس سازمان انرژی اتمی با تأکید بر اینکه ما 
باید در راســتای فعالیت های صلح آمیز به آستانه تمام 
فناوری های هســته ای برسیم، گفت: در جنگ، ظاهراً 
ما جام زهر را نوشیدیم؛ اما در اصل جمهوری اسلامی 
پیروز میدان شد؛ چراکه صدام در تاریخ جایگاهی ندارد 

و جمهوری اسلامی امروز سربلند است.
صالحی بر اهمیت حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع 
مقدس تأکید کرد و گفت: هویت یک ملت به فرهنگ 
آن وابسته اســت؛ چراکه انسان بعُد جسمی و معرفتی 
دارد. ابعاد روحی و معنوی اصل است و اگر انسان قصد 

پرواز دارد به دو بال ســالم جسمی و معرفتی نیازمند 
است که فرهنگ ایرانی اسلامی غنی از آن است.

وی بــا تاکید بر اینکــه ما به فرهنگ ایــران افتخار 
می کنیم، افزود: ما ایرانی ها ســه شکر ویژه به خداوند 
متعال بدهکاریم؛ شــکر اول به خاطر اینکه مســلمان 
هستیم و این توفیقی بزرگی است. شکر دیگر به خاطر 
اینکه ایرانی هســتیم؛ چراکه ایران همانند قلب جهان 
اســت و در منطقه جایگاه ویژه داریم و به همین دلیل 
همــواره در تاریخ مهم بوده ایم و شــکر آخر به خاطر 

درک انقلاب اسلامی است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی تاکید کــرد: ایران را باید 
قدر بدانیم؛ به خاطر آن که شــهروند این کشور بزرگ 
هســتیم و ســه هزار ســال فرهنگ مکتوب دارد. در 
کتاب های تاریخ اروپایی آورده اند که امپراتوری فارس، 

بزرگ ترین امپراتوری تجربه شده جهان است.
صالحــی افــزود: ایــن ایرانی هــا بودند که شــیوه 
مملکــت داری و حکمرانی را به جهان عرضه کردند و 
مجدداً انقلاب اسلامی در عصر حاضر یک شیوه جدید 
حکمرانی را به دنیا عرضه کرد که این شیوه حکمرانی 

۴2 سال است اجرا می شود.

وی گفت: ما اگر طبــق فرموده قرآن و احادیث عمل 
کنیم، هیــچ گاه در زندگی با مشــکل روبرو نخواهیم 
شــد و راحت روح و جان خواهیم داشت. کشور ایران 
فرهنگ ســاز است و باید از آن صیانت کرد و عزیزانی 
همچون شهید »قاسم ســلیمانی« این مهم را انجام 
دادند. اگر شهید ســلیمانی ها نبودند، معلوم نبود ایران 

کجا بود و تکه پاره می شد یا نه.
رئیس ســازمان انرژی اتمی به فشــارهای آمریکا به 
کشورمان اشــاره کرد و افزود: اگر فشاری که به این 
ملت روا شــده اســت بر هر ملتی وارد می شد، حتماً 
فرو می پاشید. صنعت هســته ای دو وجهه دارد؛ یکی 
تامین کننده انــرژی برق آینده و وجهه مهم دیگر آن، 

اقتدار آفرینی است.
صالحی تاکید کــرد: فرهنگ عالی ملت ایران نیازمند 
پاســداری و نگهداشــت است که شــهید سلیمانی ها 
این جملــه کارها را انجــام دادنــد، تفاهم نامه امروز 
نیز بــرای مفید بودن در این عرصه اســت. مجموعه 
سازمان انرژی اتمی در اصفهان به خاطر اینکه پایتخت 
فعالیت های هسته ای وجود دارد، همکاری گسترده ای 
با بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع خواهد داشت.

 پنجمین دور گفت و گوهــا برای احیای برجام در 
حالی از ســاعتی قبل در وین آغاز شده که به گفته 
عراقچی مذاکرات در چهار دور گذشته پیشرفت های 
نسبتا خوبی داشته است و انتظار می رود در این دور 

راه حل های نهایی به دست بیاید.
پنجمیــن دور از گفت و گوها بــرای احیای برجام 
در وین در حالی آغاز شــده که به گفته سید عباس 
عراقچی معاون وزیر امــور خارجه و مذاکره کننده 
ارشــد کشــورمان در این مذاکرات در چهار دوره 
گذشــته پیشرفت های نســبتاً خوبی حاصل شده و 

مسیر مشخصی طی شده است.
وی با بیان اینکه می دانیم که مســیر روشنی را باید 
طی کنیم ولی مســائل جدی و مهم کماکان باقی 
مانده  که باید حل و فصل شــود، اظهار داشت: از 
امروز دوباره مذاکرات را شــروع می کنیم و امیدوار 
هســتیم در طول مذاکــرات چنــد روزه بتوانیم به 
راه حل های نهایی دســت پیدا کنیم. عراقچی امروز 
و قبل از آغاز نشست با انریکه مورا نماینده اتحادیه 

اروپا و نماینده روسیه در مذاکرات هم رایزنی کرد
مذاکرات وین برای احیای توافق هسته ای برجام از 
ســیزدهم فروردین ماه آغاز شده ومذاکره کنندگان 
ایران و آمریکا به همراه گــروه ۱+۴ تاکنون چهار 
دور مذاکرات غیرمستقیم در وین برگزار کرده اند تا 

زمینه احیای توافق هسته ای را بررسی کنند.
ســعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در 
تــازه ترین اظهار نظر درباره این توافق در خصوص 
گفــت و گوهای فنی وین، گفته اســت: دور پنجم 
گفت و گوهــای وین می تواند دور نهایی باشــد، 
همانطور که دور قبل از آن هم می توانست. ما تمام 
متون و مقدمــات لازم را فراهم کرده ایم این دور 
مــی تواند مثل هر کدام از ادوار پیشــین، دور آخر 

باشد.
وی بــا بیان اینکه پیشــرفت هــای قابل توجهی 
صــورت گرفته، گفت: آنچه هم کــه باقی مانده بر 
اســاس دســتور العمل های اعلامی به وزارت امور 
خارجه، باید مــورد مداقه و پیگیری قــرار بگیرند. 
اگر تصمیم سیاســی در واشــنگتن اتخاذ شود که 
از ادبیات، رفتار و منــش دولت قبل ایالات متحده 
و کمپین شکســت خورده فشــار حداکثری فاصله 

بگیــرد، آنچه هم که باقی مانده به راحتی می تواند 
به نتیجه برسد.

 وی با بیان اینکه اجازه نخواهیم داد کسی مذاکرات 
را فرسایشــی کند، گفت: اینکه آیا گفت وگوها قفل 
شــده؟ خیر و آیا پیشرفت قابل توجهی داشته است، 

بله.
نکته قابل تامل  دیگر از اظهارات خطیب زاده اینکه 
»پرانتزهــا و براکت ها در بحث رفــع تحریم تا حد 
بسیار زیادی پاک شــده و چند موضوع باقی مانده 

است«.
این در حالی اســت که رابرت مالــی، نماینده ویژه 
آمریکا در امور ایران هم گفته اســت که مذاکرات 
دور چهارم نشســت کمیسیون مشــترک برجام در 
شهر وین سازنده بوده و پیشرفت محسوسی داشته 
اســت. مالی همچنین ابراز امیدواری کرده که دور 
پنجم مذاکرات وین، امکان بازگشت متقابل آمریکا 
و ایــران به برجام و پایبندی به تعهدات خود در آن 

را فراهم کند.
مذاکــرات وین بیانگر تلاشــی جــدی در عرصه 
دیپلماسی اســت. این مذاکرات نشان می دهد که 
ایــران به قواعــد و اصول دیپلماســی و چندجانبه 
گرایی پایبند اســت و در این مسیر حرکت می کند. 
جمهوری اســلامی برای زنده نگه داشتن برجام در 
دوران ریاســت جمهوری دونالد ترامپ هزینه های 
بســیاری متحمل شده و موانع بسیاری را پشت سر 

گذاشته است.

»خاویر ســولانا« مسئول ســابق سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا و از تحلیلگران ارشــد اندیشــکده 
بروکینگــز چنــدی پیش در مقالــه ای در روزنامه 
ال پائیس اســپانیا نوشــت: وقتی سیاست خارجی 
یک کشور توســط جریان های هیجانی و احساسی 
هدایت شــده و در مقابل وسوســه های حیله گرانه 
تســلیم می شود، دیپلماســی اغلب به حاشیه رانده 
می شــود. این همان اتفاقی اســت که برای ایالات 
متحــده پس از حمــلات ۱۱ ســپتامبر و اخیرا در 
دوره دشــوارتر حضور دونالد ترامپ رخ داد و شاید 
بــه عنوان بهترین مثال آن بتــوان به خروج دولت 

ترامپ از توافق هسته ای با ایران اشاره کرد.
نکته قابل تامل که تاثیر مستقیمی بر مذاکرات وین 
دارد، تمدید یک ماهــه توافق ایران و آژانس برای 
حفظ اطلاعات ثبت شده در دوربین های تاسیسات 
هســته ای است. این اقدام نشانه ای دیگر از حسن 
نیت ایران و فرصت به دیپلماســی است. سابقه این 
توافق به زمســتان گذشته و ســفر رافائل گروسی 
به تهــران برمی گردد پس از آنکــه مجلس ایران، 
با تصویــب قانونی تحت عنــوان »اقدام راهبردی 
بــرای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران« 
دولت را موظف کرد به اجــرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی پایان دهد، ســازمان انرژی هسته ای ایران 
و مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 2۱ فوریه 
با یکدیگر به توافق رســیدند که به مدت ســه ماه 
فرآیند ضبط از فعالیت های هســته ای ایران صورت 

گیــرد اما فیلم و تصاویر ایــن دوریبن ها نزد ایران 
محفوظ بماند. طبق این توافق طرفین پذیرفتند در 
صورتی که در ایــن بازه زمانی فرآیند احیای برجام 
با موفقیت صورت گرفــت و تحریم های ایران لغو 
شد، تهران این فایل ها را در اختیار آژانس قرار دهد.
 مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی، 3 خرداد 
با اعلام تمدید توافق ســه ماهــه و موقت ایران و 
آژانس گفت که ایران موافقت کرده تا فرآیند ضبط 
فعالیت های هسته ای  توسط دوربین های مدار بسته 

به مدت یک ماه دیگر ادامه یابد.
تمدیــد توافق ایــران و آژانــس در حالی صورت 
می گیــرد که مذاکرات برای احیــای برجام در وین 
در هفته های اخیر ســرعت بیشتری گرفته است و 

طرفین از پیشرفت در روند گفتگوها می گویند.
فدریکا موگرینی، مســئول پیشین سیاست خارجی 
اتحادیــه اروپا چنــدی پیش در نشســت مجازی 
شــورای آتلانتیک گفت: در ســال 2۰۱۵ اتحادیه 
اروپــا در کنار ایــالات متحده و ســایر قدرت های 
جهانی توانســتند تا به توافق هسته ای ایران که به 
تعبیــر من یکی از ارکان کلیدی دیپلماســی، نظام 
چندجانبه گرایی و عدم اشــاعه سلاح های هسته ای 
اســت دســت پیدا کنند. امروز ایــالات متحده به 
دیپلماســی، چندجانبه گرایی و میز مذاکره بازگشته 
تا توافق هسته ای ایران احیا شود و همه طرف ها از 
جمله آمریکا به تعهداتشــان بازگردند. اتحادیه اروپا 
هم در تلاش اســت تا به این روند کمک و تسهیل 
کند.در مذاکرات وین، پنج عضو دائم شورای امنیت 
ســازمان ملل به همــراه آلمان، ایــران و اتحادیه 
اروپا حضور دارند این نشــان می دهد همکاری های 
چندجانبه ایران با کشــورهای دیگر می تواند مثمر 
ثمر باشــد. روند مذاکرات با نقش هماهنگ کننده 
اروپا بــرای تبادل نظرهــای غیر مســتقیم میان 
ایران و آمریکا به خوبی آغاز شــده اســت اما مانع 
اصلی تحریم هایی اســت که ایالات متحده باید لغو 
کند. اگرچه مذاکرات در وین برگزار می شــود ولی 
واقعیت این اســت که نظر نهایی و تصمیمات مهم 
در پایتخت ها گرفته می شــود و شــاید وین مکان 
اعلام این تصمیمات باشــد.  باید دید آمریکا چقدر 
آمادگی دارد تا تصمیمات سیاسی دشوار اتخاذ کند.



3 صنعت-تجارت

چهارشنبه 5 خرداد 1400
  سال چهارم  شماره 782 

 مشاور اجرایی معاونت آموزش و فناوری 
وزارت صمــت گفــت: ایــن معاونت با 
توجه به توســعه زیســت بوم نوآوری و 
فناوری در کشــور، طرح ها و برنامه های 
تحول گرایانه ای را به منظور پیاده ســازی 
اکوسیســتم نوآوری و فناوری در بخش 

صنعت کشور پیش بینی کرده است.
به گــزارش ایرنا، امروز در دنیا خلاقیت و 
نوآوری مقدمه اصلی توسعه جوامع امروزی 
شناخته می شود و بر همین اساس جامعه 
 ای توســعه خواهد یافت کــه نوآوری به 

شکل واقعی در آن جریان داشته باشد.
نوآوری محرک اصلی رشــد اقتصادی و 
توســعه اجتماعی در کشورهای مختلف 
اســت و امروزه برای شرکت ها و صنایع 
مختلف بســیار حیاتی بــوده و می  تواند 
بســترهای رقابــت پذیــری بنگاه های 
اقتصادی و کســب و کارها را در عرصه 

 های ملی و بین المللی مهیا سازد.
هرچند امروزه ورود به کســب و کارهای 
نوین و قابل رقابت با دنیا بسیار سخت شده 
و این مهم نیازمند بهره مندی از دانش فنی 
روز اســت، اما با تنظیم مناسب قوانین و 
مقررات و جلوگیری از انحصارگرایی می 
توان فضای رقابتی را در این حوزه ایجاد و 

نوآوری را در این عرصه ارتقا داد.
برای پیاده ســازی و ارتقای اکوسیســتم 
نوآوری و فناوری باید به اجزای سیســتم 
شامل مسوولان، صاحبان منافع، ذینفعان، 
دانشگاه  ها و مراکز پژوهشی و تحقیقاتی، 
شــرکت های دانش بنیان، استارتاپ ها و 
شتاب دهنده  های صندوق های نوآوری 
و شــکوفایی خطرپذیر، موسسات مالی و 
اعتباری و روابط حقوقــی فی مابین آنها 

توجه شود.
بر همین اساس معاونت آموزش، پژوهش 
و فناوری وزارت صنعت، معدن و تجارت 
با توجه بــه این موضوعــات، طرح ها و 
برنامه  های تحول گرایانه  ای را به منظور 
برقــراری روابط صحیح و منطقی در این 
حوزه به منظور پیاده ســازی اکوسیستم 
نوآوری و فناوری در بخش صنعت کشور 

پیش بینی و اجرا کرده است.
مشــاور اجرایی معاونت آموزش و فناوری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت که معاونت 
اجرایی دانشگاه صنایع و معادن ایران را نیز 
عهده دار است، روز سه شنبه در گفت و گو 
با خبرنگار گروه دانشــگاه و آموزش ایرنا، 
تعدادی از این طــرح ها و برنامه ها را به 

صورت خلاصه تشریح کرد.
طرح ملی توانمندسازی تولید و 

توسعه اشتغال پایدار 
سیدمهدی الدین امینی در خصوص طرح 
ملی توانمندسازی تولید و توسعه اشتغال 
پایدار )تاپ( گفت: مطالعه این طرح از نیمه 
اول ســال ۱396 آغاز و از بهمن ماه سال 

۱39۷ به مرحله اجرا درآمد.
وی افــزود: هدف کلی از تدوین و اجرای 
این طرح مشــارکت های عینی، عملی و 
موثر صنعت و دانشگاه برای رسوخ فناوری 
در واحدهای صنعتــی، معدنی و تجاری 

است.
مدیر حــوزه معاونت آمــوزش و فناوری 
وزارت صمت تصریح کــرد: بیش از ۱۴ 
هزار واحد اقتصادی در ســامانه این طرح 
ثبت   www.iranetop.ir آدرس  به 

نام کرده اند.
وی ادامــه داد: بیش از پنج هزار مســاله 
صنعتی را طرح موضوع کرده اند که از این 
میان حدود هزار پروژه صنعتی قابل تبدیل 
به پروپزال استخراج شده است و به زودی 
برای استفاده از ظرفیت اساتید، دانشجویان 
و سربازان تاپ در سامانه بارگزاری خواهد 

شد.
طرح بومی سازی فناوری های 

ارزبر
امینــی طرح بومی ســازی فناوری های 
ارزبر را یکی دیگر از طرح های اساســی 
وزارت صمــت در جهــت پیاده ســازی 
اکوسیستم نوآوری در بخش صنعت عنوان 
کرد و افزود: این طرح در ســال ۱39۸ در 
این معاونت شــروع شــد و در این راستا 
پروژه ایجاد دانش فنــی و فناوری تولید 
محصولات منتخب وارداتی از نظر ارزبری 
با همکاری دانشگاه  های توانمند کشور در 
برنامه  های اجرایی تعریف و به موجب آن 
۱۴۰6 قلم از محصولات وارداتی در ســه 
سال گذشته شناسایی و مورد بررسی قرار 

گرفت.
مشاور اجرایی معاونت پژوهش و فناوری 
وزارت صمت ادامه داد: در نهایت حدود ۵۰ 
محصول با بیشترین ارزبری و با جزئیات 
مشخص به منظور بومی سازی و معرفی 
به دانشگاه  ها، پژوهشگاه  ها و شرکت های 

دانش بنیان استخراج شد.
به گفته وی، این طرح با توجه به مسئولیت 
و ظرفیت موجود در ســازمان گسترش و 
نوســازی صنایع ایران -ایدرو به منظور 
پیگیری نهضت ســاخت داخلــی در ۱9 

مهرماه ۱399 تحویل این سازمان شد.
امینی تصریــح کرد: طبق آخرین گزارش 
واصله، از قبل اجــرای این طرح تاکنون 
بیش از یک میلیــارد دلار از خروج ارز از 

کشور جلوگیری به عمل آمده است.
طرح شهرک تحقیقاتی و فناوری 

کاوش خودرو
معاون اجرایی دانشــگاه صنایع و معادن 
ایران در ادامه، طرح شهرک تحقیقاتی و 
فناوری کاوش خودرو را یکی دیگر از طرح 
های وزارت صمت برای ورود اکوسیستم 

نوآوری به صنعت خودرو نام برد.
امینــی افزود: به موجــب این طرح مقرر 
است اکوسیستم نوآوری و توسعه فناوری 
خودرو با مدیریت سازمان ایدرو و همکاری 
معاونت آموزش، پژوهــش و فناوری در 
شهرک تحقیقاتی کاوش پیاده سازی شود 
تا ایده  های نو و فنــاوری  های نوین در 
بخش  های مرتبط با خودرو به محصول 
نهایی توسعه یافته و برای صنعتی سازی 
به صنایع بزرگ خودرو و شــهرک  های 

صنعتی کشور معرفی شود.
طرح ارتقای بهره وری

مشاور اجرایی معاونت پژوهش و فناوری 
وزارت صمت در ادامه، یکی دیگر از طرح 
های این معاونت در وزارت صمت را طرح 
ارتقای بهره وری عنوان کرد و افزود: این 
طرح در سال ۱39۸ در این معاونت کلید 

خورد.
امینــی اضافه کرد: بــه موجب این طرح 
فرآیندهــای لازم برای ارتقای بهره  وری 
در بخش هــای مختلف صنعت، معدن و 
تجارت کشــور شناسایی و در قالب پروژه  
های قابل اجرا در صنایع، معادن و بازرگانی 
کشور پیاده سازی شده و نتایج حاصل از 
آن به منظور رشد اقتصادی و تاثیر آن در 
تولید ناخالص ملی پایش شده و به صورت 
دوره  ای متناسب با ظرفیت  های اقتصادی 

کشور اصلاح شده است.
وی اظهار کرد: ایــن طرح هم اکنون در 
تعدادی از صنایع و معادن بزرگ کشور به 
مرحله اجرا در آمده و نتایج آن تا پایان سال 

۱۴۰۰ گزارش خواهد شد.
طرح تحول دانشگاه صنایع و 

معادن ایران
امینی با اشــاره به طرح تحول دانشــگاه 
صنایع و معــادن ایران بعنوان یکی دیگر 
از طــرح های وزارت صمــت برای پیاده 
ســازی اکوسیســتم نــوآوری در بخش 
صنعت و معــدن گفت: بــه موجب این 
طرح مقرر شده که آموزش برای اشتغال 
بر اساس مدل مهارتی- مشارکتی صنعت 
و دانشگاه مطابق با آموزش  های دانشگاه 
DHBW  آلمــان در صنایــع و معادن 

کشور پیاده  سازی شود.
مشاور اجرایی معاونت پژوهش و فناوری 
وزارت صمــت اظهار کــرد: در این طرح 
پژوهش  ها به صــورت تقاضامحور برای 
رفع نیازهای صنعتی و معدنی بنگاه  های 
اقتصــادی انجام و فناوری  های مورد نیاز 

صنایع و معادن کشــور به صورت تقاضا 
محور شناســایی و برای بومی سازی آنها 

اقدام خواهد شد.
طرح دره فناوری های برتر 

لواسان
معاون اجرایی دانشــگاه صنایع و معادن 
ایران همچنین طرح دره فناوری های برتر 
لواسان را یکی دیگر از طرح های معاونت 
آمــوزش و فنــاوری وزارت صمت برای 
استفاده و توسعه هرچه بیشتر فناوری در 

بخش صنعت کشور معرفی کرد.
امینی بیان کرد: به موجب این طرح مقرر 
است اکوسیستم نوآوری و توسعه فناوری 
حوزه  های صنعتی و معدنی بزرگ کشور 
به غیر از خودرو در اراضی لواسان متعلق به 
دانشگاه صنایع ومعادن ایران پیاده  سازی 
شده تا حوزه تحقیق، توســعه و نوآوری 

صنایع مختلف در آنجا مستقر شوند.
درون  ظرفیت هــای  از  اســتفاده  وی، 
دستگاهی و برون دستگاهی وزارت صمت 
از ایده  هــای نو و فناوری هــای نوین و 
تبدیل آنها به محصولات نهایی و معرفی 
به صنایع مختلــف را از جمله اهداف این 

طرح عنوان کرد.
طرح تجمیع موسسات آموزشی و 

پژوهشی وفناورانه وزارت صمت
معاون اجرایی دانشــگاه صنایع و معادن 
ایــران همچنین در ادامه، سیاســت های 
بالادســتی و ضرورت همراســتا کردن 
فعالیت های آموزشی، پژوهشی و فناورانه 
مرتبط با صنعت، معدن و تجارت کشور در 
وزارت متبوع را برای بهره  وری حداکثری 
از ظرفیت هــای علمــی تحقیقاتی این 

موسسات مورد تاکید قرار داد.
امینی طرح تجمیع موسســات آموزشی و 
پژوهشــی و فناورانه وزارت صمت را در 
این راســتا ارزیابی کرد و گفت: بر اساس 
این طرح فعالیت  های موسسات مذکور با 
مدیریت کلان معاونت آموزش، پژوهش 
و فنــاوری در اراضی کوی ســعادت آباد 
دانشگاه صنایع و معادن ایران ساماندهی 
شده تا بنگاه  های صنعتی، معدنی و تجاری 
کشور به راحتی بتوانند از ظرفیت های هم 

راستای این موسسات استفاده کنند.
طرح تبدیل ادارات آموزش و 
پژوهش استان ها به معاونت 

آموزش، پژوهش و فناوری
معاون اجرایی دانشــگاه صنایع و معادن 
یکی دیگر از اهداف کلان وزارت صمت 
در پیاده سازی اکوسیستم نوآوری و توسعه 
فناوری های اثربخش برای ارتقای کیفی 
تولیدات صنعتی، معدنی و تجاری و عرضه 
صحیــح آنها به بازارهــای هدف را طرح 
تبدیل ادارات آموزش و پژوهش اســتان 
ها به معاونت آموزش، پژوهش و فناوری 
عنــوان کرد.امینی تاکید کــرد: عملیاتی 
کردن این سیاست بدون توجه به ارتقای 
ســطح دانش شاغلین در بخش و هدایت 
صحیح پژوهــش  ها و فناوری های مورد 

نیاز امکان پذیر نیسن.
وی ادامه داد: در دنیای امروز توجه به علم 

و فنــاوری به عنوان رکن اصلی توســعه 
شناخته شده و دســتیابی به این موضوع 
بدون توجه و تمرکز ســاختاری و ارتقای 
این بخش در سازمان های  تشــکیلاتی 
اســتانی به عنوان نهادهای میانی صف 
و ســتاد برای نظارت بر راهبردهای مورد 

انتظار وزارت متبوع، امکان پذیر نیست.  
مشاور اجرایی معاونت پژوهش و فناوری 
وزارت صمت تصریح کرد: طبق این طرح 
پیشنهاد شده ادارات آموزش، پژوهش در 
سازمان های اســتانی به معاونت آموزش، 
پژوهش وفناوری تبدیل شده و سه ادارات، 
آموزش و تربیت منابع انســانی، پژوهش، 
تحقیق و توسعه، فن آوری و نوآوری ذیل 

این معاونت تشکیل شود.  
برنامه تحقیقاتی ارائه سند 

حکمرانی صنعتی
معاون اجرایی دانشــگاه صنایع و معادن 
در ادامه همچنین سیاست های اقتصادی 
و صنعتی کشــور از طریــق الگوبرداری 
ناقص از برنامه  های توسعه سایر کشورها 
و در نظر نگرفتن الزامات و پتانسیل  های 
کشور را سیاستی نادرست خواند و برنامه 
ارائه ســند حکمرانی صنعتی  تحقیقاتی 
را یکــی از طرح هــای معاونت آموزش 
و فنــاوری وزارت صمت برای تغییر این 

سیاست نادرست خواند.
امینی گفــت: معاونت آموزش، پژوهش و 
فناوری با همکاری موسســات مربوطه و 
معاونت طرح و برنامه تلاش کرده اســت 
با تمرکز بر پتانسیل های موجود در کشور 
و اسناد بالادســتی مرتبط سیاست  های 
اقتصادی، ســند سیاســت  های صنعتی 
کشور را با نظام ها و الزامات صنعتی کشور 

مطابقت دهد.
وی افزود: طبق این طرح  ساختار سازمانی 
چابک و متناسب با سیاست ها به منظور 
پیاده ســازی در وزارت صنعت، معدن و 

تجارت پیشنهاد خواهد شد.
پیشنهاد رفع موانع مالیاتی تولید 

بر اساس میزان تاثیر آنها در 
تولید ناخالص ملی

مشاور اجرایی معاونت پژوهش و فناوری 
وزارت صمت در ادامه، پیشنهاد رفع موانع 
مالیاتی عوامل تولید بر اساس تاثیر آنها در 
تولیــد ناخالص ملی را یکی دیگر از طرح 
های ایــن معاونت در وزارت صمت برای 
حمایت از رفع موانع مالیاتی عوامل تولید 
عنوان کرد.وی خاطرنشــان کرد: دستور 
بررســی در خصوص رفع موانع مالیاتی 
عوامل تولید در بهمن ماه ۱399 توســط 

وزیر صمت به این معاونت ابلاغ شد.
امینی گفت: این معاونت توانســته است 
با مطالعه فرایند مشــوق های مالیاتی در 
کشورهای توسعه یافته و مطابقت آن ها با 
قوانین و ضوابط موجود در کشــور چالش 
 هــای مالیاتــی شــرکت های تولیدی و 
خدماتی مبتنی بر تولید را شناســایی و در 
ســال ۱۴۰۰ به منظور حمایت از تولید و 
رفع موانع مالیاتی آن پیشنهاد موثری به 

ذینفعان ارایه کند.

ساخت 3۵3 واحد تولیدی استان 
همدان در مرحله نهایی است

اقتصادی اســتانداری  امور   معــاون هماهنگی 
همــدان از اجرای 3۵3 طرح در شــهرک های 
صنعتی اســتان خبر داد و گفت: این طرحها در 
مرحله نهایی احداث ســاختمان و نصب ماشین 

هستند. آلات 
به گزارش ایرنا،»ظاهر پورمجاهد« روز سه شنبه 
در ســتاد تسهیل و رفع موانع تولید استان اظهار 
از  داشت: تلاش می کنیم دســت کم ۵۰ درصد 

این طرحها در سال جاری به نتیجه برسد.
وی تاکید کــرد: بی تردید با اضافه شــدن این 
واحدهــا بــه مجموعه صنعتی اســتان شــاهد 
تحول در زمینه اشــتغال و اقتصاد در این منطقه 

بود. خواهیم 
معــاون هماهنگــی امور اقتصادی اســتانداری 
پروژه   ۱۰۰ شناســایی  بــه  همــدان همچنین 
اثرگذار و مهم در شهرستانها اشاره کرد و افزود: 
وضعیت این پــروژه ها به صورت مرتب و طبق 
برنامه خاص در فرمانداری ها رصد و بررســی 
می شــود تا این واحدها به ظرفیــت حداکثری 

برسند. تولید 
وی همکاری و تعامل بیشــتر بانکهای استان و 
دســتگاه های اجرایی را در این راستا ضروری 
دانســت و گفت: حمایت و پشــتیبانی از صنایع 
جدید مســیر فعالیت را برای آنها هموار می کند.

اقتصادی استان  پورمجاهد خاطرنشان کرد: تیم 
با محوریت اســتاندار حامی تولیدکنندگان است 
و به صورت مســتمر و منظم در جلســات ستاد 
تسهیل و شــورای گفت و گوی دولت و بخش 
خصوصی مسائل و مشکلات این قشر رسیدگی 

می شود.
به گفته او واحدهای تولیدی در مرحله نخســت 
tashil. باید در سامانه ستاد تسهیل به نشانی

stsm.ir تقاضای خود را ثبت کنند و ســپس 
درخواست آنها در اختیار دســتگاه مربوطه قرار 
می گیرد چنانچه مشــکل در این مرحله حل نشد 
در جلســات ستاد تســهیل تصمیم گیری و گره 

می شود. گشایی 
وی یــادآوری کرد: علاوه بر این، مرکز شــبانه 
روزی رســیدگی به مشــکلات تولیدکنندگان و 
ســرمایه گذاران در ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت اســتان از ماه ها پیش راه اندازی شده و 

به متقاضیان است. در حال پاسخگویی 
اســتان همــدان دارای یک هــزار و 66 واحد 
صنعتی دارای مجوز اســت که بخش زیادی از 
آنها در شــهرک ها و نواحی صنعتی مســتقر و 

هستند. فعالیت  مشغول 

واحد تولیدی نان صنعتی با 
۱00 میلیارد تومان اعتبار در 

پاکدشت افتتاح شد

یک واحد تولید نان صنعتی وابســته به ســازمان 
اتکا با اعتباری بالغ بر یکصــد میلیارد تومان روز 
سه شنبه در شــهرک صنعتی خوارزمی شهرستان 

پاکدشت به بهره برداری رسید.
فرماندار شهرستان پاکدشت در مراسم افتتاح این 
واحد تولیدی گفت: این واحد با تولید شش تن نان 
صنعتی در هر شــیفت کاری، روزانه حدود 2۰ تن 

نان صنعتی تولید و عرضه می کند.
مهدی یوســفی جمارانی با تاکید بر لزوم افزایش 
کیفیت نان هــای تولیدی اظهارداشــت: در تولید 
نان های صنعتی با اســتفاده از دستگاه های تمام 
اتوماتیــک و بــه روز، عــلاوه بــر رعایت کامل 
بهداشــت، به دلیل آنکه تخمیر بــه طور کامل و 
بدون افزودنی صورت می گیرد بر کیفیت و کمیت 
محصول تولیدی می افزاید کــه این امر در ارتقاء 

سلامت جامعه نقش موثری دارد.
وی افــزود: ایــن کارخانه در زمینی به مســاحت 
3 هــزار و 3۰۰ مترمربع و زیربنــای هزار و 9۰۰ 
مترمربع ســالن با اعتباری حــدود یکصد میلیارد 

تومان توسط بخش خصوصی احداث شده است.
یوسفی جمارانی با اشاره به لزوم تحقق شعار سال 
و پشــتیبانی از تولید گفت: با راه اندازی این واحد 
تولیدی برای 6۰ نفر به صورت مســتقیم و حدود 
۱۰۰ نفر به صورت غیرمســتقیم اشتغالزایی شده 

است.
وی همچنین به ظرفیت و توانمندی های واحدهای 
تولیدی و شهرک های صنعتی اظهار کرد: یکی از 
اقدامات مهم و اثرگذار در بخش صادرات، افزایش 
تولیــدات و کیفیــت آن ها حمایــت و مانع زدایی  
از بخش های تولیدی اســت که با اجرایی شــدن 
سیاســت های جدید رفع تعهدات ارزی، این مهم 

محقق خواهد شد.
فرماندار پاکدشت افزود: حمایت از توسعه ظرفیت 
تولید واحدهای صنعتی فعال موجود، مرتفع کردن 
مشــکلات و تکمیل زیرســاخت های مــورد نیاز 
واحدهــای غیرفعال از جمله اقدامات شهرســتان 

پاکدشت در تحقق شعار سال است.

خداحافظی با خودروی زیر ۱00 
میلیون تومان

طی دو ماه گذشته از سال ۱۴۰۰ صنعت خودروی کشور 
با حواشی زیادی مواجه بود که مهمترین نتیجه آن، پایان 
یافتن عرضه خودرو با قیمت کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان 

توسط خودروسازان باشد.
به گزارش خبرنگار مهر، صنعت خودروی کشــور طی 
ســه سال گذشــته با حواشــی زیاد مواجه بوده است؛ 
طــی ماههای اخیر نیــز این حواشــی از نحوه قیمت 
گذاری گرفته تا درخواســت خودروســازان از مجلس 
برای آزادسازی واردات در مقابل آزادسازی قیمت را در 
برگرفت. اما ماحصل درخواست ها و تصمیمات این شد 
که قیمت همه انــواع خودروهای تولیدی کارخانه های 
داخلی به بالای ۱۰۰ میلیون تومان صعود کرد و اینک 
مصرف کننــده داخلی حتی در صورت ثبت نام و خرید 
مستقیم از کارخانه، نمی تواند با هزینه ای کمتر از ۱۰۰ 

میلیون تومان، خودروی داخلی خریداری کند.
ســناریوی نخســت به قیمت گذاری شــورای رقابت 
برمی گردد؛ این نهاد که در زمستان سال گذشته به علت 
ثبات نرخ تورم از اعلام نرخ جدید خودرو برای سه ماهه 
پایانی سال عقب کشیده و اعلام کرده بود که از این به 
بعد قیمت خودرو به صورت 6 ماهه تعیین می شود، در 
۱3 اردیبهشت ماه سال جاری مصوبه ای مبنی بر افزایش 

میانگین 9 درصدی قیمت خودرو را ابلاغ کرد.
مســئولان وزارت صمت و خودروسازان از این مصوبه 
شــورای رقابت رضایت نداشتند و در ابتدا در مقابل این 
مصوبه مقاومت و تلویحاً خواستار افزایش بیشتر قیمت 

خودروها شدند.
درخواست خودروسازان برای آزادسازی 

واردات و قیمت گذاری
در همین راســتا، دو گروه خودروسازی بزرگ کشور و 
انجمن قطعه ســازان در نامه ای به رئیس کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس خواستار آزادسازی واردات خودرو 

و قیمت گذاری شدند.
در این نامه درخواســت شده بود تا خودروهای عمومی 
یعنی خودروهایی که عموم مردم با درآمد کم یا متوسط 
خریداری می کنند، با فرمول بهای تمام شده و با در نظر 
گرفتن سود ۵ درصدی با تأیید و نظارت وزارت صنعت 
قیمت گذاری شوند. اما در مورد خودروهای اختصاصی 
که لوکس و نسبتاً گران محسوب شده و مشابه خارجی 
دارند، قیمت گذاری با پیشنهاد هیأت مدیره شرکت ها و 
تأیید و نظارت وزارت صنعت بر اساس شرایط عرضه و 

تقاضای بازار صورت گیرد.
نکته قابل توجه در این درخواست خودروسازان آن است 
که با توجه به تعرفه های بســیار بالای واردات خودرو، 
حتی در صورت آزادسازی این محصول، قطعاً انحصار از 
بازار خودروی کشور برچیده نمی شود که این اقدام بتواند 

مجوزی برای آزادسازی قیمت باشد.
در صنعت انحصاری خــودرو که بازار به صورت قبضه 
شده در دست دو خودروساز می چرخد، قطعاً آزادسازی 
واردات آن هم بــا تعرفه های بالا نمی تواند راهی برای 
تنوع بخشــی به بازار باشد، بلکه فقط دست خودروساز 
را برای افزایش غیرعرف قیمت ها باز می گذارد و دست 
مصرف کننده را بیش از پیش از دســتیابی به خود رو 

عقب می راند.
افزایش بیش از ۹ درصدی قیمت خودروها

پس از ارســال این نامه، خودروســازان اقدام به اجرای 
مصوبه شورای رقابت کرده و قیمت های جدید را اعلام 
کردند که بررسی ها نشان می دهد خودروسازان قیمت را 
بیش از 9 درصد افزایش داده اند و به نوعی دستشان در 

تعیین قیمت های جدید باز بوده است.
بــا این اقدام، دیگر قیمت کارخانه ای هیچ خودرویی در 

کشور کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان نیست.
به عنــوان مثــال بررســی قیمت های جدیــد گروه 
خودروســازی ایران خودرو نشان می دهد که قیمت ۸ 
خودرو بالای ۱2 درصد با افزایش مواجه شــده است؛ 
قیمت سمند ال ایکس ۱2.6 درصد افزایش قیمت داشته 
و از ۱۱۷ میلیــون و ۵9۸ هزار تومان به ۱32 میلیون و 
۴۵۵ هزار و ۷۰۰ تومان، قیمت پژو 2۰۷ دنده ای با ۱2.۷ 
درصد افزایش از ۱6۰ میلیون و ۷۱۱ هزار تومان به ۱۸۱ 
میلیــون و ۱۷3 هزار و 3۰۰ تومان، قیمت پژو پارس با 
۱۴.۵ درصد افزایش از ۱22 میلیون و ۴۱۰ هزار تومان 
به ۱۴۰ میلیــون و 2۷3 هزار و ۵۰۰ تومان، قیمت پژو 
2۰6 تیپ 2 با ۱۴.۵ درصــد افزایش از ۱۱۰ میلیون و 
9۷۴ هزار تومان به ۱2۷ میلیــون و ۱22 هزار تومان، 
قیمت سمند ای اف سون با ۱۴.۵ درصد افزایش از ۱۱۵ 
میلیون و ۸2۵ هزار تومان به ۱32 میلیون و ۷۰۱ هزار 
تومان، قیمت ســمند ای اف سون دوگانه سوز با ۱۴.۵ 
درصــد افزایش از ۱2۱ میلیــون و ۷9۵ هزار تومان به 
۱39 میلیون و ۵66 هزار و 3۰۰ تومان، قیمت پژو پارس 
ال ایکس با ۱۴.6 درصد افزایش از ۱2۷ میلیون و 2۱2 
هزار تومان به ۱۴۵ میلیون و ۷9۵ هزار و ۴۰۰ تومان و 
قیمــت دنا پلاس با ۱۴.۷ درصد از ۱66 میلیون و 9۸۵ 
هزار تومان بــه ۱9۱ میلیون و ۵3۴ هزار و ۵۰۰ تومان 

رسیده است.
همچنین بررسی قیمت های جدید سایپا نشان می دهد 
که ســاینا دنده ای با ۱2.6 درصد افزایش از 92 میلیون 
و 92۸ هــزار تومان به ۱۰۴ میلیون و 6۴9 هزار و 6۰۰ 
تومان، ساینا S معادل ۱۴2 میلیون و ۵36 هزار و ۷۰۰ 
تومان، تیبــا صندوقدار با ۱۴.6 درصــد افزایش از ۸۷ 
میلیون و ۸۰۰ هزار تومان به ۱۰۰ میلیون و 63۰ هزار و 
۵۰۰ تومان، تیبا 2 با ۱۱.6 درصد افزایش از 9۵ میلیون 
و ۴26 هــزار تومان به ۱۰6 میلیون و ۵۱۸ هزار و ۸۰۰ 
تومان، کوییک دنده ای بــا ۸.۷ درصد افزایش از ۱29 
میلیون و ۷۵۵ هزار تومان به ۱۴۱ میلیون و 6۱ هزار و 
۴۰۰ تومان، کوییک S معادل ۱۵۴ میلیون و 99۴ هزار 
و 9۰۰ تومان و شــاهین بــا 9.3 درصد افزایش از 26۷ 
میلیون تومان به 29۱ میلیون و ۸۷۱ هزار و 2۰۰ تومان 

قیمت خورده اند.

اخباراخبار

پیوند صنعت با زیست بوم نوآوری راهبرد اساسی وزارت صمت
مشاور معاونت آموزش وزارت صمت تشریح کرد:

خرید گندم از 1.5 
میلیون تن فراتر 
رفت

پایان خرداد آخرین 
مهلت تسلیم 
اظهارنامه مالیاتی 
مشاغل

مدیر روابط عمومی شــرکت بازرگانی دولتی ایــران گفت: خرید تضمینی 
گنــدم تا دوم خرداد از ۱.۵ میلیون تن گذشــت.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از شــرکت بازرگانی دولتی ایران، سید محمد تقی طباطبایی با بیان 
اینکه تا دوم خرداد یک میلیون و ۵۱۰ هزار تن گندم خریداری شده است، 
ارزش این مقدار گندم را 6۷ هزار میلیارد ریال اعلام کرد.طباطبایی افزود: 
بیش از ۴۱ هزار میلیارد ریال از پول گندم ها به حساب کشاورزان گندمکار 

واریز شده است.

ســازمان امور مالیاتی، آخرین مهلت تســلیم اظهارنامه مالیاتی مشاغل را 
آخر خردادماه اعلام کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، رســتم پور مدیرکل دفتر حسابرســی سازمان 
امور مالیاتی اظهار داشــت: کلیه مشاغلی که به فعالیت اقتصادی مشغول 
هســتند تا پایان خرداد ماه ســال جاری فرصت دارند اظهار نامه عملکرد 
سال ۱399 را به سازمان امور مالیاتی تسلیم کنند.وی افزود: مهلت مذکور 

تمدید نخواهد شد.

معاون وزیر صنعت:

خودروسازی در مسیر قابل قبولی رو به بهبود است

فروردین ماه ۱۴۰۰

صادرات شمش فولادی ۱۳۵ درصد افزایش یافت

 معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: صنعت خودروسازی در مسیر قابل 
قبولی رو به بهبود است و فقط در 2 ماه 
نخست امسال ۱۴۰ هزار خودرو در کشور 

تولید شده است.
به گزارش روز سه شــنبه ایرنا از سازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو(، 
»محســن صالحی نیا« در مراسم افتتاح 
مراکــز تخصصی تیونینــگ، دیتیلینگ 
از  یکــی  خــودرو  سفارشی ســازی  و 
خودروســازان داخلی با بیــان اینکه در 
گذشــته وابســتگی زیادی بــه خارج از 

کشور داشتیم و امروز وابستگی ها کاهش 
یافته است، گفت: داخلی سازی با رعایت 
کیفیــت مطلوب و قابــل رقابت موجب 

خرسندی است.
رییس هیــات عامل ایدرو با اشــاره به 
تحرک و پویایی ایجاد شــده در صنعت 
خودرو اظهار داشــت: حرکت هایی نظیر 
توسعه  برندسازی،  محصولات،  به سازی 
قوای محرکه، کاهش مصرف ســوخت، 
تولیــد گیربکس داخلی و بهینه ســازی 
خدمــات و محصــولات که بــا اتکا بر 
توانایی ها و تجربه داخلی و بدون کمک 

و حمایت خارجی انجام شده، قابل توجه 
است.

وی تصریح کــرد: ایــدرو بــه عنــوان 
مرکــز تنطیم گر و سیاســت گذار صنعت 
ایده های توسعه ای  از  خودروی کشــور، 
این صنعت از جمله پیشــنهادهایی برای 
پشتیبانی  سفارشــی  محصولات  توسعه 
خواهد کرد.صالحی نیــا افزود: اهتمام به 
رضایت مندی مشتریان را در صدر اهداف 
این صنعت و سفارشی ســازی خودروها 
را نمونه ای مناســب از حرکت جدی در 
این مســیر  توصیف کرد و افزود : یکی 

از نمونه های مناســب احترام به حقوق 
و ســلیقه مصرف کننــدگان، فرایندهای 
مطمئــن و ایمن سفارش ســازی خودرو 

است.
وی ادامــه داد: با توجه بــه اینکه حفظ 
ایمنی، اســتانداردهای فنــی و اصولی، 
کیفیت و همچنین خارج نشــدن خودرو 
از خدمات پــس از فــروش و گارانتی، 
دغدغه هــای اصلــی و مهــم در توجه 
به ســلیقه و نیاز مشــتریان سفارشــی 
اســت، فرآیندهــای سفارشی ســازی و 
شخصی ســازی خودرو بر اساس سلیقه 

مشــتری به صورت اســتاندارد  در این 
شــرکت در ســطح مطلوب و مطمئنی 
انجام می شــود.به گزارش ایرنا، بررسی 
مهمتریــن برنامه هــای وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در ســال ۱۴۰۰ حاکی 
از برنامه ریزی برای تولید یک میلیون و 
2۰۰ هزار دستگاه انواع خودروی سواری 

و وانت است.
با توجه به تولید 9۸۴ هزار و 2۰۰ دستگاه 
انواع ســواری و وانت در سال 99، رشد 
2۱.9 درصــدی در این بخش پیش بینی 

شده است.

 بررســی آمار عملکرد شــرکت های 
بخش معدن و صنایع معدنی کشــور 
حاکــی از صادرات ۵66 هــزار تنی 
شــمش فــولادی در فروردین ماه و 
در هم سنجی  آن  ۱3۵ درصدی  رشد 

با پارسال است.
بــه گــزارش روز سه شــنبه ایرنا از 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت، در 
همچنین   ۱۴۰۰ ســال  ماه  نخستین 
26۵ هــزار تن محصولات فولادی و 

۷۰ هزار تن آهن اســفنجی صادر شد 
که در مقایســه با رقم صادرات مدت 
مشابه ســال گذشــته )۸۴ هزار تن 
2۰ هزار  انواع محصولات فولادی و 
 2۱۵ ترتیب  به  اســفنجی(،  آهن  تن 

درصد و 2۵۰ درصد افزایش داشت.
در فروردین مــاه امســال همچــون 
مدت مشــابه سال گذشــته، واردات 
شــمش و آهن اســفنجی انجام نشد 
و فقــط واردات ۵3 هــزار تن انواع 

محصولات فولادی اجازه داده شــد 
که در مقایســه با رقم واردات مدت 
مشابه ســال گذشــته )۴۸ هزار تن 
۱۰ درصد  انواع محصولات فولادی( 

یافت. افزایش 
برپایه این گــزارش، در فروردین ماه 
امســال 2 میلیــون و ۸۰۵ هزار تن 
شــمش )بیلت، بلوم و اســلب( تولید 
شــد. این رقم در مدت مشــابه سال 
گذشــته 2 میلیــون و 3۴2 هزار تن 

محصولات  تولید  میزان  بود.همچنین 
ناودانی،  میلگرد،  )تیرآهــن،  فولادی 
نبشــی، انواع ورق و غیره( در کشور 
در نخســتین مــاه ۱۴۰۰، نزدیک به 
یک میلیــون و ۷۴9 هــزار تن بود. 
میــزان تولیــد این محصــولات در 
در مدت مشــابه سال گذشته  کشور 

یک میلیون و ۴6۱ هزار تن بود.
میزان تولید آهن اســفنجی نیز با رشد 
 ۱۴۰۰ فروردیــن  در  درصــدی   ۱۵

به مدت مشــابه سال گذشته  نسبت 
)2 میلیون و 626 هزار تن(، به ســه 

میلیون و 26 هزار تن رسید.
ایرنا، آمارهــای وزارت  به گــزارش 
صنعت، معــدن و تجارت گویای آن 
اســت که ایران از لحــاظ تنوع مواد 
معدنــی اکتشــافی ) 6۸ مــاده( در 
جهــان جایگاه دهم و از لحاظ ذخایر 
شناسایی شده )حدود ۵۷ میلیارد تن( 
در رده پانزدهم دنیا قرار گرفته است.



انرژی4

چهارشنبه 5 خرداد 1400
  سال چهارم  شماره 782 

وزیــر نیرو ضمن عذرخواهی از مردم به 
دلیل خاموشی  روزهای اخیر، علت را به 
طور کامل تشــریح و تصریح کرد: هیچ 
پشــت پرده ای برای خاموشی ها وجود 

ندارد.
به گزارش ایســنا، رضا اردکانیان امروز 
)سه شــنبه( در جمع خبرنگاران با بیان 
این کــه این روزها با مشــکلاتی برای 
تامیــن و عرضه برق مواجه هســتیم، 
اظهار کرد: علی رغم گزارشــاتی که در 
ارائه  روزهای اخیر توسط همکاران من 
شده و به تناسب برای مضیقه هایی که 
بــرای هموطنان در بخــش خانگی و 
فراهم شده، عذرخواهی کردند.  تجاری 
بنده نیز وظیفه دارم به عنوان وزیر نیرو 
از بابــت تمام این مضیقه ها و فشــارها 
صمیمانــه عذرخواهی کنم و نیاز به این 
است که اطلاعات دقیق و کارشناسانه را 

در اختیار تمام مردم قرار دهیم.
وی با بیان این که در بخش برق ظرفیت 
نصب شــده نیروگاهی ۸۵ هزار و 3۱3 
مگاوات است، گفت: از این مقدار حدود 
۱2 هزار مــگاوات ظرفیت نیروگاه های 
آبــی و ۷3 هزار و 3۱3 مگاوات ظرفیت 
نصب شــده بقیه نیروگاه های حرارتی، 
اتمی، تجدید پذیر و تولید پراکنده است.

اردکانیــان اظهار کرد: عمر نیروگاه های 
غیرآبی به نوعــی تابعی از دما و ارتفاع 
اســت. نیروگاهی که در بندرعباس در 
ســطح دریا قرار دارد بــا نیروگاهی که 
در مراتع مرتفع واقع شده، خروجی های 

متفاوتی دارد.
مجموع تولید عملی کشور در 
تابستان 60 هزار مگاوات است

به گفتــه وزیر نیرو، بــه ازای هر ۱۰۰ 
متــر ارتفاع، یک درصــد و به ازای هر 
یک درجه دمــای بالای ۱۵ درجه، ۰.۷ 
درصد از توان خروجی نیروگاه ها کاسته 
می شــود. با این محاسبه ما در تابستان 
در نیروگاه هــا به جــز آبی ها حدود ۵۰ 
هزار مــگاوات ظرفیت عملی داریم؛ لذا 
در بهترین شــرایط مجموع تولید عملی 
کشــور با احتســاب راندمان، حدود 6۰ 

هزار مگاوات است.
وی گفت: امسال برای تابستان با توجه 
به واحدهایی که جدیدا وارد مدار کردیم 
و آمادگی واحدهــای قدیمی روی این 
عدد 6۰ هزار مگاوات می توانســتیم در 
شــرایط آبی نرمال حســاب کنیم، اما 
کاهش بارش ها )که حــدود ۵۵ درصد 
سال گذشته کاهش داشت( موجب شد 
در نیروگاه های آبی بــا 3۵۰۰ مگاوات 

کاهش ظرفیت عملی مواجه باشیم.
اردکانیان اظهــار کرد: پیش بینی ما این 
بود که در تابســتان امســال ۵6 هزار و 
۵۰۰ مگاوات ظرفیت عملی داشته باشیم 
اما ســال گذشته با افزایش یک میلیون 
مشــترک جدید مواجه شــدیم و حدود 
2۰۰۰ مــگاوات باید تولیــد نیروگاه ها 
بیشتر می شد که برهمین اساس در سال 
۱399 جمعا 2۵۰۰ مگاوات واحد جدید 

وارد مدار کردیم.
گرمای زودرس یکی از دلایل 

وقوع خاموشی
وزیر نیــرو اضافه کرد: ســوالی که در 
اینجــا پیش می آید، این اســت که چرا 
بــا این برنامه ریزی ها بــا کمبود مواجه 
شــدیم؟ که بایــد گفت، یــک بخش 
موضــوع گرمای زودرس بوده اســت. 
ما در فروردین  امســال به طور متوسط 
افزایش دمای پنج درجه داشــتیم و در 
اردیبهشــت ماه افزایش دمای سه درجه 
را تجربــه کردیم که این مســاله روی 
خروجی تــوان نیروگاه هــا و همچنین 
شروع به کار دستگاه های سرمایشی اثر 

می گذارد.
استخراج غیرمجاز رمزارز، دلیل 

دیگر خاموشی هاست
وی با بیان این که یک اتفاق واقعا خارج 

محاسبه ای که رخ داد موضوع رمزارزها 
بود، گفت: ایــن روزها اعــداد و ارقام 
زیادی در این رابطه شنیده می شود، اما 
باید روی اطلاعات موثق تمرکز داشت.

اردکانیــان ادامــه داد: دولت مصوبه ای 
را برای موضــوع رمزارزها ارائه داد که 
براساس آن کســانی که می خواهند از 
این بخش اســتفاده کنند باید به وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مراجعه کرده و 
مجوزهای لازم را اخــذ کنند و در این 
مسیر که به وزارت نیرو مرتبط می شود، 
وزارت نیرو نیز به آنها انشــعاب خواهد 
داد. برای کســانی که مســیر قانونی را 
طی کردند عددی که مــا داریم همان 
چیزی است که در گزارشات مورد اشاره 
قرار گرفته و بالغ بر حدود 3۰۰ مگاوات 

است.
وزیر نیــرو با بیــان این که براســاس 
مطالعاتی که با همکاری وزارت ارتباطات 
صورت گرفته و همچنین مطالعاتی که 
در ســطح دنیا انجام شده است و طبق 
پایش های صورت گرفته در این زمینه، 
الکتریسیته ای که در  انرژی  در مجموع 
دنیا مصرف می شــود بیش از ۱۰ درصد 
تخمین زده شــده که متعلــق به ایران 
اســت. همکاران ما نیز رشد مصرف را 
که تحلیل کردند به برآورد حدود 2۰۰۰ 
مگاوات رسیدند که 32۱ مگاوات دارای 

مجوز است.
گزارشاتی  براساس  داد:  ادامه  اردکانیان 
که از نیروی انتظامی دریافت می شود در 
اماکن مختلف واحدهای تولیدی متروکه 
در یک پوشــیدگی حضــور دارند و این 
اتفــاق غیرمترقبه برای وزارت نیرو بود. 
البته وزارت نیرو از توسعه نظام مند این 
کار اســتقبال می کند و امسال نیز سعی 
استخراج  متقاضیان  با تشــویق  کردیم 
رمــزارز آنها را به احــداث نیروگاه های 

تجدیدپذیر سوق دهیم.
وزیر نیرو اظهــار کرد: هدف ما این بود 
که افراد با احــداث نیروگاه  تجدیدپذیر، 
اقــدام به احداث رمــزارز کنند و کمبود 
بــرق آنها را وزارت نیــرو تامین کند و 
در ازای وجه با آنها تهاتر انرژی داشــته 
باشــیم؛ یعنی در زمانی کــه نیاز داریم 
بتوانیم از نیروگاه های آنها استفاده کنیم.

هیچ پشت پرده ای برای 
خاموشی ها وجود ندارد

وی گفت: درســت اســت که بی برقی 
خیلی ســخت اســت، اما بی اخلاقی از 
بی برقی بســیار ســخت تر است و من 
این اطمینان را می دهم که هیچ پشــت 
پرده ای برای خاموشــی های اخیر وجود 
نــدارد و تنها بخش شــگفت زدگی ما 
سطح وسیع استفاده غیرمجاز از ماینرها 

است.
اردکانیان با بیــان این که تصاویری که 
مــن دارم گویای این اســت که تقریبا 
استفاده از رمزارزها به صورت غیرمجاز 
وارد تمام بخش ها شــده اســت، گفت: 
آنچه تاکنون کشف شــده است درصد 
کمی از آن چیزی است که احتمال داده 
می شــود فعال باشد. اما این اطمینان را 
به مــردم می دهم که توان دســتگاه ها 
بالاســت و همکاری خوبــی در وزارت 
اطلاعات و دستگاه های مذکور در حال 
شــکل گیری است که ما در کوتاه ترین 

زمــان ممکــن محله هــای مربوطه را 
شناسایی کنیم.  

وی اظهار کرد: مجازات تنها به موضوع 
جریمه اکتفا نخواهد شد و هرجا استفاده 
غیرمجازی صورت بگیرد، مراجع قانونی 
انشعاب را قطع خواهند کرد تا رسیدگی 
لازم انجام شــود، چرا که قابل پذیرش 
نیســت که بنده در واحد مسکونی یک 
استفاده غیرمجاز داشته باشم که موجب 
کاهــش تولید و به دنبــال آن تحمیل 

خاموشی به افراد دیگر شود.
وزیر نیرو بــا بیان این کــه تصمیمات 
خوبی در این راســتا گرفته شــده است 
و امیدواریم مجمــوع فعالیت ها موجب 
برطرف شدن ســریع این مشکل شود، 
ادامه داد:  هرکســی که دلبســته این 
نظام اســت به ویژه در این شــرایط ، 
وجدان اخلاقی اش اجــازه نمی دهد که 
مردم  آرامش  در  اختلالــی  کوچکترین 

ایجاد شود.
مذاکرات وین پیشرفت خوبی 

داشته است
وی با اشــاره به مذاکــرات وین اظهار 
کرد: براســاس گزارشــات اعلام شده 
بحث هــا پیشــرفت خوبــی داشــته و 
امیدواریــم در روزهای پیش رو مطالبات 
برحق جمهوری اســلامی پذیرفته شود 
و طبیعتا ما هم بیــش از همه پایبند به 
تعهدات مــان هســتیم و تصمیم قطعی 
دولــت را در ایــن می بینیم که هر یک 
ســاعتی که با رعایت مجموعه مصالح 
کشــور و چارچوب هــای که توســط 
مقام معظم رهبری تعیین شــده از این 

تحریم ها خلاصی یابیم.
مصرف برق در ایران برای 

رمزارزها حدود 2000 مگاوات 
است

اردکانیان در پاســخ به ایســنا مبنی بر 
این که آیا صحبت هایی که گفته می شود 
بخش هــای دولتی اقدام به اســتخراج 
رمــزارز کرده اند و چینی هــا نیز مزارع 
رمزارز خود را در ایران توســعه داده اند، 
درست اســت یا خیر؟ تصریح کرد: یک 
استفاده مجاز و یک استفاده غیرمجاز از 
رمزارزها داریم. براساس برآورد همکاران 
تخصصی بخش برق کشــور و براساس 
ارزیابی ها و تهدیدهای جهانی که منشأ 
تولید رمرارزها را می تواند با دقت بسیار 
بالایی پیدا کند و بگوید چه کشوری چه 
میزان برق برای تولید رمزارز اســتفاده 
می کند، گفته شده که مصرف در ایران 

حدود 2۰۰۰ مگاوات است.
به گفته وزیــر نیرو، برای تولید هر یک 
بیت کویین حدود 3۰۰ مگاوات ســاعت 
انــرژی مصرف می شــود کــه این در 
شــرایطی است که الگوی مصرف برای 
خانــوار کمتر از 3۰۰ کیلووات ســاعت 
اســت، یعنی مصــرف ۱2۰۰ ماه برق 

مصرفی یک خانواده را شامل می شود.
وی با بیان این کــه از این میزان 32۱ 
مگاوات مجاز اســت، یعنــی برای آن 
پروانه صادر شــده است، اظهار کرد: در 
زمانی که با مشــکل کمبود برق مواجه 
شدیم حتی انشــعابات مجاز را نیز قطع 
کردیم و اکنون صادرات زیادی نداریم و 
ظرفیت قراردادی ممکن برای صادرات 
حدود ۱۵۰۰ مگاوات تخمین زده شــده 

است.
ممکن است صادرات برق صفر 

شود
اردکانیان ادامه داد: این میزان نیز زمانی 
که کشــور در شــرایط اضطراری باشد 
کاهــش پیدا خواهد کــرد و اکنون این 
عدد بسیار کم شــده و ممکن است به 

صفر نیز برسد.
وزیر نیرو با طرح این سوال که در حال 
از رمزارزها  حاضر چه کسانی می توانند 
استفاده کنند؟ گفت: ما به طور بالقوه این 
شرایط را در کشور داریم، یعنی دانش و 
سازوکارهایی در کشــور وجود دارد که 
امکان اســتخراج از رمزارزها را فراهم 
کرده اســت. در همین راســتا نیز روز 
گذشته جلسه ای را با وزارت ارتباطات به 
منظور ایجاد سازوکارهایی فراهم کردیم 
تا بتوانیم ســریع تر مکان های استخراج 
رمزارز غیرمجاز را شناســایی کنیم که 
متاســفانه آمار گویای توسعه این بخش 
اســت اما اعتقاد ما این اســت که باید 
برای این اوضــاع برنامه ریزی صورت 
گیرد و برای آن نیز دســتورالعمل هایی 

تدوین شود.
رد شایعه حملات سایبری

اردکانیان با رد شــایعه حملات سایبری 
به صنعت برق اظهار کرد: به هیچ وجه 
این مســاله را تایید نمی کنم. باید گفت 
نه در این ایام بلکه در کوران ایام جنگ 
اقتصادی و فشــارهای زیادی که وجود 
داشت همه دستگاه های مذکور که یکی 
از آنها وزارت نیرو اســت تدارک لازم را 
برای این مساله دیده بودند و تجهیزات 
مورد نیاز در این راستا فراهم شده بود و 
من ایــن اطمینان را می دهم که در این 
اختلالات موردی که داشــتیم به هیچ 
وجه اینگونه نبود و در آینده نیز شــاهد 

چنین مساله ای نخواهیم بود.
چرا خاموشی های بی اطلاع 

صورت گرفت؟
 وزیر نیرو در پاســخ به این ســوال که 
چرا صنعت برق بدون اعلام قبلی اقدام 
به خاموشــی کرد؟ اظهار کرد: جلسات 
متعددی در این رابطه برگزار شــد و من 
توضیحــات لازم در این رابطه را اعلام 
کردم و در حال حاضر ســعی می کنیم 
که با به مدار آمدن واحدها شــرایط را 
نرمال کنیم و علی رغــم گرمی هوا به 
دنبــال کاهش خاموشــی های مقطعی 
باشیم کما این که روز گذشته این اتفاق 
افتاد اما اگر جایی نیز ضرورت است این 
کمبود نیز وجود داشــته باشد با رعایت 
تمــام ملاحظــات و اولویت ها و اطلاع 

قبلی خاموشی اعمال خواهد شد.
چرا تجدیدپذیرها به کمک 

صنعت برق نیامدند؟
وی همچنین در پاســخ به سوالی مبنی 
بــر این که چرا تاکنــون تجدید پذیرها 
نتوانســتند به کمک صنعت برق بیایند؟ 
گفــت: واقعیت این اســت کــه بنده و 
مدیران قبل از من و همچنین مسئولان 
تصمیم ساز و تصمیم گیر کشور همه بنا 
را براین گذاشتند که ما یکی از کشورهای 
پیشتاز در امر توسعه نیروگاه های تجدید 
پذیر باشــیم و به واسطه نعمت هایی که 
 در اختیار داریــم قطعا می توانیم به این 

نقطه برسیم.
ادامه گفــت: روزهای  اردکانیــان در 
آفتابی بی شــمار و البته شــدت تابش 
بسیار خوب این امکان را در اختیار ما 
قرار داده است و باید توجه داشت که 
در اطراف ما کشورهایی وجود دارد که 
همین تعداد روزهــای آفتابی را دارند 
اما متخصصان و کارشناسان می گویند 
که شــدت تابش در کشــور ما بسیار 
بیشــتر اســت به این معنا که از یک 
واحد و یک مترمربع پنل خورشــیدی 
تولید  را  بیشــتری  انــرژی  می توانیم 
کنیم، لذا همه چیز برای توســعه این 

است. مهیا  صنعت 
وی با بیان این که در حوزه نیروگاه های 
پتانســیل های خوبی در کشــور  بادی 
وجــود دارد تنهــا یک تونــل بادی ما 
افغانســتان مشترک است  با کشور  که 
ظرفیت مطالعه شده آن بالغ بر 3۰ هزار 
مگاوات است، یعنی نصف تمام ظرفیت 
عملی امــروز نیروگاه های ما توان تولید 
دارند، گفت: در آن بخشی که در کشور 
وجود پتانســیل زیادی داریم؛ به طوری 
که گــروه مپنا اکنون در حال ســاخت 
توربین های بادی است که در سیستان و 

بلوچستان نصب می شود.
وزیر نیرو ادامه داد: توسعه تجدیدپذیرها 
مستلزم سرمایه گذاری است و سرمایه 
گذاری هــای داخلی و خارجــی نیز به 
شــکلی در آمده اند که تحریم ها مانعی 
برای هر نوع مبادلات ارز، نقل و انتقال 
پول، مراودات بانکی شد و همین مساله 
موجب عقب نشــینی ســرمایه گذاران 

خارجی شد.
به گفته وی، سرمایه گذاران داخلی نیز 
افزایــش نرخ ارز مشــکلاتی برای آن 
ایجاد کرد و با توجه به این که ما قرارداد 
خرید تضمینی داریم می بایســت مکررا 
این قراردادها تصحیح شــوند تا سرمایه 
گذار بتواند با ریالی که از توانیر دریافت 
می کند بتواند تعهدات ارزی خود را اجرا 
کنند. این مســائل مشــکلاتی را ایجاد 
کرد اما امیدواریم کــه در آینده بتوانیم 
نرخ ها را اصلاح کنیــم و بازپرداخت ها 
زودتر انجام شود و با در اختیار گذاشتن 
تســهیلاتی در اختیار ســرمایه گذاران 

موجب تشویق آنها شویم.
اردکانیان با بیان این که برای تشــویق 
تجدیــد پذیرها برنامه هایــی را تاکنون 
در نظر گرفته ایم، اظهــار کرد: به طور 
مثال به آنها اعلام کرده ایم که صادرات 
انــرژی تجدید پذیرها آزاد اســت و در 
ابلاغ  یا اخیــرا  توانیر نیســت  انحصار 
کردیم که می توانند مزارع تجدید پذیر 
را برای تولید رمزارزهای مجاز به شکل 
قانونی ایجاد کنند و ما در این راســتا به 

آنها کمک خواهیم کرد.
دعوتی برای حضور در کمیسیون 

انرژی نداشتم
اردکانیان در پاســخ به ســوال چرایی 
عــدم حضور در مجلس بــرای توضیح 
خاموشــی ها در کشــور؟ گفت: دیروز 
)ســوم خرداد ماه( قرار بود جلسه ای با 
اعضای کمیســیون انرژی داشته باشیم 
و بنده به ســوالات قابــل طرح تمامی 
پاســخ  کمیســیون  این  در  نمایندگان 
بدهم. همزمان با این جلسه، وزیر کشور 
نیز با تمامی استانداران کشور جلسه ای 
داشــت و به دلیل اینکــه اکثر وظایف 
اجرای برنامه هــای مدیریت مصرف در 
استان ها به دوش اســتانداران است؛ از 
هفته گذشته برای حضور در این جلسه 
به دنبــال وقت بودم که خوشــبختانه با 
موافقت وزیر کشــور قرار به حضور بنده 

شد.
وی ادامــه داد: بعد از تمــاس با رئیس 
انــرژی مجلس شــورای  کمیســیون 
اســلامی و توضیح مســائل و وضعیت 
جلســات متعدد، مقرر شد همین جلسه 
کمیســیون انرژی در هفتــه بعد برگزار 

شود.
وزیر نیــرو با بیان اینکــه هیچ دعوتی 
برای حضور در کمیســیون انرژی برای 
محــدوده زمانی دیروز صبح نداشــتم، 
گفــت: در پی بحث هایــی که روز قبل 
در صحــن مجلس مطرح شــده بود و 
ماموریتی که رئیس مجلس به کمیسیون 
انرژی در خصوص خاموشی ها داده بود، 
این کمیسیون صبح اول وقت جلسه ای 
گذاشته و از همکاران بنده برای توضیح 
برخی مســائل دعوت به حضور در این 

جلسه کرده بودند.

۱340 کیلومتر شبکه و 
خطوط گاز در مدت 2 سال در 

زاهدان اجرا شد
مدیرعامل شــرکت گاز سیستان و بلوچستان گفت: 
پروژه گازرسانی در شهر زاهدان که بر اساس پیش 
بینی ها حدود ۱۴ ســال طول می کشــید با اجرای 
طرح ضربتی از ســال 9۷ تاکنون بیش از یکهزار و 
3۴۰ کیلومتر شبکه و خطوط درون شهری اجرا شده 

و تنها 2۰ کیلومتر باقی مانده است.
رضا پنجابی روز سه شنبه در گفت وگوی اختصاصی 
با خبرنگار ایرنا اظهارداشت: با تصویب و تامین مالی 
طرح ملی گازرسانی به سیســتان و بلوچستان، گاز 
در ســال ۸9 از عسلویه وارد ایرانشهر شد و شرکت 
گاز مگا پروژه گازرسانی و خط انتقال از ایرانشهر به 

زاهدان را در انتهای سال 9۵ انجام داد.
وی گفت: متناســب بــا حرکت صــورت گرفته و 
پیگیری هــای انجام شــده و بازخوردهای میدانی 
مشــخص شــد با وجودی که پروژه روند نرمال را 
طی می کند اما ۱3 تا ۱۴ ســال برای گازدار شدن 
زاهدان زمان نیاز دارد به همین ســبب تمهیداتی در 
ســال 9۷ اندیشــیده و در انتهای همان سال طرح 
ضربتی گازرسانی به زاهدان و چند شهر هدف مانند 
سیستان و خاش مورد تصویب قرار گرفت و عملیات 

اجرایی آغاز شد.
مدیرعامل شــرکت گاز سیستان و بلوچستان افزود: 
حدود 2 ســال از کلنگ زنی طــرح ضربتی گاز به 
زاهدان می گذرد که به لطف خدا و تعاملات خوب 
صورت گرفته، امروز بالغ بر یکهزار و 3۴۰ کیلومتر 
شــبکه و خطوط گاز در زاهدان اجرا شده و با انجام 
2۰ کیلومتر شــبکه گذاری دیگر، کل شهر زاهدان 
گازدار خواهــد شــد و تقریبا 9۷ درصد این شــهر 
خطوط و تاسیســات مورد نیاز اجرا و یکهزارو 2۱۰ 

کیلومتر بهره برداری شده است.
وی با اشــاره به اینکه هدف از این همه ســرمایه 
گذاری و اجرای مگاپروژه رفاه و آســایش مردم در 
زاهدان اســت، افزود: در این شهر بالغ بر ۵6 هزار 
انشعاب گاز واگذار و افزون بر 63 هزار مشترک گاز 
وجود دارد در حالی که امکان واگذاری ۱2۵ تا ۱3۰ 
هزار مشترک در شــبکه وجود دارد که تاکنون تنها 

۴۵ درصد مشترک جذب شده است.
پنجابــی بیان کرد: اجرای یک هزار و 3۴۰ کیلومتر 
شکبه در مدت 2 سال در ایران بی نظیر است و هم 
اینک ۴۸۰ واحد تجاری، ۱2۵ واحد آموزشی، دولتی 
و پرورشــی، ۴2 واحد مذهبی و 2۰ واحد صنعتی در 

زاهدان مشترک شرکت گاز هستند.
وی ادامــه داد: در طرح ضربتی ماورای نیاز ظرفیت 
که نمونــه ای از سیســتم مدیریت پروژه اســت، 
همزمان حدود ۱۰ پیمانکار در زاهدان با هم فعالیت 
می کردند و هم اینک عملیات اجرایی تنها با ســه 

پیمانکار انجام می شود.
مدیرعامل شــرکت گاز سیستان و بلوچستان گفت: 
گاز به شــهرک هــای صنعتی زاهدان رســیده و 
واحدهــای صنعتی نیز باید برای دریافت اشــتراک 

پذیری گاز طبیعی اقدام کنند.
وی افزود: یک واحد نیروگاهی مشترک گاز طبیعی 
در زاهدان روزانه حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار متر 
مکعب گاز مصرف می کند که این میزان جایگزین 

سوخت مایع شده است.
پنجابی اظهار داشت: هم اینک در سه محور صنعتی 
جاده سیادک، جاده کرمان و جاده زابل پیمانکار در 
حال فعالیت اســت که با پیــش بینی های صورت 
گرفته بخش ســنگین عملیات انجام شده و ظرف 

چند ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید.
وی گفــت: این پروژه در روز حــدود 6 میلیون متر 
مکعــب مصرف گاز خواهد داشــت که جایگزین 6 

میلیون لیتر فرآورده سوخت مایع می شود.
مدیرعامــل شــرکت گاز سیســتان و بلوچســتان 
خاطرنشان کرد: وام پنج میلیون تومانی به متقاضیان 
برای کمک هزینه لوله کشــی و خرید اشتراک گاز 
اختصاص یافته بود که مصوب شــد به ۱۰ میلیون 

تومان افزایش یابد.
وی گفت: همچنین پیمانکار پروژه گازرســانی به 
صنایع و مصرف کنندگان در محور خاش نیز ظرف 
چندمــاه آینده انتخاب و عملیــات اجرایی آن آغاز 
خواهد شــد و براســاس برآورد تقریبی حدود پنج 
میلیون مترمکعب صرفــه جویی صورت می گیرد.

پنجابی افزود: در حوزه سیســتان و در شهر زابل 2 
فاز اجرایی در حال انجام اســت که عملیات اجرایی 
فاز یک به اتمام رســیده و در حال تســت است و 
پیمانــکار فــاز 2 نیز در حال فعالیت و فاز ســه در 
حال انتخاب پیمانکار است.وی بیان کرد: در حوزه 
زابل و سیستان همکاران از استان گیلان به عنوان 
اســتان معین به کمک آمدند و حدود 2۴۰ کیلومتر 
شبکه کار شده که ۸۰ کیلومتر گازدار و حدود ۵۰۰ 
مشــترک گاز طبیعی دارنــد در حالیکه هنوز خط 
انتقال به زابل نرســیده است.مدیرعامل شرکت گاز 
سیستان و بلوچستان گفت: طرح سی ان جی انتقال 
گاز به زابل انجام شــده و ایستگاه مادر در خراسان 
جنوبی و ایســتگا  «پی آر یو« یا ایســتگاه دختر در 
زابل نصب شــده اســت.وی افزود: در شهر ادیمی 
مرکز شهرســتان نیمروز و شهر دوست محمد مرکز 
شهرستان هیرمند حدود 9۰ کیلومتر با یک پیمانکار 
و در محمدآباد و زهــک نیز ۵۰ کیلومتر کار انجام 
شــده و عملیات اجرایی این 2 پــروژه به خوبی در 

حال پیشروی است.
وی ادامه داد: ایرانشــهر به عنوان اولین شهر گازدار 
استان هم اینک دارای ۴3۰ کیلومتر شبکه و تقریبا 
کل شهر گازدار اســت اما ظرفیت اشتراک پذیری 

مانند زاهدان حدود ۵۰ درصد است.

استقبال از همکاری 
 دانش بنیان ها 

در توسعه فناوری های 
فرآورش نفت خام

مدیر سرمایه گذاری و کســب وکار شرکت ملی 
نفت ایــران بر ضرورت بهره منــدی از ظرفیت 
شــرکت های دانش بنیــان و فناور در توســعه 
فناوری هــای فرآورش نفت خــام تأکید کرد و 
درباره شــرایط این همــکاری توضیحاتی ارائه 

داد.
به گــزارش شــانا، تالیــن منصوریــان امروز 
رویــداد  در  خردادمــاه(  چهــارم  )سه شــنبه، 
فناوری فرآورش  تقاضای  به هم رسانی عرضه و 
و نمکزدایــی نفت خام، دربــاره چارچوب طرح 
با  خام  نفــت  فــرآورش  فناوری های  توســعه 
استفاده از تجهیزات ســریع احداث کارخانه ای 
توســط شــرکت های فناور توضیح داد و گفت: 
سیاســت شــرکت ملی نفــت در ایــن حوزه 
حرکت به ســمت واحدهای پیش ســاخته بوده 
و برگــزاری ایــن رویداد نشــان دهنده اهمیت 
و  دانش بنیــان  شــرکت های  نقش آفرینــی 
 ضرورت توجه بــه توســعه فناوری های نو در

 این زمینه است.
وی بــا بیــان اینکه اکنــون تنها یــک واحد 
پیش ســاخته فرآورش نفت در کشــور )میدان 
آزادگان جنوبــی( وجــود دارد و شــرکت های 
دانش بنیان می توانند فناوری ایجاد و راه اندازی 
چنین واحدهایی را در کشــور توسعه دهند، به 
قانونی واگذاری طرح توسعه  برخی مســتندات 
فناوری هــای فرآورش نفت خام اشــاره کرد و 
درباره ســاختار قرارداد توســعه فناوری توضیح 
داد: بــه این منظور، شــرکت ملــی نفت ایران 
موافقت نامــه ای بــا پارک نــوآوری و فناوری 
صنعــت نفت امضــا می کند کــه در ذیل این 
موافقت نامــه قراردادهایی امضا می شــود و بر 
مبنای آن مشخص می شــود شرکت های فناور 
چه وظایفــی دارند و چه کارهایــی باید انجام 

شود.
مدیر سرمایه گذاری و کســب وکار شرکت ملی 
نفــت ایران با اشــاره به ظرفیت هــای قانونی 
موجود بــرای ترک تشــریفات مناقصه در این 
حوزه، گفــت: در مجموع یکــی از مزیت های 
پارک های نــوآوری و فناوری، همین معافیت ها 

و تسهیلات است.
منصوریــان در ادامــه توضیح داد: در ســاختار 
فناوری، حداکثــر ظرفیت هر  توســعه  قرارداد 
قــرارداد 2۰ هزار بشــکه در روز اســت؛ دوره 
قرارداد توســعه فنــاوری حداکثر هفت ســال 
)شــامل پنج سال توســعه فناوری( خواهد بود 
و پرداخت هــا متناســب بــا میزان اثربخشــی 
)مقــدار، زمان و کیفیت( برای هر بشــکه نفت 

می شود. محاسبه  فرآورش شده 
وی دربــاره تعهدهای عمده شــرکت ملی نفت 
فناور  تعهدات شــرکت های  و همین طور  ایران 
گفت: شــرکت ملی نفت ایران مکلف به تحویل 
نفــت خام، دریافت نفت فرآورش شــده و گاز و 
پساب جداسازی شــده و پرداخت مطابق تعرفه 
بــه شــرکت فنــاور در ازای هر بشــکه نفت 
فرآورش شده است. شرکت فناور نیز باید نسبت 
به تأمیــن مالی، طراحی و مهندســی و تأمین 
کالا و تجهیزات، ساخت و نصب و راه اندازی و 
بهره برداری و نگهداری و تعمیر تأسیســات در 

طول دوره توسعه فناوری اقدام کند.
مدیر سرمایه گذاری و کســب وکار شرکت ملی 
نفت ایران با بیان اینکه ریســک سرمایه گذاری 
شــرکت های فناوری پوشــش داده می شــود، 
اضافه کرد: اگر شــرکت ملی نفت به هر دلیلی 
نتوانــد به تعهــدات خود عمل کند، مشــمول 

پرداخت جریمه خواهد شد.
منصوریان در ادامه صحبت های خود، درباره مدت 
قرارداد خلق و توســعه فناوری توضیح داد و دوره 
مطالعه ساخت را در مجموع حداکثر 2۴ ماه و دوره 
اثبات و توســعه فناوری را حداکثر 6۰ ماه پس از 
خلق فناوری عنوان کرد و در زمینه نحوه محاسبه 
مبلغ قرارداد و مبانی این محاســبات نیز گفت: این 
مبلغ با در نظر گرفتن تعرفه فناوری، دوره توســعه 
فناوری، تعداد روزهای کاری و ظرفیت فرآورشــی 
محاسبه می شود و اگر برای یک واحد چند متقاضی 
وجود داشته باشد، ایجاد فرآیند رقابتی نیز بر مبنای 

تعرفه فناوری پیش بینی شده است.
وی در زمینــه مالکیــت فنــاوری، تجهیــزات و 
محصــولات در ایــن طرح نیــز با بیــان اینکه 
محصولات تحت هر شــرایطی متعلق به شرکت 
ملی نفت ایران اســت و تأسیسات تحت مالکیت و 
بهره برداری شرکت فناور، افزود: فناوری نیز تحت 
مالیکت شــرکت فناور اســت با حق ثبت اختراع، 
ضمن واگذاری حق بهره برداری رسمی به شرکت 
ملی نفت ایران.مدیر ســرمایه گذاری و کسب وکار 
شرکت ملی نفت ایران در زمینه ظرفیت های تأمین 
مالی طرح به دو تفاهم نامــه ای که به تازگی امضا 
شــده است، اشــاره کرد و گفت: یک تفاهم نامه با 
هدف تأمین و ســاخت کالا و تجهیزات میان نفت 
و صندوق نــوآوری و شــکوفایی و بانک تجارت 
امضا شــد که بر مبنای آن، طرف قراردادها تعهد 
داده اند تا ســقف 2 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به شــرکت های دانش بنیان و فناور پرداخت کنند. 
این تسهیلات ارزان و نرخ آن ۴ تا ۱۱ درصد متغیر 

است.

اخباراخبار

خاموشی ها هیچ پشت پرده ای ندارد
وزیر نیرو ضمن عذرخواهی از مردم:

نخستین  سینوپک 
پروژه هیدروژن 
سبز خود را 
راه اندازی می کند

الجزایر رئیس 
موسسه تحقیقات گاز 
جی ئی سی اف شد

شــرکت دولتی سینوپک چین نخستین پروژه هیدروژن ســبز خود را در سال 2۰22 
راه اندازی می کند. شرکت بزرگ دولتی نفت سینوپک چین انتظار دارد نخستین پروژه 
هیدروژن سبز خود را - که سوختی با کربن صفر است و از انرژی های تجدیدپذیر تولید 
می شود - در سال 2۰22 در منطقه مغولستان داخلی راه اندازی کند.سینوپک، بزرگ ترین 
تولیدکننده هیدروژن چین، همچنین اعلام کرد که در پنج سال آینده بر تولید هیدروژن 
مبتنی بر سوخت فسیلی متمرکز می شود و هزار ایستگاه سوخت هیدروژن در سراسر 

کشور راه اندازی خواهد کرد تا به هدف مهار کامل کربن تا سال 2۰۵۰ دست یابد.

عزالدین عاجب، کاندیدای معرفی شــده از سوی الجزایر به عنوان نخستین 
مدیر مؤسســه تحقیقات گاز )GRI( مجمع کشــورهای صادرکننده گاز 

انتخاب شد.
به گزارش شــانا به نقل از مدیریت امور اوپــک و روابط با مجامع انرژی 
وزارت نفت، نشست فوق العاده هیئت اجرایی مجمع کشورهای صادرکننده 
گاز )GECF( با موضوع انتخاب نخســتین مدیر مؤسســه تحقیقات گاز 

)GRI( دوشنبه )سوم  خردادماه( به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد.

پلاتس مدعی شد

آغاز افزایش ذخایر نفت شناور ایران
پلاتس به نقل از منابع کشتیرانی و بازرگانی 
نوشــت ایران با بالا رفتــن احتمال توافق 
هسته ای جدید، افزایش ذخایر نفت شناور 

خود را آغاز کرده است.
به گزارش ایســنا به نقل از پلاتس، ایران 
همزمــان با آغــاز دور پنجــم مذاکرات 
غیرمستقیم هفته جاری در وین برای احیای 
برجام، در حال آماده سازی افزایش سریع 

تولید و صادرات نفت است.
نفــت ایران از اواســط ژانویه که بایدن به 
ریاســت جمهوری آمریکا رسید، در ذخایر 
شناور بیشــتر از دو برابر افزایش پیدا کرده 

است.طبق برآورد شرکت اطلاعات انرژی 
کپلر، نفتکشــهای ایران حدود 32 میلیون 
بشکه نفت خام و میعانات را از 2۴ ماه مه در 
ایران نگهداری می کنند. این میزان از هفته 
ای که از سوم ماه مه آغاز شد، 3۴ میلیون 
بشکه بود و در آن زمان بالاترین میزان در 

۱3 ماه گذشته به شمار می رفت.
طبق برآوردهای اس اند پی گلوبال پلاتس 
و برآوردهای مســتقل، ایــران تحت تاثیر 
تحریم های آمریکا که مانع خرید مشتریان 
شــده بود، در اواسط سال 2۰۱9 تقریبا 6۰ 
میلیون بشکه نفت و میعانات در ذخایرش 

داشت.در ماههی اخیر صادرات نفت ایران 
بهبود پیدا کرده و به گفته منابع بازار، چین 
خریدار بزرگ نفت ایــران بوده که قیمت 
ارزانتری داشته اســت.نفتی که در ذخایر 
شناور نگهداری می شــود به شکل نفت 
خام و میعانات اســت که گریدهای اصلی 
صادراتــی ایران مانند نفت ســبک ایران، 
نفت سنگین ایران، بلِنِد فروزان، سروش و 
میعانات پارس جنوبی را تشکیل می دهند.

این ذخایر در خاورمیانه و آسیا نگهداری می 
شوند و اکثر این نفتکشها در سواحل ایران، 
مالــزی، چین، اندونــزی و امارات متحده 

عربی قرار دارند.ایران در دوران تحریم های 
غربی قبلی از سال 2۰۱۱ تا 2۰۱6 و سپس 
از ســال 2۰۱۸ به بعد برای نگهداری نفت 

خود به ذخایر شناور متوسل شد.
حســن روحانی، رییس جمهوری اسلامی 
ایران چهارشــنبه هفته گذشته اعلام کرد 
آمریکا آمــاده رفع تحریم های اصلی علیه 
نفت، پتروشیمی و کشتیرانی ایران است. اما 
توافق نهایی هنوز حاصل نشده و مذاکرات 

در خصوص جزییات مختلف ادامه دارد.
اس انــد پی گلوبال آنالیتیکس پیش بینی 
می کند پس از حاصل شدن توافق هسته 

ای تا ژوئن و مشخص شدن جزییات توقف 
کامل تحریمها تا سپتامبر، صادرات نفت و 
میعانات ایران از 6۰۰ هزار بشــکه در روز 
در ماه مه به ۱.۵ میلیون بشــکه در روز تا 

دسامبر رشد کند.
احتمال معافیت موقتی از تحریم های نفتی 
وجود دارد زیرا ایران در حال پیشــرفت به 
ســویپایبندی کامل به تعهدات هسته ای 
اســت.صادرات نفت و میعانــات ایران در 
اوایل مه 2۰۱۸ که دولت ترامپ به صورت 
یکجانبه از توافق هسته ای خارج شد، 2.9۰ 

میلیون بشکه در روز بود.
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درحالــی رئیس کل بانــک مرکزی بارها 
از تأمیــن ارز واردات دارو خبــر داده که 
در روزهای اخیــر خبرهایی مبنی بر عدم 
اختصاص ارز دارو از ســوی شرکت های 
دارویی مطرح شــده است؛ بانک مرکزی 
برای شفاف سازی در این موضوع جزئیات 

تأمین ارز اقلام دارویی را منتشر کرد.
»ارز دارو هم گم شد« این موضوعی است 
کــه در روزهای اخیــر در محافل خبری 
مطرح شده و این گمانه را به همراه داشته 
که برخلاف اعلام قبلی بانک مرکزی، در 
چند ماه گذشــته ارزی برای واردات دارو 
به فعالان این حوزه اختصاص داده نشده 

است.
این درحالی اســت که همتی قبلًا اعلام 
کرده بــود از ابتدای ســال ۵۰۰ میلیون 
دلار ارز بــه واردات دارو تخصیــص پیدا 
کرده اســت ولی رئیس سندیکای صنایع 
داروهــای انســانی ایران، گفتــه: بانک 

مرکزی از ابتدای ســال تا 2۰ اردیبهشت 
جمعا فقــط ۱۱ میلیون دلار بــرای دارو 
تخصیص داده  اســت. ۱2۵ میلیون دلار 
هم برای واکسن کرونا تخصیص داده اند.

انجمن  رئیس  واعظ مهــدوی،  محمدرضا 
علمی اقتصاد ســلامت نیز گفته بود:  ارز 
مــواد اولیه دارویی نزدیک به یک ســال 
است که تقریبا تخصیص داده نشده است.
بانک مرکزی در همیــن ارتباط با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد:  در ســال گذشته 
3 میلیارد دلار و در دو ماه ابتدایی ســال 
جــاری ۷۷۰ میلیون دلار بــرای واردات 
اقــلام اعلامی وزارت بهداشــت، درمان 
و آموزش پزشــکی تأمین ارز انجام شده 

است. 
بر اساس مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت در سال ۱399 مبلغ 2.۵ میلیارد دلار 
سهمیه ارز ترجیحی برای وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی تعیین شد که 

با توجه به شــرایط خاص موجود، در سال 
گذشته بالغ بر 3 میلیارد دلار برای واردات 
اقلام اعلامی آن وزارت تأمین ارز شــده 

است.
همچنین براساس سهمیه ارزی تعیین شده 
آن ستاد برای شش ماهه اول سال ۱۴۰۰ 
نیز، مبلغ ۱.۵ میلیــارد دلار برای واردات 
وزارت بهداشت تعیین شده که تاکنون بالغ 
بر ۱ میلیارد دلار آن براساس اولویت های 
اعلامــی آن وزارتخانــه تخصیص یافته 
است. از این مبلغ 2۱۰ میلیون دلار برای 
خرید واکســن و۵6۰ میلیــون دلار برای 
سایر اقلام تأمین ارز و پرداخت شده است. 
لــذا جمع تامین ارز صــورت گرفته در دو 
ماهه ســال جاری ۷۷۰ میلیون دلار است 
که از ۵۰ درصد کل ســهمیه شش ماهه 
اول نیز بیشتر بوده اســت. بنابراین عدم 
کفایت موجودی برخی اقلام، ارتباطی به 

موضوع تامین ارز ندارد.

گفتنــی اســت، اولویت اقلام مشــمول 
دریافت ارز توســط وزارت بهداشت تعیین 
و در نتیجه میزان موجودی اقلام مختلف 
نیز صرفاً با نظــر آن وزارت خانه مدیریت 
می شود که این روش همواره برای تامین 
واردات بــا نرخ ارز ترجیحی انجام شــده 

است.
لیکن به نظر می رسد برخی از واردکنندگان 
بــا محوریت منافع شــخصی به انتشــار 
اخبار و تفاســیر ناصحیح و  ســودجویانه 
از شــرایط اقدام کرده و بــا هدف تمرکز 
بر منافع تجاری خود با زیر ســوال بردن 
فرایند واردات و تامیــن ارز اقلام دارویی 

در فضاهای رســانه ای، جامعه را نســبت 
به عملکــرد بانک مرکــزی در خصوص 
موضــوع مهــم دارو و درمــان ملتهب و 
نگران می کنند. لذا با استناد به آمار قطعی 
عملکرد تامین ارز صــورت گرفته، تاکید 
می شود بانک مرکزی تامین ارز کالاهای 
اساسی به ویژه دارو، تجهیزات و ملزومات 
پزشــکی را طبق مصوبات ستاد اقتصادی 
دولــت به طور کامل انجام داده اســت و 
از رســانه ها درخواســت می شود در این 
خصــوص همواره بــه آمارهای صحیح و 
عینی اتکا کنند و از شبهه افکنی و شایعه 

پردازی بپرهیزند.

 بانک مسکن
 درکنار کادر درمان است

مدیرعامل بانک مسکن در آیین امضای تفاهم نامه 
ســاخت 3۰۰۰ واحد مســکونی برای دانشگاهیان 
واحد علوم پزشــکی اظهــار داشــت:ما در بانک 
مســکن، هم وظیفه قانونی و هم وظیفه اجتماعی 
خــود می دانیم، در این شــرایط ســخت در کنار 

کارکنان کادر درمان باشیم.
به گزارش گــروه بانک و بیمه پــول نیوز، تفاهم 
نامه همــکاری بانک مســکن و دانشــگاه علوم 
پزشکی شهید بهشــتی با حضور محمود شایان و 
دکترعلیرضا زالی رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی 
شهید بهشــتی به منظور تامین تسهیلات ساخت 
3 هزار واحد مسکونی ویژه دانشگاهیان و کارکنان 
این دانشگاه در محل دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشتی تهران امضا شد.
محمود شــایان در آیین امضای ایــن تفاهم نامه 
گفت: انتظار همکاری همه دستگاه ها با کارکنان، 
کادر درمان و همکاران وزارت بهداشــت و درمان 
در ســطوح مختلف که حدود ۱۵ ماه در خط مقدم 
مقابلــه با این ویروس قــرار دارند، به حق و به جا 
اســت. ما در بانک مســکن هم وظیفه قانونی و 
هم وظیفه اجتماعی خود می دانیم،در این شــرایط 
ســختی که کادر درمان و کارکنان دانشگاه های 
علوم پزشکی با این ویروس منحوس کرونا دست 
و پنجــه نرم می کنند و از جــان خود به عنوان با 
ارزش ترین ســرمایه هر انسان می گذرند، در کنار 

آن ها باشیم.

باشگاه مشتریان بستری 
مناسب برای تعامل با 

صادرکنندگان
مدیر امورشــعب و بازاریابی بانک توسعه صادرات 
ایران ایجاد تعامل ســاختاریافته با صادرکنندگان 
و مشــتریان این بانک را از اهداف مهم باشــگاه 
مشــتریان عنوان کرد و گفت: ما به دنبال ارائه و 
پیاده ســازی استراتژی های وفادارسازی مشتریان 
با استفاده از سامانه باشگاه مشتریان و اتصال این 
سامانه به ســامانه های بانکی و پرداخت و ایجاد 

بانک اطلاعات مشتریان هستیم.
بــه گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، در دومین 
اتاق فکر بانک توســعه صادرات ایران که به همت 
مدیریت امور شــعب و بازیابی ایــن بانک برگزار 
شــد، راهبرد های باشگاه مشتریان بررسی گردید، 
دکترحبیب احمدی، مدیر امور شــعب و بازاریابی 
این بانک گفت: حفظ مشتریان فعلی و وفادارسازی 
آنان، توســعه بــازار و ایجاد ظرفیــت های جدید 
صادراتــی و همچنین تســهیل فرایند صادرات در 
عرصه تجارت خارجی و پوشش حداکثری صادرات 
از اهم راهبردهای باشــگاه مشتریان بانک توسعه 

صادرات ایران است.
وی افزود: باشــگاه مشتریان بانک توسعه صادرات 
ایران با هدف جذب بیشــتر مشــتریان، در ســال 
گذشــته ۱۷ نشســت تخصصی و دوره آموزشی 
ارزی و اعتباری در استان های مختلف به صورت 

مجازی وغیر حضوری برگزار کرده است.
بــه گفته این مدیر بانکی، بانک توســعه صادرات 
ایــران با تخصیــص امتیاز، تخفیــف و همچنین 
مدیریت محتوا و اطلاع رســانی و مشــاوره های 
تخصصی و غیــر حضوری تــلاش دارد ظرفیت 
های این بانک توســعه ای را به مشتریان معرفی 
کند.احمدی اظهار داشــت: بانک توسعه صادرات 
بــه منظور اعمال تخفیف در نــرخ کارمزدها برای 
اعضای باشــگاه مشتریان با شــرکت کارگزاری 
توســعه صادرات، شــرکت صرافی و چند شرکت 
دیگر که خدمات مختلفــی ارائه می دهند، تفاهم 
نامه منعقد کرده اســت.مدیر امور شعب و بازاریابی 
بانک توســعه صادرات ایران اعلام کرد: باشــگاه 
مشتریان، برای مشــتریان تخصصی خود، کمپین 
هــای ویژه برگزار می کند و تــا کنون دو کمپین 
»صادرات به روســیه« و نیز »شرکت های دانش 
بنیان« را برگزار کرده اســت؛ لازم به ذکر اســت 
برگزاری نشســت های تخصصــی و دوره های 
آموزشی این بانک در شــعب سراسر کشور تداوم 

خواهد داشت.

هشدار بانک پاسارگاد به 
مشتریان خود

هشــدار به مشتریان گرامی؛ از اجاره کارت ملی به 
افراد سودجو،  به منظور انجام خدمات پولی، بانکی 
و ارزی جداً خودداری فرمایید، چراکه عواقب ناشی 

از آن برعهده دارنده مدارک هویتی است.
به گزارش گروه بانک و بیمه پول نیوز، اجاره کارت 
ملی به منظور انجام امــور خدمات پولی، بانکی و 
ارزی امری اســت که برای پوشــش فعالیت های 
ســودجویانه، مجرمانه، پولشــویی و فرار مالیاتی 
کاربرد دارد و پیشــنهاد دهندگان، کسانی هستند 
که بــرای گریــز از عواقــب فعالیت های خلاف 
قانون، مســئولیت آن را در قبــال پرداخت مبالغی 
اندک، یکســره متوجه اجاره دهندگان می کنند.از 
این رو به هم میهنان گرامی اکیدا توصیه می شــود 
به هیچ عنوان و تحت هیچ شــرایطی، پیشــنهاد 
ســپردن مدارک و اطلاعات هویتی )اجاره کارت 
ملی/ حساب بانکی( را با هیچ مبلغی نپذیرند، تا از 
عواقب جدی ناشی از فعالیت هایی که از این طریق 

رخ می دهد در امان باشند.

دارندگان سهام عدالت همچنان 
منتظر واریز پول!

با این که امیدواری هایی برای فروش سهام عدالت وجود 
دارد اما وعده های متعدد مدیران سهام عدالت باعث شده 

که برخی سهامداران این امیدها را باور نداشته باشند.
به گزارش پول نیوز، فروش ســهام عدالت از روز شش 
خرداد پارسال شروع شد، یعنی حدود یک سال قبل. فقط 
در دو ماه اول فروش ســهام عدالت به صورت کجدار و 
مریز وجود داشت، سهام به صورت خرد فروخته و پول آن 

نیز خرد خرد به حساب سهامداران واریز می شد.
از پایــان مرداد ســال قبل تا همین الان ســهامداران 
نتوانسته اند سهامشان را بفروشند. مسئولان نیز چندین 
بار وعده فروش داده اند اما عملی نشــده اســت. حالا 
برای ســهامداران در دو روش مســتقیم و غیرمستقیم 

امیدواری هایی وجود دارد.
طبق گفته مدیرعامل سهام عدالت، قرار است صندوقی 
تاسیس شود که سهام عدالت را از سهامداران بخرد و در 
بازار عرضه کنند. کارشناسان نیز پیش بینی کرده اند که در 
خوشبینانه ترین حالت پاییز امسال و در بدبینانه ترین حالت 
در بهار سال آینده صف های فروش بورس جمع می شود.

از آنجایی که سهام عدالت در بازار سرمایه معامله می شود 
و مسئولان نیز بارها تاکید کرده اند که برای فروش سهام 

عدالت باید بورس به تعادل برسد و برگردد.
اگــر چه این امیدواری ها وجود دارد اما ســهامداران که 
تجربه وعده های قبلی را دارند، این امیدها را باور ندارند. 
برخی از آنها می گویند که هنوز پول فروش سهامشــان 

واریز نشده است، سهامی که در سال قبل فروخته شده.

بورس سبزپوش شد
شــاخص کل بورس تهران در پایــان معاملات امروز 
سه شــنبه ۴ خرداد ۱۴۰۰ با رشد 9۷۴۷ واحدی به یک 

میلیون و ۱۰۵ هزار و ۴۴۴ واحد رسید.
به گزارش پول نیوز، امروز شاخص کل بورس با افزایش 
9 هزار و ۷۴۷ واحدی به یک میلیون و ۱۰۵ هزار واحد 
رسید.اما شــاخص کل )هم وزن( امروز منفی بود و با 3 
هزار و ۸۴۷ واحد کاهش به 3۸2 هزار و ۸3۵ واحد رسید.
معامله گران امروز در بازار سرمایه ۴۴۷ هزار و 22۱ معامله 

به ارزش ۴29۸ میلیارد تومان انجام دادند.
امروز نماد های فارس، فملی، شــپنا، شســتا، شبندر و 
نوری بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. 
نماد های وپاسار، رمپنا و وتجارت نیز بیشترین تاثیر منفی 
را بر شاخص بورس داشتند.اما شاخص فرابورس امروز با 
افزایش ۷6 واحدی به ۱۷ هزار و ۵۵2 واحد رسید. تعداد 
معاملات انجام شــده در فرابورس هم 23۸ هزار و 99۱ 
معامله به ارزش 3636 میلیارد تومان با احتساب فروش 

اوراق دولتی بود.
نماد هــای میدکو، آریا، هرمز، زاگرس، ذوب و شــگویا 
بیشترین تاثیر مثبت را روی شاخص فرابورس داشتند و 
نماد های بپاس، کگهر و بگیلان نیز بیشترین تاثیر منفی 

را بر شاخص فرابورس داشتند.
 یکی از راه های تحلیل بنیادی و حتی تکنیکال شناسایی 
نماد های با ارزش بورس در معاملات روزانه و به دست 
آوردن هدف قیمتی آن است، هرچقدر ارزش معاملات 
چه در روند مثبت و چه منفی در یک نماد بیشتر باشد، آن 
نماد مورد توجه ویژه فعالان بازار سرمایه است، نماد هایی 
که در صف فروش و صف خرید قرار دارند نشان دهنده 
پیشرونده بودن یا اصلاح قیمتی نماد ها بوده و می تواند 
مورد توجه قرار بگیرد، البته این یکی از آیتم های تحلیل 
نماد ها بوده و برای تحلیــل دقیقتر باید موارد بنیادی و 
تکنیکال یک ســهم مانند ترازنامه و نمــودار نیز مورد 

بررسی قرار بگیرد.

بازار امروز تحت تاثیر چه 
اخباری است؟

در جریان معاملات روز گذشته بازار سهام شاخص کل 
به زیر یک میلیــون و ۱۰۰ هزار واحد رســید و عمده 
نماد های شاخص ساز روندی منفی را گذراندند. باید چه 

سیگنال هایی بازار امروز را تحت تاثیر قرار می دهد.
بــه گزارش پول نیوز، در جریان معاملات روز گذشــته 
بازار ســهام شاخص کل به زیر یک میلیون و ۱۰۰ هزار 
واحد رسید و عمده نماد های شاخص ساز روندی منفی را 
گذراندند. باید چه سیگنال هایی بازار امروز را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
- معاون وزیر نفت در امور پتروشــیمی از صادرات 2۵ 
میلیون تن محصولات پتروشــیمی در سال گذشته در 
شرایط تحریم و کاهش تقاضای ناشی از کرونا خبر داد و 
گفت: درآمد ارزی ناشی از این مقدار صادرات ۱۰ میلیارد 

دلار بوده است.
_رییس کمیته خودرو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
خبر داد: طرح عرضه خودرو در بورس کالا در کمیسیون 
صنایع مجلس تصویب شده و در صف بررسی در صحن 

مجلس است.
- یک دیپلمات ارشــد آمریکایی به خبرنامه لارا روزن 
خبرنگار امریکایی گفت که آخرین دور از مذاکرات بین 
المللی با ایران در وین پربازده ترین دوره از گفتگو ها بود 
و مذاکره کنندگان پیشرفت واقعی داشتند. اما وی هشدار 
داد که اختلافات قابل توجهی بین طرفین باقی مانده و 
برخی از ســخت ترین مسائل به دور نهایی موکول شده 

اند.
- قیمت هر قطعه ســکه تمام بهار آزادی طرح جدید، 
دیروز دوشنبه 3 خرداد ۱۴۰۰ به ده میلیون و 2۴۰ هزار 

تومان رسید.
- انجمــن جهانی فولاد اعلام کرد تولید فولاد ایران در 
ماه آوریل 2۰2۱ )فروردین ۱۴۰۰( نسبت به مدت مشابه 
ســال 2۰2۰ با افزایش 6.۴درصدی به 2.۵ میلیون تن 

رسیده است.

اخباراخبار

ارز دولتی واردات دارو گم شد؟
تقابل انجمن علمی اقتصاد سلامت و بانک مرکزی

ایلان ماسک دوباره 
قیمت ارزهای مجازی 
را بالا کشید

شیب تند صعودی 
تورم در انگلیس

قیمت ارزهای مجازی پس از این که ایلان ماسک اعلام کرد با ماینرهای این ارزها 
در مورد مصرف انرژی صحبت کرده است، جهش کرد و بیت کوین دوباره به ۴۰ هزار 
دلار نزدیک شد.به گزارش مهر به نقل از سی ان بی سی، قیمت ارزهای مجازی پس از 
اینکه ایلان ماسک اعلام کرد با ماینرهای این ارزها در مورد مصرف انرژی صحبت 
کرده است، جهش کرد و بیت کوین دوباره به ۴۰ هزار دلار نزدیک شد.ایلان ماسک 
در توئیتر خود نوشت گفتگوهای فعالی با ماینرهای بیت کوین در مورد پایداری و بقای 

ارزهای دیجیتال داشته است.

نرخ تورم انگلیس نســبت به ماه قبل دو برابر شد.به گزارش ایسنا به نقل از تریدینگ 
اکونومیکس، مزمان با شیوع گسترده ویروس کرونا در اروپا و انگلیس که منجر به توقف 
بخش بزرگی از فعالیتهای اقتصادی در این کشور شده، نرخ تورم سالانه این کشور تا 
پایان ماه آوریل با ۰.۸ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه منتهی به ماه قبل به ۱.۵ 
درصد رسیده است.این نرخ تورم که بالاترین نرخ تورمی انگلیس در طول سه ماه اخیر 
محسوب می شود، بیش از همه تحت تأثیر افزایش نرخ تورم بخش سوخت قرار گرفته 

است که تورم آن به  مثبت ۱3.6 درصد در این ماه افزایش پیدا کرده است. 

جستجوی "بیت کوین" در گوگل ۵۰ برابر شد

هجوم بی وقفه مردم به بازار ارز های دیجیتال

با تعقیب مشتریان و ارائه پیشنهاداتی به آنها 

اجاره کارت ملی مجددا رونق گرفت

یک کارشناس اقتصادی بیان کرد: نقوی 
با بیان اینکه نظام اقتصادی دنیا در حال 
تغییر اســت، گفت: ارز های دیجیتال در 
آینده، پــول رایج در دنیــا خواهند بود و 
این یک امر گریز ناپذیر اســت که قیمت 
بیت کوین افزایش می یابدد و با توجه به 
اســتقبال مردم از ارز های دیجیتال، باید 

شاهد رشد آن باشیم.
به گزارش پول نیوز، کریپتو کارنســی یا 
ارز دیجیتال به یک سیســتم انتقال وجه 
الکترونیک گفته می شــود که برای تایید 
تراکنش ها و تشــکیل واحد های جدید، 
متکی بــه بانک های مرکــزی نبوده و 
نیازی به شــخص ثالث ندارند. در عوض 
در سیستم ارز های دیجیتال، تراکنش ها در 
یک دفتر کل توزیع شده به نام بلاک چین 
ثبت و رمزنگاری می شوند و این موضوع 
امکان پرداخت های مســتقیم و همتا به 

همتا را فراهم می کند.
مطالعات جدید نشان می دهند حدود ۴.۵ 
درصد از کل اســتخراج بیت کوین دنیا 
در ایــران انجام می شــود؛ بنابراین ایران 
می تواند صد ها میلیــون دلار از ارز های 
مجازی درامد داشــته باشد و از آن برای 

کاهش تاثیر تحریم ها استفاده کند.
گزارش شــرکت تحقیقــات بلاکچین 
الیپتیک نشــان می دهد تولید بیت کوین 
ایران با سطح فعلی استخراج آن، سالانه 
یک میلیارد دلار برای این کشــور درآمد 
دارد.آمریــکا یــک تحریم همــه جانبه 
اقتصادی علیه ایران وضع کرده است که 
شامل صنعت نفت، بانکداری و کشتیرانی 

این کشور می شود.
شرکت الیپتیک بر اســاس اطلاعات به 
دســت آمده از اســتخراج کنندگان بیت 
کوین توســط مرکز آلترنیتیو فایننس تا 
آوریــل 2۰2۰ و همچنین ارقام منتشــر 
شده توسط نیروگاه برق وابسته به وزارت 
نیروی ایران تخمیــن می زند حدود 6۰۰ 
مگاوات برق در ایران توســط استخراج 

کنندگان بیت کوین مصرف شده است.
بیت کوین و ســایر ارز های طی مجازی 
فرآیندی با عنوان اســتخراج یا ماینینگ 
ایجاد می شوند که طی آن کامپیوتر های 
پرقــدرت با یکدیگر جهت حل مســائل 
ریاضی پیچیده رقابت می کنند. این فرایند 
مصرف انرژی بالایی دارد و به برق تولید 
شده توسط سوخت های فسیلی که ایران 

منابع بالایی از آن را دارد وابسته است.
بانک مرکزی ایــران تجارت بیت کوین 
و ســایر ارز های مجازی را که در خارج از 
کشور اســتخراج شده باشند ممنوع کرده 
الیپتیک آمده  است.در گزارش شــرکت 
اســت: »ایران به این نتیجه رســیده که 
استخراج بیت کوین فرصتی جذاب برای 
اقتصاد تحریم شده این کشور است که با 
مشکل کمبود پول نقد مواجه است، ولی 
ذخایر بالای نفت و گاز طبیعی در اختیار 
دارد«.برق مورد استفاده استخراج کنندگان 
ارز مجازی در ایران برابر با سوختن سالانه 
۱۰ میلیون بشکه نفت است یعنی حدود 
۴ درصــد از کل صــادرات نفت ایران در 
2۰2۰.استخراج کنندگان مستقر در ایران 
مســتقیماً بیت کویــن دریافت می کنند 
و می توانند از آن برای واردات اســتفاده 
کنند، به این ترتیــب تحریم های وضع 
شــده علیه موسســات مالی ایران دور 
زده می شــود.در همین رابطه جواد نقوی 
کارشــناس اقتصادی در رابطــه با بازار 
ارز های دیجیتال در ایران به خبرنگار پول 
نیوز گفت: ارز های دیجیتال در چند سال 
اخیر بسیار بین مردم دنیا رایج شده است و 

هر شخصی در حد توانش به دنبال کسب 
اطلاعات بیشتر و اگر هم شود کسب سود 
از این فناوری است. سال گذشته همراه با 
اوج گرفتن ناگهانی ارز های دیجیتال تب و 
تــاب کریپتو در بین تمام جوامع به وجود 
آمد. پای مردم ایران به دلیل مشــکلات 
ارزی که داشتند بیشتر به این ماجرا باز شد. 
طی یک سال گذشته جست و جوی کلمه 
»بیت کوین« در گوگل در ایران ۵۰ برابر 
شده اســت که نشان دهنده جذابیت این 
موضوع برای مردم ایران است.وی افزود: 
تمامی این آمار و ارقام نشــان دهنده این 
است که بشر در حال مهاجرت تدریجی از 
جهان واقعی به جهان مجازی است و این 
مهاجرت الزاماتی دارد.نقوی با بیان اینکه 
نظام اقتصادی دنیا در حال تغییر اســت، 
گفت: ارز های دیجیتال در آینده، پول رایج 
در دنیا خواهند بــود و این یک امر گریز 
ناپذیر است که قیمت بیت کوین افزایش 
می یابــدد و با توجه به اســتقبال مردم از 
ارز های دیجیتال، باید شــاهد رشــد آن 
باشیم.این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: 
در واقع حل این مشــکل بزرگ پولی در 
جهان با فناوری نوینی به نام بلاک چین 

حل شد. فناوری که در آن یک فرد یا یک 
گروه بــرای همه تصمیم نمی گیرد، بلکه 
همه افراد جامعه به یک اندازه در تصمیم 

گیری و امنیت جامعه کمک می کنند.
وی با بیــان اینکه بیت کویــن به زبان 
ســاده مانند پول موجود در کارت بانکی 
شماســت با این تفاوت که کارت بانکی 
شــما را بانک صادر می کند، اما حساب 
بیت کوین را شــبکه بلاک چین ایجاد 
می کند، خاطر نشان کرد: بانک می تواند 
حساب شــما را به هر دلیلی مسدود کند، 
اما حساب بیت کوین حذف شدنی نیست. 
در عابر بانک می توانید کارت خود را وارد 
کنید و ریال تحویل بگیرید، اما بیت کوین 
ماهیت فیزیک ندارد. گرچه در حال حاضر 
عابر بانک بیت کوین نیز در سراســر دنیا 
استفاده می شود و با وارد کردن مشخصات 
حســاب خود می توانید پول نقد دریافت 
کنید. همچنین بانک شــما به هر دلیلی 
ممکن است در جامعه جهانی تحریم شود 
و حساب شــما فقط در محدوده خاصی 
کاربرد دارد، اما بیت کوین توســط هیچ 
شــخص یا حکومتی کنترل نمی شود و 

قابل تحریم نیست.

اگر سری به میدان فردوسی و چهارراه استانبول بزنیم، 
تعداد دلالان فعال بیشتر شده و هر یک از آنها تلاش 
می کنند تا با تعقیب مشتریان و ارائه پیشنهاداتی به آنها 
زمینه را برای ســودآوری خود فراهم نمایند. به همین 
دلیل اســت که اجاره کارتهای ملی باز هم رونق گرفته 
است و اگرچه به پررنگی سالهای قبل نیست اما احتمال 

تشدید آن وجود دارد.
به گزارش پول نیوز،بی ثباتی و بالا و پایین رفتن نرخ در 
بازار ارز دوباره رونق گرفته است. یک روز دولت صحبت 
از آن می کند که با برنامه های خود قیمت ارز را در مرز 
2۰ هزار تومان نگاه داشته است و روز دیگر، نرخ رو به 
رشد می گذارد و در فاصله زمانی کوتاهی مجدد قیمت 
آن دو ســه هزار تومانی بالا می رود. اینجا دیگر داشتن 
برنامه از ســوی بانک مرکزی به عنوان بازارساز اصلی 
کمی غیرقابل باور می شود و جالب این است که بازارساز، 
دیگر وقعی به تحولات بازار و فراز و فرودهای با شیب 

تند آن نمی نهد.
رونــد نزولی قیمت در بازار ارز از دهه اول اردیبهشــت 
ماه آغاز شــد و در فاصله زمانی کوتاهی، نرخ به کانال 
2۰ هزار تومان وارد شــد؛ اما درست در همان روزهایی 
که قیمت ارز با شــیب تند در حال کاهش بود، دولت با 
افتخار از روند کاهشی نرخ ارز حمایت و تلاش می کرد 
تــا این پیام را به جامعه منتقل کند که دولت برای بازار 
ارز و کاهش نرخ آن با رقم هایی که بسیاری آن را حتی 
اقتصادی هم نمی دانستند برنامه دارد و می خواهد تا با 
نــرخ زیر 2۰ هزارتومان، دلار را به دولت بعدی تحویل 

بدهد.
چرا که در همــان برهه برخی فعــالان ارز می گفتند 
کاهش نرخ دلار ناشی از افزایش فشار عرضه از سوی 
صرافی های بانک ی و شــرکت های دولتی و خصولتی 

دارای ارز صادراتی است.
حتی رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به شائبه هایی که 
درباره »سیاسی« بودن کاهش قیمت دلار و فعال شدن 
»ارزپاشی« مطرح بود، در یک گفتگوی تلویزیونی گفت: 
در حوزه بازار ارز و قیمت آن سیاســی عمل نمی کنیم؛ 
کاهش قیمت ارز ناشــی از ارزپاشــی نیست و فرآیند 
مذاکرات و انتظارات موجب می شــود که روند بازار ارز 
رو به کاهش باشد.اظهارات همتی زمانی مطرح شد که 
قیمت دلار به کف کانال 2۰ هزارتومان رســیده بود و 
بنظر می رســید پس از چند روز با فشار بیشتر عرضه، 
قیمت کانال پایین تری را تجربه کند. اما به فاصله چند 

روز بعد، ورق برگشــت و قیمت روند صعودی در پیش 
گرفــت و در عرض چند روز به کانــال 22 هزارتومان 

بازگشت.
همانگونه که پیشــتر پیش بینی می شد، این نوسانات 
موجب نگرانی فعالان اقتصادی شده است؛ چراکه روند 
تند نزول و صعود آن، این تصور را ایجاد کرده که نوسان 
نرخ زیاد خواهد بود و این مســاله، قدرت برنامه ریزی را 

از آنها گرفته است.
رئیس یکی از انجمن های تولیدی-صنعتی کشور گفت: 
انتظار فعالان اقتصادی، پیش بینی پذیر شــدن فضای 
اقتصادی کشور است؛ هرگونه نوسان شدید، حتی اگر 
کاهشی باشــد پیش بینی پذیر بودن را مختل می کند 

و به زیان فعالیت های تولیدی و تجاری تمام می شود.
وی که خواست نامش در گزارش ذکر نشود افزود: کاملًا 
قابــل پیش بینی بود که روند نــزول قیمت، نمی تواند 
ماندگار باشد اما مساله این است که ما نمی دانیم بانک 
مرکزی با چه رویکردی در حال مدیریت بازار اســت. 
آیا کاهش نرخ سیاســی بود؟ اگر سیاســی و با نگاه به 
انتخابات پیش رو بوده، احتمال اینکه دوباره بخواهد با 
فشــار عرضه قیمت را پایین بیاورد وجود دارد. اگر هم 
کاهش نرخ ناشــی از فضای روانی بازار بوده، خب چرا 
در حالی که فضای روانی بازار تغییر نکرده نرخ بالا رفته 
است؟ اینها نااطمینانی نسبت به فضای اقتصادی کشور 
را تشــدید و قدرت برنامه ریزی را از فعالان اقتصادی 
سلب می کند.درعین حال یک صادرکننده نیز  با تاکید 
بر اینکه نوسانات اخیر بازار ارز هیچ تناسبی با واقعیات 
بازار نداشــت، گفت: مجموعه شــرایط به سمتی رفته 

که بســیاری از تخصیص ارزها متوقف شــده چرا که 
محدودیــت در منابع ارزی وجــود دارد. کف بازار این 
ســیگنال ها را بخوبی دریافت و تحلیل می کند و رفتار 
خود را با آن تنظیم می کند. در چنین شــرایطی خیلی 
ســخت می شــود باور کرد کاهش قیمت دلار به کف 
کانال 2۰ هزار تومان، ناشی از فضای روانی بازار باشد. 
بنظر می رســد در ســمت عرضه، با فشار عرضه برای 
کاهش نرخ مواجه بودیم و همین مساله منجر به کاهش 

قیمت شد.
وی که خواست نامش در خبر ذکر نشود، تصریح کرد: 
بنابرایــن اینکه اقای همتی می گویــد کاهش قیمت 
»سیاسی« و ناشــی از »ارزپاشی« نبوده، قابل قبول و 

باور نیست.
به گفته ایــن صادرکننده، سیاســی کاری در بازار ارز، 
نااطمینانی فعالان اقتصادی شناسنامه دار را نسبت به 

فضای اقتصادی کشور دامن می زند.
این نااطمینانی اکنون به کف بازار ارز هم منتقل شده و 

تحرک دلالان را افزایش داده است.
اگر سری به میدان فردوسی و چهارراه استانبول بزنیم، 
تعداد دلالان فعال بیشتر شده و هر یک از آنها تلاش 
می کنند تا با تعقیب مشتریان و ارائه پیشنهاداتی به آنها 
زمینه را برای ســودآوری خود فراهم نمایند. به همین 
دلیل اســت که اجاره کارتهای ملی باز هم رونق گرفته 
است و اگرچه به پررنگی سالهای قبل نیست اما احتمال 
تشدید آن وجود دارد.یکی از صرافی های میدان فردوسی 
می گوید: هیچ دلیل منطقی را نمی توان برای این فراز و 
فرودهای بازار برشمرد و بیشتر به نظر می رسد که این 

یک بازی غیراقتصادی در بازار باشد؛ چراکه افت شدید 
قیمت یا بالارفتن صعــودی آن بدون دلیل و تغییرات 

بنیادی در بازار منطقی نیست.
وی افزود: قیمت ارز به یکباره رو به کاهش گذاشــت و 
این کاهش مســتمر منجر به رسیدن قیمت تا مرز 2۰ 
هزار تومان هم شد؛ اما پس از چند روز ماندگاری در این 
نرخ، مجدد روند صعودی به خود گرفته و تا مرز 23 هزار 
تومان هم بالا رفته است؛ در حالیکه این روند صعودی 
باز هم ادامه دارد که بخشی از آن ناشی از رفتار بازارساز 

در بازار و ارسال سیگنال به آن است.
این صراف می گوید: البته بخشی از کاهش نرخ به دلیل 
خــوش بینی بازیگران به بازار و توافقات بود؛ اما از یک 
جا به بعد تغییر رفتار برخی از صرافی های بازارســاز که 
مورد حمایت بانک مرکزی هستند، روند را برگرداند و به 
سمت صعود پیش برد. البته برخی بر این باور بودند که 
نرخ منطقی دلار همین 2۰ هزار تومان است و کمتر از 
آن، اقتصادی نیســت؛ اما مقاومت بازار و رفتار برخی از 
صرافی ها و بازیگران ماندگاری را در این نرخ کم کرد و 

مجدد روند صعودی را بازگرداند.
در عین حال، برخی از دلالان با ارائه پیشــنهاداتی به 
مردمی که گذری از خیابان فردوسی عبور می کنند، به 
آنها مبالغی از ۱۵۰ هزار تومــان تا 2۰۰ هزار تومان را 
برای اجاره کارت ملی آنها پیشــنهاد می کنند تا با این 
کارت ملی ها بتوانند از صرافی های بانکی سهمیه سالانه 
ارز دریافت کنند؛ البته این اقدام هنوز رونق زیادی ندارد.
در این میان برخی از صرافی ها هم از ارســال سیگنال 
قیمت اســکناس با تعیین قیمت حواله در سامانه نیما 
اشاره دارند. بانک مرکزی باز هم برای آرام نشان دادن 
بازار اقدام به انتشــار روزانه آمار مرتبط با عرضه ارز در 
سامانه نیما کرده است که البته تعیین کننده نرخ حواله 
اســت و بر مبنای آن نرخ مؤثر حــدود 2۰ هزار و ۴۰۰ 
تومان عنوان می شود که بانک مرکزی از آن به عنوان 

نرخ مؤثر یاد می کند.
محاسبات نشان می دهد که هر اسکناس دلار آمریکا در 
پایان بهمن سال گذشته در صرافی های بانکی 2۵.۱۷۰ 
تومان قیمت گذاری شــده بود و در اسفند با کاهش به 
کانال به 23 هزار تومان و در نهایت در ایستگاه پایانی 

سال گذشته، نرخ به رقم 23.96۰ تومان رسیده بود.
این نرخ در پایان فروردین ماه ســال جاری به 23.369 
تومان و در آخرین روز اردیبهشــت امسال به رقم 22 

هزار و 299 تومان کاهش یافت.
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  سال چهارم  شماره 782 

معاون حمل و نقل ســازمان راهداری و 
حمل و نقل جــاده ای از فراخوان این 
سازمان و پاسخ مثبت ۱۷۰۰ کامیوندار 
به این فراخــوان بــرای حمل کالای 
اساسی از بندر امام خمینی )ره( خبر داد.

بابــک طالبی در گفت وگــو با خبرنگار 
کالاهای  مشــکلات حمل  درباره  مهر 
اساســی و کمبود ناوگان اظهار کرد: با 
توجه به اهمیت موضــوع، معاون وزیر 
کشــور نیز در روزهای اخیر بازدیدی از 
بندر امام خمینی )ره( داشــت و بر لزوم 
تســریع انتقال و حمل کالاهای اساسی 

تأکید کرد.
وی افزود: ما نیز در ســازمان راهداری، 
مشــکلات را از نزدیک رصد می کنیم؛ 
ایــن در حالی اســت کــه در دو ماهه 
ابتدایی امســال )فروردین و اردیبهشت 
۱۴۰۰( حدود ۸۰ میلیــون تن بار جابه 
جــا کرده ایم که علی رغم مشــکلات 
کرونایی، بیش از ۱3 درصد رشد نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته داشته ایم.
حمل 80 میلیون تن کالا در 
2 ماهه ۱400/   3 میلیون تن 

کالای اساسی
وی افزود: از این ۸۰ میلیون تن قدری 
بیــش از 3 میلیــون تــن آن کالاهای 
اساسی اســت که طبیعتاً سهم آنچنانی 
ندارد و تأمین ناوگان مورد نیاز، مشکل 
چندانی برای سازمان راهداری ندارد؛ از 
ناوگان  همین مشــکلات کمبود حمل 

کالاهای اساسی در ســازمان راهداری 
بررسی و احصا شده است.

فراخوان گسیل کامیون به بندر 
امام دادیم؛ 3 روزه ۱70 کامیون 

آمد
معاون حمل و نقل ســازمان راهداری 
و حمل و نقل جــاده ای ادامه داد: در 2 
روز ابتدایی خــرداد ماه فراخوان حضور 
ناوگان در بندر امــام خمینی )ره( برای 
حمل کالاهــای اساســی داده ایم که 
درنتیجــه در روز 3 خــرداد تــا ۱۷۰۰ 
دستگاه کامیون به این بندر منتقل شد و 
تــا چند روز آینده این عدد به بیش از 2 

هزار دستگاه می رسد.
گمرک باسکول های خراب شده 

را سریع تر تعمیر کند
طالبی یادآور شد: ســازمان راهداری و 
اساســی  ناوگان حمل کالاهای  تأمین 

در جاده های کشــور، تنها یک ضلع از 
چند ضلعــی تأمین کالاهای اساســی 
شهروندان اســت که تازه آن هم متأثر 
از سیاســت های ســایر دستگاه هاست 
در روزهای اخیر بــا رئیس کل گمرک 
هماهنــگ کردیم تا با توجــه به اینکه 
تعدادی از باسکول های بندر امام خمینی 
)ره( به دلایــل نقص فنی از مدار خارج 
شده بودند، هر چه سریع تر تعمیر و وارد 
مدار شــوند این موضوع به شــدت به 
معطلــی کامیون ها در محوطه بندر امام 

)ره( دامن زده است.
وی با اشاره به هماهنگ کردن سازمان 
بنادر بــا اداره کل بنــادر و دریانوردی 
خوزســتان تا معطلی رانندگان در داخل 
یابد، گفت:  بندری کاهش  محوطه های 
در ایــن صورت رغبت کامیــون داران 
برای حمل کالاهای اساسی از انبارهای 

بندر امام )ره( بیشتر می شود.
سازمان بنادر موافق حمل 

یکسره از کشتی به کامیون 
نیست؟

عضــو هیئت عامل ســازمان راهداری 
با حمل  بنــادر  تصریح کرد: ســازمان 
یکســره کالاها از کشــتی به کامیون 
موافق نیست و باید ابتدا به انبار منتقل 
شوند ســپس از انبار با کامیون به سایر 
نقاط کشــور منتقل شــوند این مشکل 
متأســفانه وجود دارد البته بخشــی از 
مشکل در اختیار ســازمان بنادر نیست 
و به خود صاحــب کالا برمی گردد در 
انبارهای بندر امــام )ره( تا ۴.۵ میلیون 
تن ظرفیت وجود دارد و صاحب کالا از 
این ظرفیت برای تنظیم و مدیریت بازار 

خود استفاده می کند.

سیلودارها 48 ساعت کامیون 
داران را معطل می کنند!

وی تأکید کرد: این مشــکل انبار کردن 
نیست،  اساســی چندان مهم  کالاهای 
مشــکل اصلی عدم رغبــت رانندگان، 
معطــل شــدن آنهــا در محوطه های 
بندری اســت همچنین در تخلیه بارها 
در مقاصد، مشــکلات زیــادی داریم؛ 
برخــی کامیــون داران را صاحبان کالا 
تا ۴۸ ســاعت در مقصد یا سیلو معطل 
می کنند؛ این در حالی اســت که پایانه 
بار ما 2۴ ساعته فعال است، اما سیلوها 

در روزهای تعطیــل از پذیرش کامیون 
صاحبان  برخــی  می کنند.  خــودداری 
کالای خصوصی در همان لحظه هزینه 
حمل را به راننده می دهند؛ اما دولتی ها 
۴ ماه تــا پرداخت هزینــه حمل تأخیر 

دارند.
سازمان هایی در معطلی راننده ها 

در بندر امام نقش دارند
طالبی گفت: معطلی های بی اســاس و 
غیــر موجه ۱۵ تا 2۰ ســاعته راننده در 
انبار یا گمرک، بســیار آزاردهنده است؛ 
مثلًا ســازمان تغییر شــیفت شــرکت 
بازرگانی دولتی ایران، شــرکت خدمات 
حمایتی، شرکت پشتیبانی امور دام، بین 
2 تا 3 ســاعت طول می کشــد و راننده 
باید در گرمای بالای ۴۵ درجه و شرجی 
بــودن هوای بندر امام )ره( معطل بماند 
تا مســئول شیفت جدید کار خود را آغاز 
کند؛ یا مثــلًا ممکن اســت یک لودر 
خراب شود و ســاعت ها رانندگان برای 

تعمیر یا جایگزینی آن منتظر بمانند.
راننــدگان  آیــا  اینکــه  دربــاره  وی 
کامیون هــای حمل کالاهای اساســی، 
یک ســر خالی تــردد دارنــد؟ گفت: 
معمولًا بار برای برگشت دارند اما عمدتاً 
تانکرهــای حمل روغن خام و همچنین 
بونکرهای ســیمان تردد یک سر خالی 
دارند که به همین دلیل با افزایش کرایه 
حمل، این مشــکل را برای آنها جبران 

می کنیم.

ایران ایر وارد فضای 
بلاک چین شد

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما« به منظور 
حرکت در مســیر اقتصــاد دیجیتال و در راســتای 
اســتفاده از فناوری بلاک چین در صنعت هوانوردی 
و گردشــکری در قراردادی با یک شــرکت داخلی، 
قصد دارد با انتشــار توکن بلیت »هما« تحت عنوان 
هماتیک، تحولی در سیســتم فروش صنعت هوایی 

کشور ایجاد کند.
به گزارش ایسنا به نقل از شرکت هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران »هما«، برای توسعه خدمات نوین در 
مســیر تحول دیجیتال و حرکت به ســوی اقتصاد 
دیجیتالی، فناوری بلاک چین را با کمک یک شرکت 
داخلی را به خدمت گرفت تا برای نخســتین بار در 
جهان، نسل فناورانه بلیت های پرواز را بر بستر توکن 

صادر کند.
یکی از مشــکلات فروش بلیت هواپیما، مســائل 
پیش بینی نشده برای اشخاص بوده که همین موضوع 
باعث می شود تا برنامه ریزی دقیق برای سفرهای چند 
ماه آینده و خرید بلیت زودهنگام بسیار دشوار باشد؛ از 
سوی دیگر، مسافران هواپیما ترجیح می دهند تا بلیت 
پرواز خود را قبل از نزدیک شدن به ایام تعطیلات یا 
مناسبت ها که احتمال زیادی برای کمیاب شدن بلیت 
وجود دارد، خریداری کنند اما در سیستم فروش بلیت، 
قابلیت خرید بلیت باز به معنای بلیت بدون  زمان وجود 
ندارد که توکن هماتیک با هدف رفع چالش های بیان 

شده، طراحی شده است.
شــهروندان در آینــده نزدیک با اســتفاده از توکن 
هماتیــک می توانند تجربه ای نویــن از خرید بلیت 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران«هما« را داشته 
باشــند؛ در واقع با استفاده از این توکن برای کلاس  
پروازهای اکونومــی، قابلیت خرید بلیت بدون زمان 
براساس مسافت هوایی وجود دارد که با این خدمت، 
مسافران می توانند مستقل از شهر مبدا و مقصد، این 
توکن را از قبل و به مرور زمان خریداری و متناسب با 
مسافت پروازهای خود استفاده کنند؛ همچنین قابلیت 

مبادله این توکن با سایر مسافران نیز وجود دارد.  
در فرآیند محاســبه هزینه پرواز با توکن هماتیک، 
میزان مسافت هوایی دو شهر یا به اصطلاح ناتیکال 
مایل بین دو شــهر استفاده می شود. هر واحد از این 
توکن، برابر منافع اســتفاده از یک صندلی در پرواز 
اکونومی به مسافت ۱۰۰ ناتیکال مایل بوده؛ به طور 
مثال، مســافران برای خرید بلیت در مسیر تهران-

مشهد که مسافت آن ۴۱۰ ناتیکال مایل است، باید 
۴.۱ توکن برای دریافت بلیت پرداخت کنند؛ همچنین 
در مسیرهای کمتر از 2۵۰ ناتیکال مایل، حداقل 2.۵ 

توکن به منظور صدور بلیت پرواز دریافت می شود.
به عبارت دیگر توکن هماتیک هواپیمایی جمهوری 
اسلامی ایران تحولی در فرآیند صدور بلیت، انقلابی 

در صنعت هوانوردی ایران به شمار می رود.

راه آهن بیرجند - یونسی بر 
ریل پیشرفت و تامین مالی

 یکی از مهمترین طرح هــای زیربنایی که پس از 
سال ها انتظار در خراسان جنوبی عملیاتی شد، پروژه 
احداث راه آهن بیرجند - یونســی گناباد است که 
تاکنون عملیات زیرســازی آن 2۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و بودجه آن نیز در سال جاری بیش 

از 2 برابر افزایش یافته است.
بــه گزارش ایرنا اتصال بیرجند به ریل سراســری 
از آرزوهای دیرینه مردم خراســان جنوبی بوده که 
بعد از 2 دهه انتظار با پیگیری مســوولان استان و 
حمایت دولت تدبیر و امید در سال ۱39۸ محقق شد 
و کلنگ قطعه ۱6 خط آهن بیرجند به سمت یونسی 
به طول 32 کیلومتر در محدوده جغرافیایی خراسان 

جنوبی آغاز شد.
پانزدهم مهر ســال 9۸ یک روز فراموش ناشدنی 
برای مردم خراســان جنوبی است زیرا در این روز 
همزمان با سفر »اسحاق جهانگیری« معاون اول 
رییس جمهوری به این اســتان، عملیات اجرایی 
پــروژه راه آهن بیرجند آغاز شــد.پروژه ای که در 
ماه های بعد نیز از پشــتیبانی دولت برخوردار بود 
و با اخــذ 2 مصوبه هیات وزیران در مدت ســه 
ماه که منجر بــه اختصاص فاینانس داخلی برای 
اتصال بیرجند به شبکه راه آهن سراسری )ایستگاه 
یونســی( و ۷۰۰ میلیون یــورو از محل فاینانس 
خارجی به منظور احداث راه آهن زاهدان به بیرجند 
شــد، بر ســرعت اجرای پروژه افزود تا سرانجام 
سوت قطار در مرکز استان به صدا درآید.تصویب 
راه آهن شرق کشور حاصل پیگیری های فراوان در 
ادوار مختلف بوده که بر پایه خواسته های مردمی 
شــکل گرفته اســت و در نهایت این خط ریلی 
چابهار در جنوب شــرق را به ســرخس در شمال 
شرق ایران متصل می کند و نقش مهمی در حمل 
و نقل مســافر و مبادلات تجاری در شرق ایران 
و کشــورهای همسایه دارد.استان های سیستان و 
بلوچستان و خراسان رضوی در سال های گذشته 
با پیشــرفت های متفاوت، سهمی از شروع پروژه 
راه آهن شرق داشــتند اما خراسان جنوبی در گذر 
این سال ها سهمی نگرفت و پروژه عملیاتی نشد.

با شــروع به کار دولت یازدهم توسعه همه جانبه 
خراســان جنوبی در اولویت قرار گرفت و رییس 
جمهوری سال ۱393 در نخستین سفر استانی به 
خراســان جنوبی گفت: هیات وزیران برای اتصال 
این استان و مرکز آن )بیرجند( به راه آهن سراسری 
اتفاق نظر دارد و نه تنها آن را در ردیف بودجه سال 
9۴ قــرار داده بلکه برای مطالعه و طراحی آن ۱۰ 

میلیارد تومان اختصاص داده است.

امضای تفاهم نامه ایران و 
ارمنستان برای مسیر ریلی دو 

کشور از طریق نخجوان 
از امضای  رســولی مدیرعامل شــرکت راه آهن 
تفاهم نامــه ایران و ارمنســتان برای فعال کردن 
مسیر ریلی دو کشور از طریق نخجوان خبر داد.

ســعید رســولی، معاون وزیر راه و شهرسازی و 
مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری اســلامی 
ایــران، در گفت وگو بــا خبرنگار پایــگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی با اشــاره به سفر خود 
به جمهوری ارمنســتان که در قالب هیات همراه 
وزیر راه و شهرســازی انجام شد، گفت: با توجه 
به اتفاقات اخیری که در منطقه به وقوع پیوســت 
و صلح ارمنستان و آذربایجان، گزینه حمل ریلی 
کالا از مسیر جلفا به نخجوان و از آنجا به سمت 
ایروان، تفلیس و مسکو در دستور کار قرار گرفت 
و ماه هاســت که راجع به این مســاله مشــغول 

رایزنی و گفت وگو هستیم.
وی ادامه داد: طی جلســات متعددی با روســیه 
راجع به این مســیر صحبت کردیم و با ارمنستان 
یک جلســه غیر حضوری و مجازی برگزار شــد. 
طی آن جلسه موضوعات مورد علاقه طرفین به 

بحث گذاشته شد.
رسولی افزود: در این سفر که همراه با وزیر راه و 
شهرسازی به ایروان انجام شد، طی یک نشست، 
ســندی در 6 ماده به امضا رســید کــه در این 
تفاهم نامه طرفین عزم خودشان را برای همکاری 
در زمینــه حمل ونقل کالا از طریق شــبکه ریلی 
در مســیر ایران به سمت روســیه و اروپا اعلام 
کردنــد. همچنین اعلام شــد که بــرای تحقق 
این امر در اولین فرصــت اطلاعات مورد نیاز از 
جملــه اطلاعات تعرفــه ای و موضوعات مربوط 
به سیســتم  ها، اطلاعات و آمــار موجود طرفین 
از طریق ایمیــل در اختیار هــر دو راه آهن قرار 
داده شــود تا کار کارشناســی دقیق تری صورت 
بگیرد.مدیرعامل شرکت راه آهن با بیان اینکه در 
این ســند هر دو طرف اعــلام کردند که تلاش 
و بررســی خود را برای جذب بار از سایر شقوق 
حمــل و نقل به ریل انجــام می دهند، گفت: در 
حال حاضــر تقریبا می توان گفت تمام بار هند به 
روسیه و بالعکس از طریق دریا حمل می شود. اما 
مسیر ریلی از طریق ایران هم باعث صرفه جویی 
در زمان شــده و هم از منظر هزینه امکان رقابت 

با مسیر دریایی را دارد. 
وی ادامه داد: در این تفاهم نامه، بندی در ارتباط 
با مراکز لجستیکی گنجانده شده و بناست طرفین 
طی یک همکاری در زمینه ســرمایه گذاری در 
حوزه های لجستیکی، به مشتریان، علاقه مندان 
غیردولتی، شــرکت ها و ... اطلاع رسانی کرده و 
مشــارکت آن ها را در حوزه لجستیک ریلی جلب 

کنند.
رسولی با اشاره به سند امضا شده گفت: این سند 
شــروع خوبی برای فعال کردن مسیر ریلی خلیج 
فارس به دریای ســیاه اســت. طی یک مذاکره 
تلفنی با قائم مقام راه آهن روسیه،این موضوع در 
کنار ســایر بحث هایی که با روسیه داریم مطرح 
شد و آن ها نیز از این اقدام اعلام حمایت کردند.
وی افزود: امیدواریم این تلاش ها به زودی منجر 
به فعال شدن مســیر حمل و نقل ریلی در کریدور 
شــمال-جنوب و اســتفاده از ظرفیت فوق العاده 
ســرزمین ایــران و موقعیت خــاص ژئوپولتیک 

کشور شود.

تقدیر اتحادیه حمل و نقل 
بین المللی جاده ای از صنعت 

ترانزیت ایران
در مراســم جشــن اجــرای تیــر الکترونیک که 
در ژنو ســوئیس از جمهوری اســلامی ایران به 
عنوان پیشــتاز دیجیتالیزه کردن رویه ها و اجرای 
 eTIR اولین پروژه های آزمایشــی موفقیت آمیز

قدردانی شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گمرک ایران، 
با توجه به لازم الاجرا شدن اجرای تیر الکترونیک 
در کنوانســیون تیر در ۴ خــرداد ۱۴۰۰) 2۵ می 
2۰2۱ م( جشــن تیر الکترونیکی با حضور مقامات 
گمرکات و اتاق های بین المللی کشورهای عضو به 
صورت آنلاین و حضوری در مقر سازمان ملل در 
ژنو سوئیس برگزار شد، در این مراسم دبیر اجرایی 
unece، دبیرکل اتحادیه حمل و نقل بین المللی 
جاده ای )IRU(، رؤسای سازمان های بین المللی، 
رؤسای گمرکات ترکیه، آذربایجان، … سخنرانی 
و مصطفی آیتی عضو شورای اجرایی تیر سازمان 
ملل به نمایندگی از رئیس کل گمرک ایران در این 
مراســم در خصوص آخرین وضعیت الکترونیکی 
کــردن فرآیندهای ترانزیت در ایــران مطالبی را 
ارائــه کــرد.وی در این گزارش اظهار داشــت: با 
ایجاد زیرســاخت های الکترونیکــی در گمرکات 
کشــور و موفقیــت اجرای پــروژه ای eTIR با 
کشور ترکیه در سال 9۵ و آذربایجان در سال 9۸، 
جمهوری اسلامی ایران تجارب ارزنده ای را کسب 
کرده اســت و آماده ارائه تجربیات خود به ســایر 
کشــورها در اجرای کامل تیر الکترونیک و ایجاد 
کریدورهای الکترونیکی ترانزیت در منطقه است.

گفتنی است در این جلســه از جمهوری اسلامی 
ایران به عنوان پیشــتاز دیجیتالیزه کردن رویه ها 
و اجرای اولین پروژه های آزمایشــی موفقیت آمیز 

eTIR قدردانی شد.

اخباراخبار

مشکل کمبود کامیون حمل کالای اساسی در بندر امام حل شد
مقام مسئول توضیح داد

3 هزار هکتار زمین 
برای اجرای طرح ملی 
مسکن تأمین شد

هدف گذاری برای 
افزایش 5 هزار 
میلیارد ریالی 
سرمایه گذاری بخش 
غیردولتی در بنادر

مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مســکن با اشــاره به پیشرفت مناسب 
پروژه هــای طرح اقدام ملی مســکن گفت: این ســازمان بیش از 2 هزار 
و 9۰۰ هکتــار زمین برای اجرای این طرح تأمین کرده اســت.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از وزارت راه و شهرسازی، احمد اصغری مهرآبادی 
گفت: در کل کشور در طرح اقدام ملی مسکن یک میلیون و ۴۰ هزار نفر 
ثبت نام کردند که از این میزان ۱9۵ هزار نفر واجد شرایط شناخته شدند و 

۱2۵ هزار نفر نیز واریز وجه داشتند. 

فرهاد منتصر کوهساریمعاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی 
از هدف گذاری افزایش ۵ هزار میلیارد ریالی ســرمایه گذاری بخش غیردولتی 
در بنادر خبر داد.فرهاد منتصر کوهســاری درباره اهداف توســعه ای که برای 
بنادر کشور و جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی در نظر گرفته شده است، 
اطهارداشــت: امروزه بنادر به عنوان دروازه هــای اصلی ورود و خروج کالا به 
کشورها محسوب می شوند و عملکرد مناسب و کارایی بالای آنها می تواند در 

شکوفایی تولید و اقتصاد آن کشور نقش بسیار تعیین کننده ای ایفا کند.

معاون سازمان راهداری اعلام کرد

۷۶۰۰ روستا بدون آسفالت

شرکت بازآفرینی شهری ایران اعلام کرد:

افتتاح ۷ هزار و ۳۰۰ واحد مسکونی در هفته آینده

معاون ســاخت و نگهــداری راه های 
روســتایی و فرعی با بیان اینکه ۷6۰۰ 
روســتا در کشــور فاقد راه مناسب و 
آسفالته هستند، گفت: یکی از مشکلات 
موجود در این زمینه کمبود قیر و تامین 
نابهنگام اســت که باعث شده با وجود 
آماده شدن 3۰۰۰ کیلومتر راه روستایی 

نتوانیم آن را آسفالت کنیم.
خداداد مقبلی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: ضریب برخورداری از راه روستایی 
آســفالته مناســب در مناطق مختلف 
کشور متفاوت بوده اما در کشور به طور 
متوسط ۸۰.۷ درصد از راه های روستایی 
آســفالت شدند اما این عدد در برخی از 
استان ها کمتر از ۷۰ درصد و در برخی 
شهرســتان ها تا 23 درصد هم متفاوت 

است.
وی بــا بیان اینکه آســفالت نشــدن 
راه های روســتایی به این معنا نیســت 
کــه دولت کاری در ایــن زمینه نکرده 

اســت، افزود: در برخی مناطق به دلیل 
پراکندگــی نقــاط جمعیتی و شــرایط 
توپوگرافــی خاص راه های روســتایی 
کمتری آسفالت شــده اند و هم اکنون 
از راه های روستایی داریم  آنالیز کاملی 
و بر این اساس حدود ۷6۰۰ روستا فاقد 
راه آسفالت مناسب هستند که بالای2۰ 

خانوار جمعیت دارند.
معاون ســاخت و نگهــداری راه های 
روســتایی و فرعی ســازمان راهداری 
به  ادامــه داد:  و حمل ونقل جــاده ای 
استان  برخورداری  مثال ضریب  عنوان 
خوزســتان از راه های روستایی آسفالته 
۷۵.۸ اســت اما این ضریب برای پنج 
شهرستان زیر هفتاد درصد است. در این 
میان می توان به اندیکا با ضریب 3۱.۱ 
درصد و دزفولبا ضریب 23 درصد اشاره 
کرد درحالی که امیدیه و آقاجری ۱۰۰ 
آسفالته  روستایی شــان  راه های  درصد 
اســت و این عدد برای شهرستان های 

آبادان 96.6 درصد و باوی 9۱.۸ درصد 
است.

بــه گفتــه مقبلی، بــر اســاس آمار 
ضریــب   ۱39۵ ســال  سرشــماری 
برخورداری ۷2 شهرســتان از بین ۴2۴ 
شهرستان از راه های روستایی کمتر از 
پ۷۰ درصد اســت و هفت استان از3۱ 
اســتان هم  همین وضعیت را دارند اما 
اگر اعتبارات راه روســتایی ملی در این  
اســتان ها و شهرســتان ها توزیع کنیم 
وضعیــت راه های روســتایی آن ها نیز 

نزدیک به نرم کشوری خواهد شد.
وی اظهــار کــرد: بر همین اســاس 
وزیر راه و شهرســازی به اســتانداران 
کشور نامه ای نوشــتند تا در این راستا 
اولویــت بندی صورت گیــرد و عمده 
اعتبــارات راه های روســتایی در میان 
کــم برخوردارهــا توزیع شــود در پی 
تصمیم گیری های  و  مکاتبــات  همین 
صــورت گرفته ۵۰۰۰ میلیــارد تومان 

راه های روستایی تصویب  توسعه  برای 
برخوردار  کمتر  اســتان های  که  شــد 
 اعتبــارات بســیار بیشــتری در ایــن

 میان دارند.
معاون ســاخت و نگهــداری راه های 
روســتایی و فرعی سازمان راهداری و 
حمل ونقل جاده ای با بیان اینکه هزینه 
ســاخت هر کیلومتر راه روستایی حدود 
۱.۵ میلیارد تومان اســت، گفت:  این 
اســتان های  برای  مصــوب  اعتبارات 
کردستان 3۵2 میلیارد تومان، سیستان 
و بلوچســتان ۷۷۰ میلیــارد تومــان، 
آذربایجان غربــی 3۷۴ میلیارد تومان، 
کرمان 6۵۴ میلیارد تومان، خوزســتان 
3۷3 میلیارد تومامن، آذربایجان شرقی 
3۴۰ میلیارد تومان و خراســان رضوی 
339 میلیارد تومان اســت در حالی که 
اعتبــارات توســعه راه های روســتایی 
اســتانی مانند اصفهــان 2۱.۷ میلیارد 

تومان تعیین شده است.

مقبلی بــه برخی مشــکلات اعتباری 
اشاره  روســتایی  راه های  توسعه  برای 
کرد و گفت: با توجــه به این وضعیت 
طرحی تحت عنوان ابرار برای توســعه 
راه های روســتایی در دســتور کار قرار 
گرفت و با استفاده از امکانات و ماشین 
احداث  برای  راهداری  آلات ســازمان 
راه های آسفالته روســتایی اقدام شد و 
نهایتا از ســال ۱39۸ حــدود ۱2 هزار 
و 6۰۰ کیلومتر راه روســتایی در دست 
اجرا قرار گرفت، ۵۰۰۰ راه  روســتایی 
زیرسازی شد اما تنها 2۰۰۰ کیلومتر از 
آن آسفالت شــد چرا که مشکل تامین 
قیر براری 3۰۰۰ کیلومتر راه روستایی 
زیرسازی شده باقیمانده وجود داشت و 
از تحویل قیر  شرکت های تولید کننده 
برای این راه ها خودداری می کردند که 
البته با پیگیری های صورت گرفته این 
مشکل حل شد و اخیرا در حال تحویل 

سهمیه قیر هستند.

حضور دکتر عبوری در اســتان اصفهان/بهمن ماهآبان 
ســال گذشــته 6 هزار و ۵۰۰ واحد مســکونی با حضور 
رییس جمهور افتتاح شد و هفته آینده نیز ۷ هزار و 3۰۰ 
واحد مســکونی دیگر را افتتاح خواهیم کرد، بر اســاس 
برنامه ریزی هــای انجام شــده هر ماه چنــد هزار واحد 

مسکونی به بهره برداری می رسد.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، ســی 
و یکمین جلســه ستاد بازآفرینی استان تهران با موضوع 
بررسی عملکرد و تقدیر از فرمانداری ها و شهرداری های 
فعال در بازآفرینی شهری با حضور مهدی عبوری معاون 
وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران و انوشیروان محسنی بندپی استاندار تهران 

و رییس ستاد برگزار شد.
در این نشســت پــس از ارایه گزارش توســط محمود 
محبت خــواه مدیرکل راه و شهرســازی و دبیر ســتاد 
بازآفرینی استان تهران، عبوری دبیر ستادملی بازآفرینی 
شهری پایدار کشور ضمن تشــکر و قدردانی از زحمات 
اعضای ســتاد بازآفرینی شهرهای اســتان تهران گفت: 
در اســتان تهران در بخش بافت های ناکارآمد که شامل 
بافت های فرســوده، بافت های تاریخی و سکونتگاه های 
غیررســمی می شــود، اتفاقات خوبی رقم خورده اســت 
و شــاهد مصوبات قابــل توجهی برای بهبــود امور در 
بافت های ناکارآمد بوده ایم. تلاش هایی که در این مدت 
با مدیریــت فرماندار تهران  انجام شــد و زحمات دکتر 
علی اکبری و همکارانشان در سازمان نوسازی شهرداری 
تهران که جهادی پای کارآمدند و اتفاقات بزرگی را رقم 

زدند، ارزنده است.
عبوری بــا بیان این که تا قبل از مصوبه اخیر الحاقی به 
محدوده ناکارآمد شهر تهران، از مجموع 6۵ هزار هکتار، 
3 هزار و 2۰۰ هکتار یعنی ۵ درصد از مســاحت شــهر 
تهران را بافت فرســوده تشکیل می داد، تصریح کرد: در 
این ۵ درصد بیش از 32۱ هزار واحد مسکونی با جمعیت 
بالــغ بر یک میلیون و ۱۵۰ هــزار نفر زندگی می کردند. 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران بر اساس قانون مکلف 

است با همکاری دستگاه هایی مانند وزارت کشور، وزارت 
راه و شهرســازی، شهرداری ها و باقی دستگاه های عضو 
ســتاد ســالانه ۱۰ درصد از این بافت ها را نوسازی کند، 
همچنین در شهر تهران از ســال ۱39۰ تا ۱۴۰۰ که ۸ 
ســال آن در دولت فعلی بوده اســت، ۴۰ درصد از این 
بافت ها به طور متوســط ســالانه ۴ درصد نوسازی شده 
اســت که اتفاق مهمی اســت و تهران بیشترین میزان 
نوســازی در کشــور را به خود اختصــاص داده که این 
امر جــای تقدیر دارد. هر چنــد از برنامه مکلف عقب تر 
هســتیم اما با توجه به تخصیص منابع و مشکلات پیش 

رو می توان گفت کار به شکل مناسب انجام شده است.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با یادآوری این 
که ماده ۱6 قانون نوســازی و حمایت از تولید و عرضه 
مسکن که در ســال ۸۸ به تصویب رسید، بر حمایت از 
تولید مســکن تاکید دارد، عنوان کرد: بر این اساس ۵۰ 
درصــد از هزینه های صدور پروانه را دولت تقبل کرده و 
۵۰ درصد باقی را نیز شــهرداری تهران بر عهده گرفته 
اســت و باقی شــهرداران نیز تا امروز بخش وسیعی از 
این امر را به تصویب شــورای اســلامی شهرهای خود 
رسانده انداو در این باره ادامه داد: از 2 هزار و ۵۰۰ میلیارد 
تومانی که طی این ســال ها به عنــوان تخفیف صدور 
پروانه به بافت های فرســوده تعلق گرفته است، بیش از 
هزار و 2۰۰ میلیارد تومان آن مربوط به تهران اســت که 
رقم قابل توجهی اســت. دولت نیز تا پایان سال ۱39۷ 
تمام این تخفیفات را تســویه کــرده و فقط هزینه های 
مربوط به ســال های 9۸ و 99 باقی مانده است که اخیرا 
توسط شهرداری ها در ســامانه بدهی های سالانه دولت 
ثبت شده و شرکت بازآفرینی شــهری ایران با پیگیری 
ســازمان برنامه و بودجه در حــال تامین و تخصیص به 
ســایر شهرداری هاســت.مدیرعامل شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران در ادامه با اشاره ساخت واحدهای مسکونی 
توسط این شرکت عنوان کرد: در طرح اقدام ملی مسکن، 
نوســازی ۱۰۰هزار واحد مســکونی بر عهده شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایران گذاشته شــد که از این میزان 

تاکنون ۴۰ هزار واحد مســکونی بــه ما تخصیص یافت 
کــه این ۴۰ هزار مورد را به بانک عامل معرفی کردیم و 
از ســوی بانک عامل نیز ۴۰ هزار فقره وام پذیرش شده 
اســت که از این تعداد آبان ســال گذشته 6 هزار و ۵۰۰ 
واحد مســکونی با حضور رییس جمهور افتتاح شــد و ۷ 
هزار و 3۰۰ واحد مســکونی دیگر نیز هفته آینده افتتاح 
خواهد شــد  بر اساس برنامه ریزی های انجام شده هر ماه 

چند هزار واحد مسکونی به بهره برداری می رسد.
 به گفته عبوری از ۷ هزار و 3۰۰ واحدی که روز یکشنبه 
با حضور وزیر راه و شهرسازی افتتاح خواهد شد، بیش از 
2 هزار و 3۰۰ واحد مربوط به استان تهران است که رتبه 
اول را در بین شــهرهای کشور دارد. او ادامه داد: در کنار 
اعطای تســهیلات تبصــره ای و ارزان قیمت، تخفیفاتی 
کــه شــهرداری ها آن را به عنوان یک اهــرم به عنوان 
نوسازی بافت های فرســوده در نظر می گیرند، تخفیفات 
سازمان نظام مهندسی، مصوبات دولت در خصوص بیمه 
و مالیات به ساخت وساز پکیج مناسبی را به وجود آورده 
که باعث می شــود روند نوسازی در کشور سرعت بگیرد.

عبوری با اشــاره به این که اخیرا نیز با پیشــنهاد وزارت 
راه و شهرســازی و موافقت هیات وزیران این تسهیلات 
افزایش چشمگیری داشته است، تاکید کرد: امروز حدود 
۸۰ درصد هزینه ساخت مســکن در بافت های فرسوده 
مشمول تســهیلات فوری و مناسبی از سوی دولت می 
شــود، برای مثال چنانچه توســعه گر یا ســازنده دارای 
صلاحیت ماده ۴ از شرکت بازآفرینی شهری ایران باشد 
و از فناوری های کاهش مصرف انرژی استفاده کند،3۰۰ 
میلیون تومان تسهیلات دریافت می کند که ۱2۰ میلیون 
تومــان آن تبصره ای و با ســود 9 درصد و ۱۸۰ میلیون 

تومان مابقی با سود ۱۸ درصد است.
همچنین میزان ودیعه برای واحدهایی که برای نوسازی 
نیاز به ودیعه مسکن دارند، افزایش یافته و تا 6۰ میلیون 
تومان ودیعه مسکن با سود ۴ درصد در اختیار متقاضیان 

قرار می گیرد.
او بــا تاکید بر این که باید متناســب با مشــکلات روز 

بافت های ناکارآمد در این خصوص تصمیم گیری شــود، 
افــزود: متاســفانه در اســتان تهران از ۴6 شــهر و ۱6 
شهرستان فقط ۸ شــهر دارای طرح مطالعاتی است که 
از فرماندار تهران درخواســت می کنم دستور دهند تا به 
سرعت و با همکاری شــهرداری ها تهیه طرح مطالعاتی 
شهرها در دستور کار قرار گیرد تا مطالعات به روز شهرها 
را داشته باشیم و بر اساس این مطالعات تصمیم گیری ها 

انجام شود.
او در ادامه به ارتباط مســتقیم مدیرکل راه و شهرسازی 
تهران با شهرداری ها اشاره کرد و گفت: قطعا مشکلات 
موجــود با همکاری و هماهنگی بیــن نهادهای عمومی 
غیردولتی و مجموعه های دولتی قابل حل است، هر چند 
این مشکلات از سال های دور تا امروز انباشت شده است 
اما می توان ســرعت خدمات رسانی به ساکنان بافت های 

ناکارآمد را افزایش داد.
به گفته معاون وزیر راه و شهرســازی در انتهای ســال 
9۷ طی تفاهمنامه ای که بین وزارت راه و شهرســازی و 
سازمان برنامه و بودجه و صندوق توسعه ملی منعقد شد، 
بیــش از 3 هزار و ۷۰۰ میلیــارد تومان از محل صندوق 
توســعه ملی با موافقت مقام معظم رهبری برای حمایت 
از ایــن بافت ها اعتبار تامین شــد. او در این باره توضیح 
داد: از ایــن میزان هــزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان آن به 
صورت بلاعوض برای اجــرای پروژهای رو بنایی و زیر 
بنایی و 2 هزار و 2۰۰ میلیارد تومان به عنوان پشــتیبانی 
تســهیلات تبصره ای در نظر گرفته شد. تا امروز از هزار 
و ۵۰۰ میلیــارد تومان تبصره ۱۸، 9۰۰ میلیارد تومان آن 
تخصیص ۱۰۰ درصدی پیدا کرده اســت و 6۰۰ میلیارد 
تومان مابقی بر اساس پیشرفت پروژه های اجرایی توسط 

سازمان برنامه و بودجه تخصیص خواهد یافت.
به گزارش شــرکت بازآفرینی شــهری ایران، در پایان 
این جلســه از فرمانداران شهرستان های قرچک، قدس، 
پردیس، رباط کریم، بهارستان و نیز شهرداران اسلامشهر، 
قدس، پاکدشت، باغســتان، قرچک، فیروزکوه شمشک، 

ملارد و وحیدیه تقدیر شد.
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وزیر بهداشــت گفت: برنامه ما این است 
که تا پایان خرداد، گروه های آسیب پذیر 
شــامل افراد بالای 6۰ ســال و بیماران 
صعب العلاج و خاص را واکســینه و در 
تابســتان واکسیناســیون عمومی را در 

فازهای بعدی آغاز کنیم.
به گزارش ایســنا، دکتر سعید نمکی، در 
بیست و هفتمین آیین پویش ره سلامت 
که با افتتاح همزمان پروژه های بهداشتی 
و درمانی دانشــگاه علوم پزشکی دزفول 
همراه بود، اظهار کرد: بسیار خرسندم که 
امروز زیارت خاک مطهر خوزستان نصیبم 

شد.
وی افزود: جای خرسندی است که امروز 
خاک مقدس خوزســتان را که به خون 
های پاک و منزهی آغشته شده، را دوباره 
می بویم و سجده می کنم. دزفول پایگاه 
مقاومت و ایستادگی بود. مردمان بزرگوار 
دزفول، لحظه ای شهر را ترک نکردند و 
مانند کوه ایستادند و دشمن را عصبانی و 

مایوس کردند.
وزیر بهداشت تاکید کرد: بزرگترین حقارت 
برای دشمن این است که هر چه فشار را 
بیشتر می کند، می بیند طرفی که فشار را 
تحمل می کند، مقاوم تر، شادتر و محکم 
تر می شود. مردم دزفول با مقاومت شان 
ثابت کردند که عشاق بی بدیل پروردگار 
هســتند و این در ســابقه این سرزمین 
ماندگار شد و برای ایجاد یاس و ناامیدی 
در دل دشمن، الگو و مدل شد و این شیوه 
ای بود که بعد از سال های جنگ تحمیلی 

هم تجربه کردیم.
وزیر بهداشت گفت: در اوج تحریم های 

ظالمانه، موج بیماری کرونا به ایران رسید 
و باز هم بسیجی ها در طرح سردار رشید 
اســلام حاج قاسم سلیمانی، کمک های 
زیادی کردند و دستاوردهای بزرگی برای 
ایران کسب شــد. تجربه ما در مدیریت 
بیماری در این اقلیم گســترده و پراکنده، 
گرانسنگ است. خداوند به ما آموخت که 
از آموزه هــای دفاع مقدس بهره بگیریم 
و در کنار یکدیگر با شــیوه ای جهادی و 
بســیجی و با همدلی و وفاق کار را دنبال 

کنیم.
نمکی خاطرنشان کرد: دفاع مقدس و دفاع 
از سلامت مردم ایران، تفاوت هایی داشت. 
گرچه در دوران دفاع مقدس ســربازان و 
ســرداران زیادی را از دست دادیم، اما در 
دفاع از سلامت مردم ایران، سردار بیشتر 
از سرباز از دست دادیم، در حالیکه در دفاع 
مقدس، سرباز و بسیجی بیشتر از سرداران 
رشید را از دســت دادیم. یکی از دردناک 
ترین لحظاتی که در این ایام سپری می 
کردم، زمانی بود که سردارانی در دفاع از 

ســلامت را از دست دادیم که هیچ کس 
هیچ وقت جای آنها را پر نخواهد کرد.

وی یادآور شــد: مقاومت مردم خوزستان 
و دفاع مقــدس برای ایــران تبدیل به 
یک فرهنگ شد که آن فرهنگ چاشنی 
توفیق ما در مبارزه با کرونا شد. همدلی، 
وفاق، حضور و مشارکت نیروهای نظامی، 
جهادی، طلبه ها، سازمان های مردم نهاد 
و روحانیت، کارهای کمــی نبود. در اوج 
کرونا و در اوج تحریم، هم مبارزه کردیم و 
هم ساختیم. سردار سلیمانی می گفت، »ما 
ملت امام حسینیم« یعنی هم می جنگیم و 

هم تاریخ می سازیم.
وزیر بهداشت گفت: امسال و سال گذشته 
پربارترین دوران ساخت و ساز زیرساخت 
های نظام ســلامت بــود. در ایام کرونا، 
حــدود 3 هزار تخت آی ســی یو اضافه 
کردیم، در حالیکه در طول تاریخ کشــور 
حــدود ۷ هزار و ۵۰۰ تخت آی ســی یو 
ایجاد شــده بود، اما در طول یکسال، سه 
هزار تخت اضافه کردیم. ۴6۰ اکســیژن 

ساز به بیمارستان های کشور رساندیم. در 
پیک چهارم بیماری، 66 دستگاه اکسیژن 
ســاز به بیمارستان های کشــور ارسال 
کردیم تا نفســی تنگ نشود. این افتخار 
بود که حتی یک بیمار در پیک چهارم با 
ویروس انگلیسی، بیرون از بیمارستان ها 

سرگردان نشد.
بنابر اعلام وبدا، نمکی خاطرنشــان کرد: 
امســال و سال گذشته هر ماه حدود هزار 
و 3۰۰ تخــت بیمارســتانی راه اندازی 
کردیم. ۱3 هزار تخت در طول یکســال 
به ظرفیت بیمارستان ها اضافه می شود. 
هزار و ۴۰۰ پروژه بهداشــتی اعم از خانه 
بهداشت، مرکز بهداشتی و درمانی افتتاح 
می شود که در تاریخ کشور نظیر ندارد و 
چنین رکوردی وجود ندارد. بیشترین تختی 
که در یک سال راه اندازی می شد، حدود 
۴ هزار تخت بوده و اینها در حالی بود که 
ما در سال گرفتاری در باتلاق کرونا، این 

اقدامات را انجام دادیم.
وزیر بهداشــت گفت: همانگونه که مقام 
معظم رهبری و رییس جمهور فرمودند، در 
میدان و دیپلماسی اگر پا به پای همدیگر 
نرویم، زبان چانه زنی در عرصه دیپلماسی 
نخواهیم داشت. نمی توان با دنیای قلدر با 
زبان نرم حرف زد، اول باید مشت پر داشته 
باشی، بعد با زبان نرم حرف بزنی، با مشت 

خالی جز زبان خشونت، نمی شنوی.
نمکی ادامه داد: در سازمان برنامه و بودجه، 
یــک ردیف برای تقویــت بنیه دفاعی و 
موشــک قرار دادیم و بــه عزیزان گفتم 
هر چه نقطه زن داشــته باشید، منابع آن 
را تامین می کنیم. گفتم هنوز داغ شیون 

مردمان خوزستان، دزفول و ایلام و سایر 
مناطق در دوران جنگ، در گوشــم می 
پیچد و همه تلاشم را خواهم کرد تا این 

کار را پیش ببریم.
بنابر اعلام روابط عمومی وزارت بهداشت، 
وی بیان کرد: خدا را شــکر می کنیم که 
امروز هزاران پایگاه شلیک موشک داریم، 
البته با هیچ کشوری در دنیا، دعوا نداریم. 
قرار نیســت به جایی تجاوز کنیم چون 
مرام ما، تجاوزگری نیست، اما امروز هم 
نمی نشــینیم تا برای ما موشک پرتاب 
کنند و بی جواب بگذاریم. امروز با همت 
رزمندگان بسیجی مانده از دفاع مقدس و 
آنهایی که بعدا پیوستند، دیگر کسی نمی 
تواند دزفول و گوشه ای از سرزمین ما را 

دچار آشوب کند.
وزیر بهداشت خاطرنشان کرد: تردید ندارم 
که به زودی بر بیمــاری کووید۱9 فائق 
خواهیم آمد و بــه آبروی همه مقربین و 
شهدا، واکســن ایرانی را با صدای بلند و 
با عزت و سربلندی به دنیا معرفی خواهیم 
کرد. در خرداد، اولین تزریق های واکسن 
ایرانــی را در کنار واکســن های وارداتی 

خواهیم داشت.
نمکــی در پایان تاکید کرد: برنامه ما این 
است که تا پایان خرداد، گروه های آسیب 
پذیر شامل افراد بالای 6۰ سال و بیماران 
صعب العلاج و خاص را واکســینه کنیم، 
در تابســتان واکسیناسیون عمومی را در 
فازهای بعدی شــروع کنیم و برآورد ما 
این اســت که زودتر از آنچه که در سند 
ملی واکسیناسیون کووید۱9 اشاره کردیم، 

بتوانیم واکسیناسیون را به پایان برسانیم.

سکونت 36 درصد جمعیت 
استان تهران در بافت فرسوده

اســتاندار تهران از ســکونت 36 درصد جمعیت استان 
تهران در بافت فرسوده خبر داد.

به گزارش ایســنا، انوشــیروان محسنی بندپی در سی 
یکمین جلسه ستاد بازآفرینی شهری با اشاره به اینکه 
موضوع ســتاد بازآفرینی و بافت های فرسوده موضوع 
مهم و راهبردی است اظهار داشت: استان تهران یک 
درصد از مســاحت کشــور را دارد که از این میزان ۱۰ 
درصد مساحت استان در حوزه شهری در بافت فرسوده 

یا سکونتگاه های غیررسمی قرار دارد.
وی ادامه داد: در این استان حدود ۱۵ هزار هکتار بافت 
های ناکارآمد و فرسوده وجود دارد که جمعیتی بالغ بر 
۴.۵ میلیون نفر یعنی حدود 36 درصد از جمعیت استان 

در این حوزه سکونت دارند.
اســتاندار تهران افزود: با توجه به این شرایط باید نگاه 
ما به مسائل اجتماعی اولا باشد، چرا که اگر به مسائل 
اجتماعی شــهروندان و سکونتگاه ها درحوزه شهری و 
روســتایی و کشــور بپردازیم دیگر  به مسایل امنیتی 
ســوق پیدا نمی کنیم. کاهش آســیب های اجتماعی 
و بزهکاری هــای اجتماعی در ایــن مناطق با اتخاذ 
راهکارها و اســتقرار دفاتر تســهیل گری حائز اهمیت 

است.
وی با اشــاره به اینکه سیستم ســلامت این بافت ها 
و  سکونتگاه با مشــکل مواجه است، عنوان کرد: نبود 
شبکه جمع آوری فاضلاب و عدم شرایط مناسب برای 
عبور و مرور  جهت حمل زباله ها، مشــکلات زیست 

محیطی و بهداشتی این مناطق را به دنبال دارد.
وی ادامه داد: بر اســاس شــاخص های رشد جمعیت 
میانگین باروری در کشــور 2 درصد و  شاخص جهانی 
آن  ۱.۷ درصد و در تهران ۱.6 درصد اســت و این در 
حالیست که هرســاله 2۰۰ هزار به سبب مهاجرت به 

جمعیت استان اضافه می شود.
بندپی با تاکید بر اینکه دستگاه های خدمات رسان بر 
اساس قانون در حوزه ســتاد بازآفرینی شهری باید در 
کنار شهرداری ها باشند افزود: می طلبد دستگاه های 
متولی در حوزه صدور ســند فعال باشند تا این مشکل 
برطرف شــود؛ چرا که ســاکنین این مناطق تا ســند 
مالکیــت نگیرند امکان بهره مندی از این تســهیلات 

را ندارند.
اســتاندار تهران تصریح کرد: بر اســاس قانون بودجه 
۱۴۰۰ ارزش افزوده در اســتان تهــران ۸۰۰۰ میلیارد 
تومان اســت و با پیشنهاد اســتان تهران و در دیدار با 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی، شهرداران می 
تواننــد از ایــن ظرفیت برای ارتقای زیرســاخت ها از 
قبیل فضای های آموزشــی، بهداشتی، و  اماکنی که 
اثر بخشــی در مناطق هدف بازآفرینی دارند، اقدامات 

لازم را انجام دهند.
اســتاندار تهران ادامه داد: این موضوع باید در شورای 
برنامه ریزی و توسعه استان مصوب شود تا از  منابعی 
که می تواند قــوه محرکه ای برای ســتاد بازآفرینی 

شهری باشد در این حوزه استفاده کرد.
وی داشــتن برنامه مطالعاتی در ستاد بازآفرینی را یک 
تکلیف دانست و گفت: مبنای کار ما باید مطالعه باشد 
و به صــورت هدفمند و هوشــمند در هزینه منابع در 
این حوزه اقدام کنیم، چراکه دیگر فرصت آزمون خطا 

نیست.
اســتاندار تهران تصریح کرد: به لحاظ رشــد جمعیت 
شــاخص های اســتان با هم  برابری نمــی کند و در 
بسیاری از شــاخص های اساســی از جمله در حوزه 
آموزشــی و بهداشــتی دومین اســتان محروم کشور 
هستیم و انتظار می رود با لحاظ کردن شاخص جمعیت 
استان و هر آنچه قانون مشخص کرده است، اعتبارات 
بر اســاس تبصره ماده ۱۸  چه به شهرداری تهران چه 

سایر شهرستان ها پرداخت شود.

تمدید یک ساله قرارداد 
خودروهای سواری شرکت 

خودروسرویس
معاون شهرداری تهران، با اشاره به اینکه اجرای طرح 
سامانه سهند، نقش مهمی در مدیریت سفرهای درون 
شهری دارد، گفت: راه اندازی این سامانه، هیچ تاثیری 

در کاهش میزان حقوق و حق الزحمه رانندگان ندارد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، عبدالحمید امامی با اعلام 
این خبر افزود: همکاران راننده خودرو ســرویس شهر، 
همچون خانواده ما هستند و توجه ویژه به معیشت این 
قشر زحمت کش از اولویت های برنامه مدیریت شهری 
می باشــد و تلاش ما این است که در مسیر خدمت به 
این عزیــزان گام برداریم.وی اضافه کرد: اجرای طرح 
ســامانه سهند در راستای هوشمند سازی ناوگان حمل 
و نقل شــهرداری تهران و به منظور شفافیت بخشی 
سفرهای درون شــهری است که انجام می شود.امامی 
از تمدید قــرارداد رانندگان خودرو ســرویس از تاریخ 
۰۱/ ۰۱/ ۱۴۰۰  لغایــت ۱۴۰۰/۱2/29 خبر داد و افزود: 
در جهت ارتقای سطح معیشــت و پرداخت حق بیمه 
این عزیزان، مشــکل قرارداد، آنان مرتفع شده و ما به 
التفاوت حقوق فروردین و اردیبهشت ماه نیز، به حساب 

رانندگان واریز می شود.
معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران، با اشاره 
به افزایش ســرانه اضافه کار رانندگان خودرو سرویس 
ادامه داد: ســقف ساعت کار رانندگان، از 3۵۰ به 36۰ 
افزایش یافته؛ همچنین ســرانه ساعت کار از 32۰ به 

33۰ ساعت ارتقا پیدا کرده است.
وی تصریــح کــرد: همچنین یــک روز در ماه برای 
رســیدگی به امور فنی خودرو در نظر گرفته شــده که 
رانندگان با هماهنگی بخش های مربوطه می توانند به 

رفع ایرادات فنی خودرو خود بپردازند.

صدور شناسه ملی کانون های 
سردفتران و دفتریاران سراسر 

کشور
مدیــر کل پایگاه اطلاعات اشــخاص حقوقی ثبت 
اســناد و املاک کشور از صدور شناسه ملی تمامی 
کانون های ســردفتران و دفتریاران سراســر کشور 
خبر داد و گفت: اهمیت این بخش بویژه در توسعه 
دولت الکترونیک به قدری است که به عنوان یکی 
از رئوس برنامه های تحولی ســازمان ثبت اسناد و 

املاک کشور در نظر گرفته شده است.
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشــور، مرتضی ادب بــا اعلام این خبر 
اظهار داشــت: این اقدام با همــکاری مؤثر کانون 
ســردفتران و دفتریــاران مرکز و با کســب اقلام 
اطلاعاتــی لازم از کانون های اســتانی در مدت 

زمانی کوتاه به انجام رسید.
وی با اشــاره مأموریت این پایگاه به عنوان مرجع 
اصلی احراز هویت اشــخاص حقوقی افزود: پایگاه 
اطلاعات اشــخاص حقوقی ســازمان ثبت، مرجع 
تضمین کننده اصالت اشــخاص حقوقی به صورت 
کامــلًا قابل اتــکا و قابل اعتمــاد در معاملات و 
تبادلات تجاری و غیرتجاری است و مأموریت دارد 
تا اطلاعات اشــخاص حقوقی را طی تمامی مراحل 
چرخه عمرشــان از ثبت، تغییرات، ادغام، تفکیک، 
انتقال و انحلال ثبت و نگهداری کرده و دسترسی 
ذینفعان و بهره برداران را بر اساس موازین قانونی 
به اطلاعــات به روز، قابل اســتناد و معتبر تمامی 
اشــخاص حقوقی ثبت شــده در جمهوری اسلامی 

ایران فراهم کند.
ادب بــا بیان اینکــه اهمیت این بخــش بویژه در 
توســعه دولــت الکترونیک به قدری اســت که به 
عنوان یکی از رئوس برنامه های تحولی ســازمان 
ثبت اســناد و املاک کشــور در نظر گرفته شــده 
اســت، اظهار داشت: این سازمان ســعی کرده به 
رغم محدودیت منابع، بــه دلیل نقش حائز اهمیت 
هویت استناد پذیر اشــخاص حقوقی با پیش بینی 
ســاختار اولیه و تامین سایر زیرســاخت ها، نسبت 
به ســاماندهی این مهم در یک نظام جامع کارآمد 
اســتنادپذیر اشــخاص حقوقی  ایجاد هویت  برای 
جهت ارائه انواع خدمات به ســایر نظام های اصلی 
کشــور از جمله نظام های پولــی، بانکی، مالیاتی، 

بازار سرمایه و سایر عرصه ها شود.
مدیرکل پایگاه اطلاعات اشــخاص حقوقی افزود: 
به موجب برنامه های ســال جاری و در راســتای 
هوشمندســازی ارائه خدمات در سازمان ثبت، مقرر 
شــده تمام اقدامــات و فرآیندهای ایــن بخش به 
صورت الکترونیکی انجام و برای تمامی اشــخاص 
حقوقی پرونــده جامع الکترونیک هویتی تشــکیل 

شود.

حاجی میرزایی اعلام کرد؛

رایزنی با وزارت نیرو برای 
عدم قطعی برق در ساعات 

امتحان مدارس
وزیــر آموزش و پــرورش گفت: بــا هماهنگی های 
صورت گرفته با وزارت نیرو، خواســتار توجه جدی به 
عدم قطعی برق در ساعات امتحان شدیم به مدیران 
توصیه شــده شــرایط برقراری برق اضطراری را در 

مدارس فراهم کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، محســن حاجی میرزایی، 
در حاشیه آئین افتتاح مجتمع آموزشی »حیات طیبه« 
دکتر نصیــری تهران، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
این مجتمع آموزشــی دریکی از نقاط جنوبی شــهر 
تهران است و بســیاری از بزرگان تعلیم و تربیت در 
این مدرســه تحصیل کرده اند که از آن جمله می توان 
به سه تن از وزرای اسبق آموزش وپرورش و تعدادی 

از شخصیت های تأثیرگذار کشور، اشاره کرد.
وی بــا تشــریح ابعاد محیطــی مجتمع آموزشــی 
دکتــر نصیری، افــزود: این مجتمع بــرای پذیرش 
همــه دوره های تحصیلی پیش بینی شــده اســت و 
آزمایشــگاه های مناســب، کتابخانه، سالن ورزشی و 
نمازخانــه و دسترســی مطلــوب از ویژگی های این 
فضای آموزشــی اســت.حاجی میرزایی در خصوص 
بازسازی مدارس فرسوده شهر تهران، تصریح کرد: در 
ســال های اخیر بیش از ۱۰ درصد از مدارس فرسوده 
تهران را کاهش دادیم، اما همچنان مدارس ما نیازمند 
مقاوم سازی و یا بازسازی اســت، اخیراً توافق نامه ای 
با شــورای شهر و شــهرداری تهران منعقد کردیم تا 
در مناطق مختلف شــهر تهران فضاهایی را در اختیار 
آموزش وپرورش قرار دهند.وی در پاسخ به سوالی در 
مورد نحوه ارائــه کارنامه پایانی دانش آموزان، گفت: 
با توجه به انجام آزمایشــی صــدور کارنامه از طریق 
ســامانه، امیدواریم کارنامه دانش آمــوزان از طریق 
الکترونیکی ارائه شود، بنابراین با توجه به ارائه کارنامه 
در ســایت های رســمی آموزش وپــرورش، کارنامه 
مجازی قابل استناد خواهد بود.وزیر آموزش وپرورش، 
با اشــاره به برگزاری حضوری امتحانات، خاطرنشان 
کــرد: موضوع ســلامت دانش آمــوزان و برگزاری 
شایســته امتحانات فوق العاده با اهمیت اســت، لذا از 
همان آغــاز امتحانات، هر روز به صورت ســرزده در 
حوزه هــای امتحانی حضور یافتــه و از نزدیک، روند 
برگــزاری امتحانــات و نحوه رعایــت پروتکل های 
بهداشــتی را مورد بررســی قراردادم، در استان ها نیز 
مدیران آموزش وپــرورش را مأمور کردم تا به صورت 
ســرزده از حوزه های امتحانی بازدید و گزارش آن را 

به صورت روزانه به دفتر وزیر ارسال کنند. 

اخباراخبار

آغاز واکسیناسیون عمومی کرونا در تابستان
وزیر بهداشت اعلام کرد

کرونا جان 208 نفر 
دیگر را در ایران 
گرفت

نظام آموزشی 
الکترونیک جای معلم 
را نمی گیرد

 وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی اعلام کرد: با فوت 2۰۸ نفر دیگر از 
هموطنان مبتلا به کووید۱9 در شبانه روز گذشته، تعداد جان باختگان این بیماری در 
ایران به ۷9 هزار و ۵6 نفر رسید.مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی روز سه شــنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: از دیروز تا امروز )چهارم خرداد 
۱۴۰۰( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۱ هزار و  ۸۷3 بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱9 در کشور شناسایی شد که هزار و ۷۱3 نفر از آنها بستری شدند و مجموع 

بیماران کووید۱9 در کشور به دو میلیون و ۸۵۵ هزار و 396 نفر رسید.

معاون آموزش و پرورش گفت: هیچ وقت نظام آموزشی الکترونیک جای معلم 
را نمی گیرد اما کمک کننده است.شــهریار فولادوند، در مراســم برنامه های 
حمایتی بنیاد احسان ستاد اجرایی فرمان حضرت امام از دانش آموزان بازمانده 
از تحصیل و اختتامیه رویداد رویش احسان با محوریت تحقق عدالت آموزشی، 
افزود: ابتدا یاد و خاطره شهدا را تبریک و گرامی می دارم؛ آموزش و پرورش به 
عنوان تربیت کننده نیروی انسانی وظیفه بزرگی را بر عهده دارد و دامنه کار در 

آموزش وپرورش به واسطه گستردگی کار بسیار وسیع است.

سخنگوی دستگاه قضا به پرسش های خبرنگاران پاسخ داد

از پرونده آزاده نامداری و بابک خرمدین تا تخلفات انتخاباتی
در چهل و چهارمین نشســت خبری سخنگوی 
قوه قضاییه، اســماعیلی به نگرانی هایی که در 
المســلمین  و  الاســلام  رفتن حجت  خصوص 
رییسی از قوه قضاییه وجود دارد، واکنش نشان 

داد.
غلامحسین اسماعیلی در پاسخ به سوالی درباره 
اینکه با حضور حجت الاســلام و المســلمین 
رییســی در انتخابــات ریاســت جمهوری چه 
تداومــی درباره اجرای ســند تحــول در قوه 
قضاییه اســت، گفت: این ســند دارای پشتوانه 
علمی و کارشناســی اســت و این سند موید به 

انقلاب رسیده است. تاییدات رهبر فرزانه 
او گفــت: برای اینکه ســند مــورد غفلت قرار 
نگیــرد و کیفیت آن مورد پایش و رصد باشــد، 
مرکز پیگیری اجرای ســند تحول تشکیل شده 
است. جای نگرانی اصلا وجود ندارد. ما به این 
سند باور و اعتقاد داریم. ساز و کار اجرای آن را 
فراهــم کرده ایم. اقدامات لازم برای پایش آن 
مهیا شده است و این ســند بدون تغییر و قابل 
ارتقا در قوه قضاییه اســت و جای نگرانی برای 

نداریم. این سند  نشدن  عملیاتی 
اســماعیلی در پایان این بخش از نشست خود 
گفــت: تا امروز هم از برنامه زمان بندی اجرای 

نیستیم. سند جلو هستیم و عقب 
جاویدنیا  اقدام  و  اینستاگرام  فیلترینگ 

دادستانی معاون 
فیلترینگ  لغــو  دســتور  دربــاره  خبرنــگاری 
اینســتاگرام ســوال کرد. اســماعیلی گفت: در 
این حوزه اطلاعرســانی انجام شده است. اقدام 
شخص مذکور خارج از حوزه وظایف و اختیارات 
اداری و قضایی ایشــان بود. به این لحاظ اقدام 
خــارج از مقررات قانونــی بلافاصله ملغی الاثر 
اعلام شــد و بلافاصله پرونده او به دادســرای 

انتظامی منعکس و نتایجی هم حاصل شــد.
انتخاباتی در کلاب هاوس تخلفات 

خبرنگاری دربــاره تخلفات انتخاباتی در کلاب 
هاوس سوال کرد. سخنگوی قوه قضاییه پاسخ 
داد: قانون انتخابات ریاســت جمهوری، مجلس 
و شــوراها تخلفات حــوزه انتخابــات را احصا 
کرده اند. مــا ابتدائا تدابیــری را اتخاذ کردیم 
این تخلفات انجام نشــود. بــرای ما عملی که 
قانونگذار جرم دانسته ملاک است و فرقی بین 
فضــای مجازی و غیر این فضا قائل نیســتیم. 
در ایــن حوزه رصدهای لازم انجام می شــود. 
چنانچــه جرمــی اتفــاق افتــاد، همانگونه که 
تاکنون برخورد شده اســت، با همکاری پلیس 
فتا برخورد می شــود. اشــراف لازم وجود دارد 
و اگــر جرمی اتفــاق بیفتد مانند ســایر جرایم 

برخورد می شود.
شوهرهایی که توان پرداخت مهریه 

ندارند از زندان آزاد می شوند
ســخنگوی قوه قضاییه اعــلام کرد مردانی که 
قادر بــه پرداخت مهریه نیســتند از زندان آزاد 

می شوند.
ســوالی درباره زندانی شــدن مــردان به جرم 
ندادن مهریه مطرح شــد. اسماعیلی در این باره 
گفت: جایی که افراد برای فرار از پرداخت دین، 

دارایــی و اموال خود را بــه دیگران منتقل می 
کنند جرم است. همچنین اگر برخی افراد اموال 
دارنــد و از پرداخت مهریه اســتنکاف می کنند 
و با قلدری و گردن کلفتی حقوق همسرشــان 
را نمــی پردازند مورد برخورد و بازداشــت قرار 
می گیرند. مــا حتی مواجه با مواردی شــدیم 
که برخــی از آقایان در ملاقات دادن به مادر و 
فرزند وظیفــه خود را انجام نمی دهند. اینها در 
قانون جرم اســت. این یک روی سکه است که 

بانوان است. متعلق به حقوق 
ســخنگوی قوه قضاییه گفت: روی دیگر سکه 
آقایان هســتند که تمکن برای پرداخت مهریه 
هایی که در قباله ازدواج تعیین شــده نیســتند. 
این قبیل افراد که محرز اســت امکان پرداخت 
مهریه ندارند بازداشــت نمی شــوند. بین این 
افراد و کســانی که قلدرمآبانــه رفتار می کنند 
فرق است. اگر کســی قادر به پرداخت نباشد و 
در زندان باشد، دســتور بررسی مجدد و آزادی 

این افراد صادر شده است.
او ادامــه داد: اول باید به روی اول ســکه که 
حقوق خانمها و اســتیفای آن اســت باید نگاه 
کرد. روی دیگر ســکه، آقایانی هستند که قادر 

نیستند. مهریه  پرداخت  به 
به  واکنش سخنگوی قوه قضاییه 

اخیر فرزندکشی های 
اســماعیلی در نشست خبری خود  غلامحسین 
به اخبار فرزندکشــی های اخیر واکنش نشــان 
داد.او درباره فرزندکشــی های اخیر گفت: فرق 
ندارد فرزند کشی، پدرکشی، مادرکشی یا برادر 
کشی. کشتن جنایت اســت و باید از این عمل 
هولنــاک جلوگیــری کرد. به لحــاظ مطالعات 
آســیب شناسی و اصلاح برخی قوانین و تشدید 
مجــازات آنها بــه خصوص از جنبــه عمومی 
قتلهایی که اولیای دم از قصاص گذشــت می 
کنند، می تــوان از این عمــل جلوگیری کرد. 
قوه قضاییه با تشــدید مجــازات این جرایم از 
جنبه عمومی نظر مثبت دارد. امیدواریم شــاهد 

باشیم. قبیل جنایات  این  کاهش 
به فعالان رســانه ای  تایید تذکر قــوه قضاییه 

انتخابات درباره 

در این نشســت خبرنگاری پرسید چرا از سوی 
دادســرای فرهنگ و رســانه به برخی فعالان 
رســانه ای درباره حضور آیت الله رییســی در 

انتخابات تذکر داده شده است؟
اســماعیلی در پاســخ به این ســوال گفت: در 
دســتورالعمل پیشــگیری از جرایــم انتخاباتی 
وظایفــی را به عهده واحدها گذاشــته شــده 
اســت. این تذکــر به همه رســانه های دولتی 
و غیردولتی با گرایشــات سیاسی مختلف داده 
شده اســت. این تذکرات درباره موارد تخریب 
همه نامزدها به همه رســانه ها داده شده است. 
در این ارتباط پرونده تشــکیل نشــده و کسی 
احضار و جلب نشــده ولی با مشــاهده عبور از 
خطوط قرمز قانونی تذکراتی داده شده و بسیار 

موثر بوده است.
ســخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: طبق رصد ما 
برخی افراد خــارج از مجموعه قضاییه تذکراتی 
داده اند که معلوم شــد اینها جاعل هســتند و 
دارای ســمت نیســتند. این بخش را جدا کنید 
ولی مجموعه قوه قضاییه برای همه رســانه ها 
درباره تخریب همــه نامزدهای انتخاباتی تذکر 

داده است.
محکومیت ۱8 نفر به حبس های طویل 

المدت در پرونده رضوان قم
اســماعیلی مبارزه با مفاسد اقتصادی را یکی از 
اولویت هــای قوه قضاییه عنــوان کرد و گفت: 
پرونده های کلان فساد مالی از اولویت های قوه 
قضاییه اســت و محاکم ما کما فی الســابق در 

هستند. رسیدگی  حال 
وی افزود: در یکی از پرونده های بسیار مهم با 
داشتن بیش از ۱۰۰۰ شاکی و مشتمل بر ۱۴۵ 
جلد در رســیدگی به پرونده شرکت انبوه سازان 
پایدار شــکوه پارســیان قم این شرکت  آبتین 
منحل شــد و ۱۸ نفر از دســت اندرکاران این 
شــرکت محکوم به حبس هــای طویل المدت 

شدند.
وی افزود: این پرونده در شعبه ویژگی رسیدگی 
به جرائم اقتصادی رســیدگی شد و  اجمالا در 
آن مهــدی درخانــی به جرم اخــلال در نظام 
اقتصادی به 2۰ ســال حبس و ۷۴ ضربه شلاق 

و ضبط اموال و اســترداد ۵6۷،۵6۸،۵۸۸،۴32 
ریال و جزای نقدی محکوم شــد و علی کریم 
نیا با عنوان مشــارکت در این جرم به ۱6 سال 
حبس و آقای محسن اسدی به ۱2 سال حبس 

شدند. محکوم 
برگزار می شود عنابستانی  دادگاه 

اسماعیلی با اشــاره به آخرین وضعیت شکایت 
سرباز راهور از عنابســتانی گفت: هنوز جلسات 
برگزار نشــده مقدمات لازم انجام شــده و در 

آینده این دادگاه برگزار می شود.
بازداشت متخلفین در حوزه گمرک

ســخنگوی قوه قضاییه در پاســخ به ســوال 
خبرنــگاری درباره فســاد در ســازمان بنادر و 
اظهارات نمایندگان درباره فساد در این سازمان 
گفت: آنچه از سمت مجلس مطرح است باید به 
ســرانجام برسد و بعد از اتمام تحقیق و تفحص 
با تشــخیص نمایندگان برای ادامه رسیدگی به 
قوه قضائیه ارجاع می شود در دادسرای عمومی 
انقلاب تهران شــعباتی برای تحقیق و تفحص 
مجلس راه اندازی شده است در حوزه گمرکات 

داشته ایم. بازداشت هایی 
حکم دادگاه کانادایی درباره حادثه 
اوکراینی بی ارزش است هواپیمای 

سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره 
حکم دادگاه کانادایی مبنی بر تروریســتی بودن 
موجب  به  گفــت:  اوکراینی  هواپیمــای  حادثه 
ایــران و قوانین و  قوانین جمهوری اســلامی 
مقــررات بین المللی و اصول کلی رســیدگی به 
جرایــم به لحــاظ وقوع این حادثــه در ایران، 
تنها مرجع ســالم برای رســیدگی دادگاه های 
جمهوری اســلامی ایــران و دادگاه های دیگر 
ایــن موضوع را  اصلًا صلاحیت رســیدگی به 
ندارند، رأی این دادگاه یک موضوع احساســی، 
غیرعلمی و مبتنی بر حدس و گمان اســت و از 

برخوردار نیست. ارزش حقوقی 
اســماعیلی افــزود: قــوه قضائیه و ســازمان 
کارشناســی  انجام  با  نیروهای مســلح  قضائی 
در رشــته های گوناگون انجام دادند و گزارش 
به کشــورهای مختلف ارســال شده و برخی از 
کشــورها نظر خود را برای ایران ارسال کردند 
و مطالب آن ها موید و تأیید کننده این گزارش 
فنی است و برای اولیای دم در سازمان قضائی 
نیروهای مســلح وضعیت صحنه بازسازی شده 
اســت و آنچه در کانادا رخ داده اقدامی سیاسی 
است و رأی آن شــبیه به بیانیه سیاسی بوده و 
به دســتگاه قضا کانادا اعلام می کنم که امروز 
این کشور مامن مفسدانی شده که تحت تعقیب 
نیروهای نظامی ایران هســتند و آقای خاوری 
نمونــه بارز آن اســت و اگر به دنبــال اجرای 
قوانین هســتند کمــک کنند تا این مفســدین 

بازگردند.
وی درباره آخرین وضعیت پرونده تعاونی استان 
البــرز گفت: هرکجا تخلفی رخ داده باشــد قوه 
قضائیــه بدون اغماض آن را رســیدگی می کند 
بازرسی ویژه قوه  و بررسی های خوبی توســط 
قضائیه انجام شــده و تیمی مأموریت یافتند تا 

این پرونده را بررسی کنند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

گزارش

داستان دراماتیک سالن های سینما در دو ماه نخست امسال 
پس از گذشــت یک سال و سه ماه از شیوع کرونا در ایران، هنوز 
وضعیت سینماها و اکران فیلم ها مشخص نیست و حتی پس از 
بازگشایی مجدد سالن ها در اردیبهشت، هنوز بیشتر مخاطبان از 
ایــن امر اطلاع ندارند و ســالن دارها نیز از این وضعیت ناراضی 

هستند.
مهســا بهادری: اســفند ۱399، آمار کرونا در حال کاهش بود. 
سینماها باز و برنامه اکران نوروزی خود را هم مشخص شد. این 
روند ادامه داشت تا زمانی که به خاطر شیوع مجدد کرونا، وضعیت 
تمام کشور قرمز شد و آمار ابتلا به کرونا، میانگین روزانه 2۰ هزار 

نفر و آمار فوتی ها به طور میانگین روزانه به 3۰۰ نفررسید.
در چنین شــرایطی بود که ســتاد مقابله با کرونا تصمیم گرفت 
تا سینماها را تعطیل کند تا شــرایط بهبود یابد. چراغِ سینماها، 
دوباره، 2۱ اردیبهشت روشــن و درهای سالن ها باز شدند تا بار 
دیگر، فیلم های روی پرده، بخت خود را برای جذب تماشــاگر 
بیازمایند. نگاهی انداخته ایم به این راهی که در حدود دو ماه و نیم 
گذشته در سینمای کشور طی شده و بیشتر شبیه یک وضعیت 

دراماتیک است.
کمتر از یک هفته مانده بود به شــروع سال نو، وضعیت اکران 
نوروزی ۱۴۰۰ با پنج فیلم ســینمایی مشخص شد و فیلم های 
»خورشید« با کارگردانی مجید مجیدی، »خون شد« با کارگردانی 
مسعود کیمیایی، »لاله« با کارگردانی اسدالله نیک نژاد، »تکخال« 
با کارگردانــی مجید مافی و »هفته ای یک بــار آدم باش« با 
کارگردانی شهرام شاه حسینی در فهرســت اکران نوروزی قرار 

گرفتند.
فیلم های سینمایی که هر یک به نوعی حواشی مخصوص خود 
را داشتند از »خورشید« که به جایزه اسکار نرسید، از »لاله« که 
اکرانش یک دهه به تعویق افتاد تا »تکخال« که پروانه نمایش 
و اکران نوروزی آن باهم اعلام شــد با تمام این حواشی، اکران 
۱۴۰۰ کارش را از 2۷اســفند ۱399 آغــاز کرد اما در میانه راه و 
زمانی که هنوز مجموع فروش ۵ فیلم سینمایی به یک میلیارد 
تومان نرســیده بود کارش را یکبار در نهم فروردین ۱۴۰۰ پایان 

داد.
آمار فروش فیلم های در حال اکران ســینماهای کشــور در ایام 
نوروز، در سمفا نشان می داد که فروش و توجه مخاطبین سینما به 
شدت ضعیف بوده و فیلم ها نتوانستند آن طور که انتظار می رفت 

مردم را به سینما ببرند.
براساس آمار ســمفا فروش فیلم های نوروزی تا ساعت ۱6 روز 

شنبه مورخ ۱۴ فروردین ۱۴۰۰ به شرح زیر است:
فیلم ســینمایی »هفته ای یکبار آدم باش« به کارگردانی شهرام 
شاه حســینی با فروش ۱۸۵ میلیون و 3۰9 هــزار تومان، فیلم 
ســینمایی »خورشــید« به کارگردانی مجید مجیدی با فروش  
۱62 میلیون و 33۵ هزار تومان، فیلم ســینمایی »تکخال« به 
کارگردانی مجید مافی با فروش ۱23 میلیون و 3۵2 هزار تومان، 
فیلم ســینمایی »خون شــد« به کارگردانی مسعود کیمیایی با 
فروش ۴۰ میلیون و ۱۱3 هزار تومان و فیلم ســینمایی »لاله« 
به کارگردانی اسدالله نیک نژاد با فروش  ۱۱ میلیون و 33۵ هزار 
تومان، در مجموع، رقم فروش ۵22 میلیون و ۴۴۴ هزار تومان را 

برای گیشه سینما ثبت کردند.
مجموع فروش فیلم های نوروزی سال ۱۴۰۰ نیم میلیارد است و 
البته لازم به ذکر است که سینماهای شهرهای قرمز و نارنجی در 
این مدت بسته بودند و بعد از انتقال سینماها از گروه مشاغل سه 
به دو سینماهای شهرهای نارنجی در کنار شهرهای دیگر امکان 
فعالیت پیدا کردند. اما در هر حال ســینماهای شهرهای بزرگ 
مانند تهران در وضعیت قبل از تعطیلــی از نظر فروش چندان 

مساعد نبود.
بســیاری از اهالی ســینما امیدوار بودند که با بازگشایی مجدد 
ســینماها آمار فروش و اوضاع اقتصادی بهبود پیدا کند، اما آمار 

فروش نتیجه متفاوتی را نشــان داد البته شــرایط حال حاضر 
سینماها نشان می دهد که فروش بالای سینماها بعد از ریشه کن 

شدن کرونا ممکن خواهد شد.
وضعیت سینماها در هفته پایانی اردیبهشت که رشد آمار مبتلایان 
به کرونا نســبت به زمان شــروع موج چهارم کمتر شد، چندان 
امیدوار کننده نبوده و شاید همین اوضاع سبب شده که در فضای 
مجازی، برخی مجموعه های سینمایی بسته پیشنهادی سالن های 
VIP برای تماشای خانوادگی فیلم به صرف قلیان را تبلیغ کنند. 
هرچند برخی مدیران مربوط می گویند این مسئله را پیگیری کرده 

و خبری با این جزئیات واقعیت ندارد.
اما درباره سینما و جدیدترین آمار فروش آن باید گفت که طبق 
اطلاعات سامانه مدیریت فروش و اکران سینما )سمفا( در هفته 
گذشته ۱3 هزار و ۴2۴ نفر به تماشای فیلم های ایرانی و خارجی 
روی پرده نشســته اند که در این بین، سهم تماشاگران خارج از 
پایتخت، ۷۵۸9 نفر بوده و حدود ۵۸۰۰ تهرانی هم در مدت هفت 

روز به سینما رفته اند.
با توجه به آمار ارائه شــده در حال حاضر »هفته ای یک بار آدم 
باش« همچنان در صــدر آمار فروش قــرار دارد و حدود ۵۸۵ 
میلیون تومان بلیت فروخته است. »خورشید« هم با فروش ۵۱۰ 
میلیون تومان در رده بعدی اســت و بعد از آن »تکخال« با ۴۰۵ 
میلیون، »خون شد« با ۱۱2 میلیون و »لاله« با ۵۰ میلیون تومان 

آمار فروش این فصل را ثبت کرده اند.
آمار فروش فیلم ها نشــان می دهد که نگرانی از کرونا، تعطیلی 
طولانی مدت ســینماها، نبود تبلیغــات کافی، کمبود فیلم های 
جذاب برای مخاطب و افزایش قیمت بلیت ســینماها شــاید از 
دلایلی باشــد که سینماها با این حجم از ریزش مخاطب رو به 

رو شده اند.
نگرانی از کرونا یکی از دلایلی است که باعث می شود مخاطبان 
به سینما نروند. تجمع جمعیت حتی با نصف ظرفیت سالن های 
ســینما در مدت بیشتر از یک ساعت و یک فضای کاملا بسته 

باعث می شود افراد محتاط تر، از رفتن به سینما خودداری کنند. 
تعطیلی طولانی مدت سینماها هم یکی از دلایلی است که باعث 
کاهش توجه مخاطبین به ســینما شده است با این که حدود ده 
روز از بازگشایی مجدد سینماها می گذرد اما هنوز هم عده زیادی 
نمی دانند که ســینماها باز شــده اند و به همین دلیل مخاطبان 
کمتری به تماشای فیلم ها نشسته اند که در این میان نارضایتی 
سالن دارها را رقم زده اســت. سالن دارانی که در 6۵ روز گذشته 
کمتر از ســی روز توانسته اند فیلم ها را روی پرده نمایش دهند و 
اکران فیلم ها با نصف ظرفیت سالن ها و هزینه ضدعفونی سالن ها 
و سانس های محدود بخاطر وجود محدودیت تردد شبانه دست 
به دست هم داده است تا این پنج فیلم سینمایی پس از سه هفته 
اکران در مجموع یک میلیارد و 662میلیون تومان را در گیشــه 

به ثبت برسانند.
از ابتدای شیوع کرونا و همزمان با اسفند 9۸ و تعطیلی سینماها 
این موضوع مطرح شد که برای حل معضل تعطیلی سینماها و 
کاهش مخاطب چه باید کرد که نه این صنعت و افراد مشــغول 
به فعالیت در آن آسیب ببینند و نه سلامت افرادی که به این هنر 
علاقه دارند به خطر بیفتد. پیشنهادهایی مانند اکران آنلاین و یا 
حتی ســینما ماشین مطرح شد که البته مشکلات خاصی مانند 
قاچاق فیلم ها را به همراه داشت که آسیب جدی ای به صاحبان 
آثار وارد کــرد به همین دلیل نمی توانیم تجربه اکران آنلاین را 
چندان موفقیت آمیز بدانیم. باز و بسته شدن  مکرر سینماها، تعویق 
طولانی مدت در اکران  فیلم ها، قاچاق فیلم ها و تغییر قیمت بلیت 
ســینماها از عواملی بودند کــه در دوران همه گیری کرونا، این 
صنعــت را چون خیلی از عرصه های فرهنگی و اقتصادی دیگر 
کشــور، دچار رکود کردند. اینک باید صبر کرد تا ببنیم در آینده، 
ایــن تعداد فیلمی که در صف اکران قرار دارند، چطور رنگ پرده 

سالن های سینما را خواهند دید؟

سخنگوی دولت با بیان اینکه مشارکت حداقلی به 
نفع هیچ کس نیســت و اولین زیان کننده آن مردم 
هســتند، گفت: هیچ گروه سیاسی برنده مشارکت 

حداقلی نیست.
بــه گزارش خبرنگار مهر، علی ربیعی ســخنگوی 
دولت در نشســت خبــری که به صــورت ویدئو 
کنفرانس برگزار شد، اظهار کرد: دیروز سالروز آزادی 
خرمشــهر و نقطه عطفی تاریخــی در راه پیروزی 
نهایی ملت ما در برابر اشغالگری و تجاوز رژیم بعثی 
بود. محمد جهان آرا روزی که خرمشــهر را غصب 
کردند، چه زیبا گفت که: »بچه ها اگر شــهر سقوط 
کرد؛ دوباره فتحش می کنیم؛ مراقب باشید ایمانتان 

سقوط نکند«
ربیعی گفت: آزادسازی خرمشهر نماد ایمان سروقامت 
شهیدانی بود که نامشان را تا ابد بر تارک این خاک 
و بوم نشاندند. آزادی خرمشهر به عنوان الگویی از 
»مقاومت یک ملت در مقابل ظلم و تجاوز« برای 

همیشه در تاریخ ایران و جهان ثبت شد.
وی افزود: امروز یک حادثه تاریخی صرف نیســت 
بلکه نمادی اســت از مقابله با اشغالگری و تعرض 
به حق تعیین سرنوشت یک ملت ؛ چه در بعُد مادی 
و اشــغال ســرزمینی و چه در بعُد معنوی و سلب 
حقوق مشروع برای یک زندگی شرافتمندانه است، 
که متاسفانه هنوز کانون های ظلم در گوشه و کنار 

جهان زندگی آزاد ملت ها را تهدید می کنند.
ســخنگوی دولت تاکیــد کرد: تجربه آزادســازی 
خرمشــهر زیر قاب بزرگ تر دفاع مقدس، ما را آب 
دیده کرد و به ما آموخت که ایســتادن همدلانه و 
برادرانه در برابر زورگویــی و ظلم تنها را نجات از 

آن است.
ربیعی تصریح کرد: الگوی مقاومت در فتح خرمشهر 
را می توان برای این ســال ها نیز دوباره تکرار کرد؛ 
ســال هایی که با تجاوز به حقــوق ملت از طریق 
تحریم هــای ظالمانه ترامپ همراه شــده اســت. 
تحریم هایی که در بعُد تروریســتی کنونی، نوعی 

اشغالگری در شکل جدید است.
اشغالگری جدید در قالب تحریم را دوباره 

شکست خواهیم داد
وی تاکیــد کرد: اگر آن روزها، خاک، غصب شــد 
امروز، حق زیســت ملت ایران مــورد تعرض قرار 
گرفته اســت؛ اما به تاسی از شهدای فتح خرمشهر 
پیروزی، به مردم و گروه های سیاسی می گوییم که 
این اشــغال گری جدید را هم که در قالب تحریم 

ظهور کرده، دوباره شکست خواهیم داد.
ســخنگوی دولت اظهار کرد: برای نســل ما که 
آن روزهــا را دیده ایم عجیب نیســت که عاملان 
و آمران آن جنایت اشــغالگرانه در خرمشهر و این 
جنایت انسانی در سلب حق زندگی آزادانه و رها از 
بند تحریم و البته جنایت سازمان یافته دیگری در 
سرزمین های اشغالی فلسطین که در روزهای اخیر 
به حقارتی دیگر از سوی محور مقاومت تن در داد، 

هنوز همبستگی خود را ادامه داده اند.
ربیعی تصریح کرد: شهدا و رزمندگان ما تنها با خون 
و شهامت خود خرمشهر را آزاد نکردند بلکه قبل از 
آن با ایمان به خدا توأم با خودآگاهی نسبت به حق 
تعیین سرنوشت و عزت و عظمت نهفته در هویت 
دینی و ملی ما بود که آن اراده مهیب و شکســت 
ناپذیر را در برابر دشمنان به نمایش گذاشتند. امروز 
هم برای آزادسازی ایران عزیزمان از بند تحریم ها 
پیــش از هر چیز به تجدید خودآگاهی و وفاق ملی 
نسبت به حق سلب ناشدنی مردم در بهره مندی از 

اقتصاد بدون تحریم نیاز داریم.
ســخنگوی دولت تاکید کــرد: بایــد مراقب بود 
آدرس غلط دربــاره بانی این تجاوز ندهیم. مراقب 
باشــیم تا متجاوز معاصر تاریخ ایران را از تعدی به 
حقوق ملت، تبرئــه نکنیم. نتیجه تبرئه متجاوزان، 
مشروعیت بخشــی به تحریم و رســمیت دادن به 
اشِغال است. ما اطمینان داریم و اطمینان می دهیم 
که ملتی که حریم ســرزمین اش را با خون و جان 
پاس داشته، در برابر تحریم و تحریم گران هم سر 

فرود نخواهد آورد.
مشارکت حداقلی به نفع هیچ فرد و 

جریان سیاسی نیست
ربیعی با اشاره به انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
این روزها بحث های انتخابات ریاســت جمهوری 
مطرح اســت. دولت نه فقط به عنوان یک وظیفه 
بلکه بــه عنوان یــک درک از وضعیــت ایران و 
نیازمندی های فردای ایرانیان در جهان پر آشــوب 
امروز، معتقد است مشارکت حداکثری در این دوره 
بیش از هر زمان دیگری، کارکردهای متعدد برای 

ایران و ایرانیان خواهد داشت.
وی افزود: مشارکت حداقلی به نفع هیچ کس نیست 
و اولین زیان کننده در نتیجه مشارکت حداقلی، مردم 
هستند و هیچ گروه سیاسی برنده مشارکت حداقلی 

نخواهد بود.
سخنگوی دولت گفت: عمیقاً باور داریم که وحدت 
در حضور، معنا می یابد و نه در عدم مشارکت؛ دولت 
عمیقاً باور دارد که اسلامی بودن نظام سیاسی اقتضا 
می کند که از جمهوریت آن پاســداری شود؛ دولت 
عمیقاً باور دارد که فراهم ساختن شرایط مشارکت 
سیاسی، حق شهروندان و تکلیفی بر حاکمان است 
و در مردمسالاری دینی، بیش از آنکه شهروندان در 
مشارکت، مکلف باشند، اینها هستند که مکلف اند 
و موظف.ربیعــی گفت: از ایــن روز دولت، از همه 
نهادهایی که در فرآیند انتخابات نقش دارند، انتظار 
دارد کــه با توجه به ضرورت تقویت وحدت ملی در 

شرایط کنونی کشــور، با دوراندیشی، تعهد به روح 
حاکم بر قانون اساســی و وفاداری به منافع ملی، 
زمینه امیدآفرینی و شورانگیزی در انتخابات را فراهم 
آورند و با تقویت زمینه مشارکت در انتخابات، تداوم 

ثبات و امنیت و پیشرفت کشور را تضمین کنند.
اینکه دولت همه چیز را رها کرده است 

صحیح نیست
وی در پاسخ به سوالی درخصوص قطعی های اخیر 
برق اظهــار کرد: دولت روز یکشــنبه درخصوص 
برق جلسه گذاشــت، امروز و چهارشنبه نیز در این 
خصوص جلسه خواهیم داشت. استنباط اینکه دولت 
همه چیز را رها کرده صحیح نیســت. صنعت برق 

توانایی پوشش متعارف را داشته است.
سخنگوی دولت گفت: در حال حاضر ۵۸۸ نیروگاه 
حرارتی فعال اســت و 29 هزار مــگاوات افزایش 
ظرفیــت در دولت یازدهم و دوازدهم داشــتیم. در 
دوران تحریم کــه درآمد ارزی کفاف نمی داد اینها 
انجام شــد که اگر نمی شد چه اتفاقی می افتاد. ای 
کاش دولت دیگری در شرایط تحریم بود تا مقایسه 

بهتری صورت می گرفت.
ربیعی گفت: بیان من به معنای این نیست که نباید 
پیش بینی می کردیم ولــی دولت امور را رها نکرده 

است.
ســخنگوی دولت تاکید کرد: افزایش مصرف برق 
به چند دلیل است. 9 هزار مگاوات در مدت مشابه 
نســبت به پارســال در خرداد ماه افزایش داشتیم. 
مصرف برق 2۰ درصد افزایش یافته است. گرمای 
زودهنگام هوا و اســتفاده زودهنگام از سیستم های 

سرمایشی از دلایل آن بود.
مصرف ماینرها 2 هزار مگاوات افزایش 

یافته است
وی افــزود: حدود 32۰ مجوز رمــز ارز دادیم ولی 
در مراکــز فرهنگــی که برق مجانــی دادیم و در 
شهرک های صنعتی که تصور نمی کردیم، به عنوان 
منبع درآمد به آن نگاه شــد و این باعث شــده دو 
هزار مگاوات از این بابت یکباره افزایش یابد.ربیعی 
تصریح کرد: آب مخازن سدها به علت کمبود بارش 
کم شــد. در این شرایط نگران آب شرب بودیم. در 
میان آب و برق موضوع آب حیاتی تر است.سخنگوی 
دولت گفت: در ایام تحریم تولید رشد کرد که موجب 
افزایش مصرف برق است. پیش بینی دراز مدت ما 
درست بود، اما وقایع کوتاه مدت مصرف برق و پیش 
بینی ها را تغییر داد.وی گفت: ۱3.۵ نیم میلیارد یورو 
نیاز به ســرمایه گذاری در زمینه نیرو داشتیم که به 

علت تحریم 6.۵ میلیارد آن تامین شد.
ربیعی گفــت: در مورد رمز ارزها حدود ۱3۰۰ مرکز 
غیرمجاز سال گذشته کشف شد. فروردین امسال 
هم 26۰۰ مرکز کشــف شد که رشــد دو برابری 
دارد. ۸۰۰ هزار دستگاه ماینر در حال فعالیت است 
و سطح مصرفشان افزایش یافته است. با متخلفان 
برخورد جدی تری می شود.ســخنگوی دولت تاکید 
کرد: دیــروز ۱۰۰۰ مگاوات از نیروگاه هســته ای 
بوشــهر به مدار پیوســت که در این زمینه کمک 
کننده است. وی افزود: با این حال مسئولیت پذیری 
همه دربرابر برق از اهمیت زیادی برخوردار است و 
همانند هشت سال گذشته که مدیریت برق حاکم 
بود شرایط بهبود می یابد. وزیر نیرو و دست اندرکاران 

دغدغه مند این موضوع هستند.
بنا نداریم فرسایشی شدن مذاکرات را 

تحمل کنیم
سخنگوی دولت در پاســخ به سوالی مبنی اینکه 
توافق بین ایران و آژانس یک ماه دیگر تمدید شد، 
مشخصا دلایل این فرصت یک ماهه چیست و اینکه 
ممکن است در یک ماه آینده شاهد تصویب توافق 
برجام باشــیم و اینکه آقای روحانی در ســخنرانی 
خود بیان کردند که توافق اصلی انجام شــده است 
و غربی ها قبول دارنــد که تحریم های اصلی را بر 
خواهنــد داشــت و فقط روی مــوارد جزئی بحث 
می کنیم مشخصا بفرمایید این موارد جزیی در چه 
زمینه ای هست؟ گفت: بعد از بررسی های انجام شده 
و ارزیابی از روند مذاکرات، شورای عالی امنیت ملی 
پس از اخذ مشــورت در سطوح عالی نظام نتیجه 
گرفت که مذاکرات، مســیر رو به پیشرفتی را طی 
می کند و به منظور نشان دادن حسن نیت و جدیت 
طرف ایرانی، با تمدید یک ماهه توافق میان ایران 

و آژانس بین المللی انرژی هسته ای موافقت کرد.
ربیعی گفت: امیدواریم که این اقدام سازنده ما پیام 
روشــنی مبنی بر مصمم بودن جمهوری اسلامی 
ایران در به نتیجه رساندن هرچه سریعتر مذاکرات به 
دیگر طرف های ۱+۴ و همینطور آمریکا و آژانس 

منتقل کند.

وی افزود: از نظر ما تنها پاســخ مناسب و شایسته 
به این حســن نیت، تسریع مذاکرات و خاتمه دادن 
فوری بــه تحریم های یکجانبه و بازگشــت همه 
طرف ها به برجام و عمل به تعهدات مطابق قطعنامه 
223۱ شورای امنیت ملل متحد است. ضمن آنکه 
باید تاکید کنم که این فرصت محدود اســت و ما 
طبق رهنمودهای مقام معظم رهبری بنا نداریم که 

فرسایشی شدن مذاکرات را تحمل کنیم.
ســخنگوی دولت اظهار کرد: دربــاره بخش دوم 
ســوال، به دلیل آنکه مذاکــرات حول موضوعات 
باقیمانده همچنان در جریان است، نمی توانیم وارد 

جزییات شویم.
ربیعی گفت: تفاهم های کلی درباره اختلافات اصلی 
صورت گرفته در مورد رفع تحریم در اکثریت موارد 
به توافق رســیده ایم مواردی که باقی مانده بسیار 
جزیی است و با توجه به روند مذاکرات خوشبین به 
حل و فصل موارد باقیمانده جزیی و اجرایی هستیم. 
و برآورد ما این اســت که بزودی امکان و احتمال 
رســیدن به نتیجه نهایی و آغاز روند بازگشت همه 

طرف ها به تعهدات شان وجود دارد.
آمریکا روند احیای برجام را تسریع کند

سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که آیا آقای 
روحانی برنامه ای برای گفتگوهای فراتر از برجام و 
احیای روابط دوجانبه با آمریکا در مدت باقی مانده 
از زمــان کار دولت دارد؟ گفــت: در حال حاضر نه 
زمینه و الزامی برای گفتگوهای فراتر از برجام بین 
ایران و آمریکا وجود دارد و نه ما برنامه ای برای این 
نوع مذاکرات مد نظر داریم. اما آمریکا در سال های 
گذشــته در این آزمون شکســت خورد و تحمیل 
تحریم های یکجانبه و غیرقانونی و امتناع از بازگشت 
به برجام تا به امروز نشان داده که نمی تواند طرف 

قابل اعتمادی برای تداوم گفتگوها باشد.
ربیعی تاکید کرد: بنابراین هیچ گفتگویی بین ایران 
و آمریکا خــارج از چارچوب برجام و خارج از هدف 
احیای کامل برجام و بازگشــت همه کشــورها به 

تعهداتشان در این توافق موضوعیت ندارد.
وی افزود: ما قویاً به دولت آمریکا توصیه می کنیم که 
روند احیای برجام را تسریع کند. هر یک روز تاخیر 
در این فرایند، با مرتفع کردن دیوار بی اعتمادی، حل 

اختلاف را به لحاظ سیاسی پیچیده تر می کند.
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که هیئت های 
مذاکره کننده احیای برجــام الان در پایتخت های 
خود حضور دارند برابر اخباری که در پایان دور اخیر 
مذاکرات منتشر شد، گفته شد که ادامه کار نیازمند 
تصمیمات سیاسی اســت که در پایتخت ها گرفته 
می شود، آیا در این زمینه خبر جدیدی دارید؟ گفت: 
بخش عمده مذاکرات درباره لغو تحریم ها و اقدامات 
طرفین برای بازگشت به تعهدات به اتمام رسیده و 

تفاهم های مقدماتی حاصل شده است.
ربیعی افزود: اختلافات جزئی باقی مانده که مذاکره 
درباره آنها تا رســیدن به نتیجه نهایی ادامه خواهد 
داشــت. دولت تاکنون با موفقیــت به وظیفه خود 
عمل کرده و می توانم خبر بدهم که با رعایت همه 
ملاحظــات و مصالح ملی و تحت نظر مقام معظم 
رهبری، تقریبا درباره رفع تحریم های ناقض برجام با 

دیگر طرف ها به تفاهم رسیده ایم.
وی ادامه داد: به این ترتیب بر اساس تفاهم صورت 
گرفته، دقیقاً به آنچه که در سال 9۴ توافق کردیم و 
آمریکا با بدعهدی ترامپ از آن خارج شد باز خواهیم 
گشت. البته آمریکا با عناوین دیگر و به بهانه برجام 
تحریم های دیگری را انجام داده که موظف اســت 

آنها را هم لغو کند.
سخنگوی دولت تاکید کرد: ما همچنان مذاکرات را 
با دقت دنبال می کنیم؛ تجربه تلخ بدعهدی آمریکا به 
ما می گوید که ذره ای از منافع ملی خود کوتاه نیاییم. 
دولت کارگروهی را برای راســتی آزمایی تعهدات 
آمریکا و لغو تحریم ها با مشارکت وزارت نفت، راه و 
شهرسازی و بانک مرکزی تشکیل داده و به محض 
آغاز روند اجرای تعهدات از سوی آمریکا، با دقت به 
وظیفه خود جهت اطمینان از انجام واقعی تعهدات 
عمل خواهد کرد.ربیعی گفت: امروز آغاز قدم های 
اصولی برای احیای برجام مستلزم تصمیم سیاسی به 
ویژه در واشنگتن است. ما همچنان منتظریم ببینیم 
که آیا دولت آمریکا آماده است که با کنار گذاشتن 
تردید به سوی تحقق موارد تفاهم شده حرکت کند 
یا نه. برای ادامه کار، همه نگاه ها به واشنگتن است.

تقویت مقاومت فلسطین تنها در بعُد 
نظامی نیست

سخنگوی دولت در پاســخ به این سوال که مقام 
معظــم رهبری در پیام اخیر خــود خواهان تقویت 
نظامی مردم فلسطین توسط دولت های مسلمان 

شده اند. دولت جمهوری اسلامی ایران چه اقدامی 
در این زمینه خواهد کرد و کمک های نظامی خود 
شامل موشک و پهپاد را چگونه به دست گروه های 
مقاومت خواهد رساند؟ گفت: البته از نگاه جمهوری 
اسلامی ایران، تقویت مقاومت فلسطین تنها نظامی 
نیست و از آن مهمتر حمایت معنوی و سیاسی همه 
ملت هــای آزادی خواه جهان از فلســطین تحت 

اشغال و آپارتاید است.
ربیعــی افزود: ما در این جنــگ اخیر که محصول 
تداوم اشغالگری رژیم صهیونیستی بود شاهد بودیم 
که در پیامد بیداری سیاســی و به درد آمدن وجدان 
انسانی، مردمی نوع دوست و آزادی خواه از سراسر 
جهان و از بین امت اسلامی به حمایت از فلسطین 
در برابر تجاوز و رفتارهای غیرانسانی رژیم اسرائیل 
برخاستند. حمایت سیاســی، حقوقی و اخلاقی از 
مردم فلســطین که در توازن نابرابر نظامی با رژیم 
اسرائیل قرار دارند، کمترین حقی است که ابتدایی 
ترین قواعد بین المللی و هنجارهای بشردوستانه به 

آنها اعطا کرده است.
وی تاکید کرد: البته بنا به تجربه دهه های گذشته 
بعید می دانیم که حمایت سیاسی از فلسطینیان در 
برابر تنها رژیــم آپارتاید برجا مانده در جهان کافی 
باشــد و آن رژیم بی اعتنا به قوانین و مقررات بین 
المللی را به تغییر رفتارهای اشغالگرانه و ضدانسانی 
خــود وادار کند. به همین دلیل، ما حق فلســطین 
برای دفاع از خود را به رســمیت می شناســیم و از 
همه کشــورهای آزادی خواه دعوت می کنیم که 
مســئولیت خود را برای تقویت بنیه دفاعی نظامی 

مردم فلسطین در برابر اشغال و تجاوز انجام دهند.
ضرر مردم در بورس، همواره از 

نگرانی های دولت بوده است
ربیعی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه 
»آیا برنامه های دولت برای تقویت بازار ســرمایه تا 
قبل از پایــان دولت دوازدهم محقق می شــود؟و 
اینکه آیا دولت قصد دارد خاطره خوبی از خود برای 
سهامداران باقی بگذارد؟« گفت: اولا اتفاق رخ داده 
در بازار سرمایه و متضرر شدن عده ای از هم وطنان 
که در شــرایط خاص وارد بورس شدند و در کوتاه 
مدت دچار ضرر شــدند را نه تنها فراموش نکردیم 
و نه تنهــا بی توجه نبودیم بلکه همــواره از موارد 
نگرانی های دولت بــوده و از هر فرصتی هم برای 
حمایت بازار ســرمایه دریغ نکردیم و نخواهیم کرد 

تا روز آخر دولت.
وی ادامــه داد: اما نکته بعد، آنچه که رئیس جمهور 
گفتند مسئله روند تکاملی بازار سرمایه در این سال ها 
و افزایش نقش بازار سرمایه در اقتصاد ایران بود. در 
یک اقتصاد سالم بازار سرمایه نقش خود را یافته به 
رغم همه فراز و نشــیب ها راه خود را پیدا کرده آیا 

این قابل انکار است؟
وی با اشاره به اینکه ابتدای سال 92 شاخص بورس 
حدود ۴۰ هزار واحد بوده و امروز حدود یک میلیون 
و ۱۰۰ هزار واحد رســیده اســت، تاکید کرد: تعداد 
کدهای بورســی ابتدای ســال 92حدود ۷ میلیون 
بودند و امروز بدون احتســاب سهامداران عدالت به 
3۷ میلیون رسیده است. بازار سرمایه تبدیل شده به 
تامین کننده نیازهای سرمایه گذاری در کشور،  اینها 
زیرساخت هایی هست که برای سالم سازی اقتصاد 
ایران به وجود آمد.ربیعی خاطرنشان کرد:اما متاسفانه 
عــده ای از هموطنان صرفــا در مقطع اوج گیری 
بورس وارد بورس شدند و امروز مسئله ما حمایت از 
این افراد است. افرادی که دراز مدت در بورس بودند 
هیچگاه متضرر نشدند. به رغم اینکه نقش دولت ها 
در همه کشورها در بازار سرمایه نقش ضامن نیست 
و نقش حامی گری دارد.وی اضافه کرد: الان باید از 
این افراد حمایت کنیم، در این خصوص تصمیماتی 
گرفتیم. به عنوان مثال افرادی که به دعوت دولت 
به بورس آمدند و سهام های صندوق های دولتی را 
خریداری کردند سیاست های جبرانی اتخاذ کردیم و 

سهام جبرانی به آنها تعلق خواهد گرفت.
سخنگوی دولت عنوان کرد: هفت تصمیم مهم در 
دولت و سران قوه گرفته شد و پس از امضای مقام 
معظم رهبری ابلاغ خواهند شــد و دیروز در جلسه 
ســران قوه چند تصمیم جدید اتخاذ کردیم و این 

مسیر تا پایان دولت ادامه خواهد داشت.
ربیعی افزود: برخی از تصمیمات اتخاذ شده دولت به 
زیان مالی دولت بود. دولت از محل درآمدهای خود 
برای جبران زیان و تثبیــت بازار اقدام خواهد کرد. 
شما هم می دانید و  منتقدان هم می دانند اقتصاد 
دوران تحریم و فشــار در دوران تحریم و افزایش 
قیمت ارز و بی ثباتی بازار باعث شد مردم برای حفظ 

دارایی خود به هر طریق ممکن اقدام کنند.
وی گفت: متاسفانه عده ای از هموطنان که به دنبال 
حفظ دارایی خود بودند متضرر شــدند وگرنه بازار 
ســرمایه رو به تکامل بوده است و هم چنان خواهد 

بود و دولت از هیچ تلاشی دریغ نخواهد کرد.
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که آیا نامه 
نگاری رئیس مجلس و دســتور بــه رئیس بانک 
مرکزی درباره رمزارزها قانونی اســت تصریح کرد: 
رئیس مجلس طی نامه مفصلی مسئله را مطرح و 
از رییس کل بانک مرکزی خواســته بودند نسبت 
به مسدود ســاختن درگاههای پرداخت اقدام کند. 
البته در جلسه دیروز عصر شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا گفتند منظورشان چنین چیزی 
نبوده است. ضمن اینکه این درخواست رئیس قوه 
از یک مســئول اجرایی جنبه عملی ندارد و قانونی 

نیست.

کاریکاتور

خرید و فروش تست منفی کرنا!
مدیرکل آزمایشگاه مرجع سلامت وزارت بهداشت گفت: برخی کارکنان آزمایشگاه ها جواب تست منفی کرونا می فروختند 
که مســئول فنی یک آزمایشــگاه بعد از پی بــردن به این تخلف، مورد را گــزارش داد و کارمند متخلف را اخراج کرد. 

موضوعی که سوژه کارتونی از مهدی عزیزی شد.

ربیعی در نشست خبری:

مشارکت حداقلی در انتخابات به نفع هیچ فرد و جریان سیاسی نیست

بررسی فروش فیلم ها در فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۰

 داستان دراماتیک سالن های سینما 
در دو ماه نخست امسال


